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Curios cum unele clădiri parcă nu 
se schimbă niciodată. Am trecut 

recent pe lângă Medicină şi m-am uitat cu 
mai mare atenţie la o clădire frumoasă, dar 
discretă, care nu prea a fost „mediatizată”. 
M-am uitat apoi pe o fotografie din anii 
1940 şi clădirea arată exact ca azi. Este 
vorba despre internatul de băieţi construit 
în anul 1931, azi Căminul nr. 2 al Medici-
nei. Planurile au fost făcute de cunoscutul 
arhitect timişorean Victor Vlad, încă din 
1903. În noiembrie 1930, Comitetul director 
al Reuniunii Femeilor Române aprobă pla-
nurile, iar primăria o face în 14 iulie 1931. 
Preţul de cost (fără teren şi cărămidă) este 
de 2.680.625 de lei. Antreprenorii Tillich şi 
Muntean încep lucrările în aceeaşi lună, iulie 
1931, și în vara următoare este dat în funcţiune. 
Este un edificiu cu demisol, parter înalt şi două 
etaje, cu un acoperiş supraînălțat. Etajul doi 
arată de parcă ar fi mansardat, fiind şi cu o altă 
cărămidă. Curios însă: el adăposteşte băieţi 

de liceu doar până la înfiinţarea Medicinei, 
când este cedat acesteia, care-l transformă în 
cămin studenţesc, ca și fostul seminariu teo-
logic catolic de peste drum. Cel mai interesant 
este însă istoricul demersurilor pentru con-
struirea sa. În octombrie 1919, primarul Stan 
Vidrighin cere înfiinţarea unui internat pentru 

copiii veniţi din Banatul iugoslav. Sarcina 
este încredinţată Eforiei şcolilor din oraş. 
Primele sume sunt donate de dr. Aurel Cos-
ma, prefectul de atunci. Se rechiziţionează 
palatul fostului club Regata, s-au adu-
nat alte fonduri şi, pe 25 aprilie 1920, se 
inaugurează localul, în primul an au fost 
456 de liceeni şi 53 de studenţi politehnişti. 
Din Iugoslavia au venit 145 de elevi, din 
Timoc și alţii veniţi din regat. În 1923 in-
ternatul este trecut în custodia Primăriei. În 
vara următoare, aceasta îl predă Ministeru-
lui Instrucţiunii Publice, care-l refuză, aşa 
că, în disperare de cauză, Primăria îl redă 
Eforiei şcolare. În fond, problema era ca o 
persoană juridică să poată colecta şi gestio-
na fondurile pentru construcţia noii clădiri. 
Pe 15 decembrie 1925, Reuniunea Femeilor 

Române îl preia, îl gestionează (localul vechi) 
şi demarează acţiunile pentru construcţia nouă. 
Răstimp de șase ani a durat această muncă. 
Timp de 15 ani (1927-1942) dr. Nicolae Ilieșiu 
patronează toate acţiunile. Şi-l vede ridicat așa 
cum au visat cu toţii.

Internatul de bãieþi

Scrisoare mamei 
(Fragment)

Antologia poeziilor frumoase

Adrian PINTEA

Mamă, la oraş e foarte bine;
geme cartierul de poeţi;
toţi sunt trişti şi palizi ca şi mine
şi se-ncoronează când sunt beţi...
 
Odele se scriu cu mâna stângă,
dreapta-i numai pentru însemnări,
circulă o virgulă nătângă
printre ne-ntâmplatele-ntâmplări;

 la oraş, cea mai grozavă-i noaptea:
merg într-una, străzile-s pustii,
uite-aşa ajungi să nu mai ştii
dacă scrii sau ea te scrie, cartea...
 
Dacă ai noroc, faci rost precis
de o altă minimă splendoare:
o iubită cu trecut decis
şi cu viitor la întâmplare;
 
şi frumos e când să-mparţi mai poţi

chiar şi pita de la subsioară
simţi c-o vei mânca a doua oară
când vor fi sătui şi veseli toţi...
 
Mamă, la oraş este sublim;
bine c-am fugit la timp de-acasă;
bine că m-am rătăcit! Amin!
să-mi cântaţi, când am să stau pe masă
şi-am să dorm de toate câte sunt,
şi-oi visa că-s vesel, în pământ,
rădăcină la o stea frumoasă...

Poarta albastră a amintirii

Dobrogea. Am iubit Dobrogea din cea-
sul în care am înțeles că ea este fața 
râzătoare a neamului meu. Dobrogea 

înseamnă pentru mine pădure și mare, câmpie 
și basma înflorită pe sprânceana maicii Româ-
nii. Anii copilăriei mele, răsfirați pe dealurile și 
drumurile pline de praful verii, din Palazu Mic, 
prelungite adolescentin pe strada Ion Adam din 
Constanța, au dat inimii mele conturul Dobro-
gei. Aici, între etnii diferite și discret armoni-
zate întregului, înțeleg azi, pentru întâia dată, 
cât de greu este să scrii frumos despre ceea ce 
este ușor să vorbești.

Demult, aici în Dobrogea, am întâlnit o fată 
cu cosițe lungi, cu ochii ca două panseluțe ca-
tifelate, venea de departe, din Țara Banatului, 

și era atât de armonios plămădită încât pe toată 
durata șederii ei m-am oferit voluntar să-i fiu 
ghid prin Dobrogea noastră apostolică.

Apoi, într-o bună zi, am aflat că frumusețea 
ei, după spusele lui Harry Brauner, este 
aureolată de un glas ieșit cu totul din comun. Ca 
să mă conving de adevărul scris de marele etno-
muzicolog am acceptat invitația de a fi prezent 
la unul din spectacolele sale. Era adevărat!

Așteptând-o la ieșirea din scena Teatrului de 
Vară și ea privind mai mult la buchetul de flori 
decât la purtător, s-a poticnit cu mâna întinsă 
spre mine. I-am prins-o ușor și nu i-am mai dat 
drumul niciodată!

Alături de această fată în ochii căreia, de 
atunci, se poate vedea și sufletul meu, o lungă, 
foarte lungă vreme am trăit în fapt îndemnul 
încredințat mie de patriarhul Dobrogei, Arsenie 

Papacioc:„Tată, mai lungă să fie calea până la 
sărut decât cea până la intimitate.

De atunci, oriunde își urmează profesia 
artistică, Elena poartă marea cu ea, și eu partea 
ei de cer bănățean.

Scriu aceste rânduri la ceasul când ochiul 
mării s-a întunecat, valurile dantelate izbesc 
ritmic țărmul și pescărușii se reîntorc la mal. 
De aici, din pragul porții albastre al amintirii, 
sărut-mâna, doamna mea!

Mâine, oamenii Dobrogei, blânzi, harnici, 
miloși și atât de bogați în calități contradictorii, 
vor avea un nou jurnal: Dobrogea. Apariția lui 
mi-a readus aminte secretul longevității: verbul 
a iubi!

Fie, deci, acest nou jurnal aducător de iu-
bire!
(Material preluat din jurnalul interregional „Dobrogea”)

Vasile TODI
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Caransebeº

Prof. Felix BorceAn - directorul Colegiului Național „Traian Doda” din Caransebeș

A sta de vorbă cu di-
rectorul Colegiului 

Național „Traian Doda” din 
Caransebeș, domnul Felix 
Borcean, înseamnă a vorbi cu 
un dascăl cu griji suplimen-
tare. Un dascăl conștient că 
partea cea mai importantă din 
personalitatea unui copil este 
aceea care se formează în anii 

de școală. Dacă se formează, desigur...
 Domnule profesor, îmi este dor de anii când în 

țara asta doi oameni se așezau pentru a sta la ta-
clale, răsfirând pe suveica timpului povești trăite, 
povești auzite, povești... Ce vremuri, domnule pro-
fesor! Cele de azi, mă obligă să grăbesc rostirea 
primei întrebări: Care au fost, domnule director, 
activitățiile desfășurate în cadrul săptămânii altfel?

4„Săptămâna Altfel” denumită, mai nou, 
„Să știi mai multe, să fii mai bun”, constituie un 
prilej de a desfășura împreună cu elevii și în folo-
sul acestora o serie de activități care să-i scoată 
din „monotonia” de zi cu zi a programului școlar 
clasic. Astfel, împreună cu profesorii și diriginții 
lor, după un program dinainte stabilit, organi-
zează excursii, vizite la diverse obiective de inte-
res turistic, cultural, religios, industrial, activități 
culturale (spectacole de teatru, dans, cor, etc.), 
schimburi de rol (elevii devin profesori și invers, 
director pentru o zi), activități cu invitați din di-
verse instituții.

În ce dată se vor susține evaluările naționale și 
care sunt clasele vizate?

4Pe lângă examenul de evaluare națională al 
claselor a VIII-a, care are ca finalitate selecția ele-
vilor pentru următoarea treaptă educațională – 
învățământul liceal sau profesional – și care se 

va desfășura în intervalul 28-29 iunie, de doi 
ani au loc și evaluări la calsele a II-a, a IV-a și a 
VI-a, într-un format inedit, corelat cu sistemul 
internațional de evaluare, la finalul lunii mai și 
începutul lunii iunie.

În această primăvară, elevii au obținut premii 
la olimpiade și concursuri școlare?

4În fiecare an ne numărăm printre școlile 
care furnizează un număr semnificativ de elevi 
participanți la fazele județene și naționale ale di-
verselor concursuri școlare. Anul acesta, în buna 
tradiție a liceului nostru, la fazele naționale ale 
olimpiadelor de limba română, limba franceză, 
fizică, tehnologia informației și comunicării, logi-
că, religie, educație fizică, am avut participanți 
de ale căror rezultate ne mândrim.

Încurajați elevii să participe la competiții spor-
tive?

4Sportul reprezintă un factor esențial în 
dezvoltarea fizico-psihică a elevului, iar lice-
ul nostru are o frumoasă tradiție în ceea ce 
privește competițiile sportive. Beneficiind și de 
o bază materială bine pusă la punct, cu o curte 
spațioasă și terenuri de sport, dar și de o sală re-
cent renovată, competițiile sportive reprezintă 
una din prioritățile noastre.

Sunteți mulțumit de rezultatele elevilor și de 
pregătirea cadrelor didactice?

4A spune că ești mulțumit în activita-
tea didactică este echivalentul unei stări de 
autosuficiență. Beneficiind de o resursă uma-
nă de cea mai bună calitate, nu poți decât să-ți 
dorești permanent mai mult și acest mai mult 
este mereu tangibil.

 La final de interviu, doriți să transmiteți un 
mesaj elevilor?

4Mesajul meu pentru elevi este să-și păs-

treze cât mai mult prospețimea, să-și propună 
țeluri înalte, să fie demni în viață și să-și aleagă 
cu atenție modelele dintr-o societate atât de 
pestriță.

Domnule profesor, chiar candidați la funcția de 
primar?

4Da, chiar candidez pentru funcția de pri-
mar și am primit cu o oarecare surprindere, dar 
și cu emoție și mândrie, propunerea din partea 
actualului primar al municipiului Caransebeș, 
domnul Ion Marcel Vela.

De ce, domnule?
4La această întrebare am mai multe răspun-

suri care, sper, în timp, să devină confirmări. În 
primul rând, îmi plac provocările. A fi directorul 
liceului pe care l-am absolvit a fost tot o provoca-
re și cred că acum, după patru ani, bilanțul este 
pozitiv, cu rezultate evidente: transformarea li-
ceului în Colegiu Național, obținerea locului al II-
lea în competiția națională „Școala Europeană”, 
ediția 2015, renovarea totală a fațadei liceului, a 
curții și a sălii de sport, câștigarea unui premiu în 
valoare de 20.000 de euro, în competiția „Olim-
piadele Kaufland” (singurul liceu din județ), 
participarea la diverse proiecte europene, rezul-
tatele excelente la evaluările naționale, bacalau-
reat și concursurile școlare.

În al doilea rând, experiența managerială, dar 
și colaborarea excelentă cu Primăria Caransebeș, 
mă fac să cred că aș putea gestiona foarte bine 
și problemele orașului meu. În al treilea rând și, 
poate mai presus de toate, pentru că-mi îndră-
gesc orașul pe care nu l-am părăsit nicicând, cu 
excepția perioadei studiilor universitare, nu pen-
tru că nu aș fi putut, ci pentru că mi-a plăcut să 
locuiesc aici și am crezut tot timpul în destinul 
Caransebeșului.

Am primit cu emoþie ºi mândrie propunerea din partea actualului primar, domnul Ion Marcel Vela!

Impozitele şi taxele locale rămân neschimbate şi în 2017

Consiliul Local, la propunerea conduce-
rii Primăriei, a anunţat că impozitele și 

taxele locale pe care le plătesc caransebeșenii 
nu se vor majora nici în 2017, asta spre deose-
bire de alte localități din țară. „Consiliul Local 
al municipiului Caransebeș a aprobat taxele și 
impozitele pentru 2017, acestea urmând să fie la 
același nivel ca și cele din 2016. Asta înseamnă 
că anul bugetar viitor acestea nu vor fi majorate. 

Propunerea Primăriei a fost aprobată cu unanimi-
tate de voturi și, ca și în anii anteriori, Consiliul 
Local a îmbrățișat ideea noastră de a păstra în 
Caransebeș un nivel redus de taxe și impozite 
locale”, a precizat primarul Marcel Vela. Potrivit 
acestuia, sistemul de bonificații, adică reducerea 
de 10%, se păstrează, dacă impozitele pe clădiri, 
terenuri și mijloace de transport se plătesc în 
primele trei luni ale anului viitor.

În perioada 5-8 mai, Primăria Caransebeș 
a pregătit un program artistic special pen-

tru locuitorii orașului. Deschiderea programului 
a avut loc în 5 mai, cu joc, cântec și voie bună 
alături de ansamblurile: Armenișana, Zestrea Gu-
gulanilor, Bobocii Banatului, Junii Gugulani și 
Iedera. Soliștii vocali Ana Maria Cornean, Ștefan 
Isac, Vanesa și Alin Olan și Daniela Ștefan au 
încins atmosfera. Seara s-a încheiat cu un recital 
extraordinar al Mihaelei Petrovici. În 6 mai, s-a 
dat start paradei participanților, a portului și jocu-
lui popular, cu plecare din Piața Revoluției și de-
plasare pe traseul: „Arcul Împăcării” – P-ţa Elie 
Miron Cristea – Str. Episcopiei – P-ţa G-ral. I. 
Dragalina – Str. Nicolae Bălcescu – Str. Cloşca 
– Parc Teiuş.

A urmat un spectacol al Școlii populare de arte 
și meserii „Ion Românu” din Reșița. 

Muzica ușoară și populară a fost susținută de 
artiștii Sonia Deca, Dănuţ Ghilea, Vlad Ciupi, 

Slageana Chicheș, Snejanca Boșca, Mariana Jur-
chescu, Adela Jurchescu, Valentin Vădrariu, Patri-
cia Vela, Elisabeta Bosioc, Lorena Tiplea, Adrian 
Bugariu, Marilena Măran, Ionela Bădălan, Nicolae 
Brânzei, Ana Cega Pârvulescu, Consuela Grigoriu, 
Ion Sboroștean, Daniela Văcărescu, Gabi Zaharia, 
acompaniați de taraful Școlii Populare de Arte și 
Meserii.

Ziua de 7 mai a fost rezervată ansamblurilor 
folclorice din Serbia, „Laza Nancici” – Vîrșeț 
„Vlastimir Pavlović Carevac” – Veliko Gradiște 
„Branko Cvetković” Beograd.

Evenimentul s-a încheiat în 8 mai cu concerte 
live, susţinute de Bosquito, Ana Lesko, What′ s up 
și Ruby, în jocul focurilor de artificii.

Zilele oraşului Caransebeş

Pagină realizată de Roxana DODOC
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 oaia 
de Ov

„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <
idiu

Locuitorii oraşului Ovidiu se mândresc 
cu primarul lor, George Scupra. 

Aceştia au postat şi pe site-uri de socializare 
ale oraşului realizările edilului, dar şi 
distincţiile obţinute de acesta. Premiul pentru 
„Cel mai implicat primar de oraş” acordat 
de Asociaţia Oraşelor din România a fost 
câştigat anul acesta de domnul primar George 
Scupra. Trofeul a fost acordat pentru întreaga 
activitate din mandatul 2012-2016. 

Primarul este la al patrulea trofeu primit 

pentru activitatea administrativă. 
Agenția pentru Dezvoltare Regională Sud-

Est i-a acordat premiul de excelență pentru 
realizarea proiectelor cu finanțare externă. În 
cadrul celei de-a VI-a Gale „Zece Oameni 
de Valoare” a câștigat premiul I la secțiunea 
Administrație. Înaltpreasfinţitul Teodosie 
i-a înmânat primarului Scupra „Diploma de 
vrednicie”, în semn de mulțumire pentru 
proiectele inițiate și finalizate.

Mândri de primarul lor!

Cupluri longevive, premiate 
de primărie!

Cuplurile care ajung la ani 
mulţi de căsnicie sunt 

întotdeauna un motiv de bucurie 
pentru administraţiile locale. La 
fel se întâmplă şi în oraşul Ovidiu, 
unde primarul George Scupra a 
organizat un moment special, în 28 

aprilie, pentru zece cupluri din urbe. Edilul a oficiat ceremonia de 
premiere a celor zece cupluri din Ovidiu care au sărbătorit 50 ani 
de căsătorie. Fericiţii şi aplaudaţii soţi au primit flori, au ciocnit o 
cupă de şampanie, dar au primit şi suma de 450 lei fiecare - cadou 
din partea reprezentanţilor Primăriei, care le-au cântat La mulţi ani!

Primarul 
vă informează!

„Întrucât în ultima perioadă am primit 
numeroase întrebări referitoare la situația 
apartamentelor ANL, doresc să vă informez 
cu privire la următoarele aspecte: cumpărarea 
locuințelor ANL NU este obligatorie. Persoanele 
care nu doresc cumpărarea locuințelor vor 
rămâne în continuare titulari ai contractelor 
de închiriere în aceleași condiții ca și până în 
prezent. Pentru persoanele ce doresc să cumpere 

apartamentul în care locuiesc, prețul poate fi achitat integral (din surse 
proprii/creditare), sau în rate lunare egale (cu un avans minim de 15%). 
Prețul de bază al locuințelor este de 1691,29 lei/m2 (inclusiv TVA) 
și este stabilit anual prin Ordin de Ministru. Titularul contractului de 
închiriere și membrii familiei acestuia (soț, soție, copil) nu trebuie să 
dețină un alt imobil în proprietate. Spațiile comune revin locatarilor (o 
cotă parte de aproximativ 5-10 m2 în plus pentru fiecare locuinţă) şi 
se adaugă la suprafaţa garsonierei/apartamentului. Chiria achitată până 
la momentul cumpărării se scade din suma finală de plată. Cadastrul 
și intabularea vor fi platite de Primărie pentru toate locuințele. Prețul 
final se calculează conform Legii nr. 152 din 15.07.1998, pornind de la 
preţul de bază. A fost demarată de către Primăria Ovidiu procedura de 
cadastrare și intabulare a tuturor apartamentelor și garsonierelor. În cazul 
în care doriţi achiziţionarea apartamentului, așteptăm solicitări din partea 
dumneavoastră”, spune primarul George Scupra.

Pagină realizată de Diana MIHAI

De oraşul Ovidiu se leagă legenda poetu-
lui care a dat numele acestei localităţi, 

numele insulei Ovidiu. 
Scrierile păstrate la arhivă ne indică şi cine 

au fost edilii acestei localităţi, încă din 1910 
(când încă se numea Canara).

Aşadar, în perioada 1910-1915, primar era 
Stanciu Frăţilă; 1916-1918 – August Rezner; 
1919-1920 – primar era Gheorghe Tunaru, iar 
ajutor de primar, în 1919 a fost Derviş Ali, iar 
în 1920 ajutor de primar era Sali Amet; 1921-
1922, primar era Gheorghe Belcin; 1922-
1923 – Nicolae Hodorog; 1923-1924 – Teodor 
Tănăsescu; 1924-1926 – Ion D. Ionescu; 1926-
1929 – Gheorghe Belcin; 1929-1930 – C.P. Cri-
stea; 1930-1931 – Coman Sandu; 1931-1932 – 
Mihai Baltă; 1932-1933 – Constantin Popescu; 
1934-1935 – Silvestru R. Marinescu; 1936-

1938 – Ştefan Cojocaru; 1939-1943 – Silvestru 
R. Marinescu; 1943-1944 – primar era Petre 
S. Gheorghiu, iar ajutor de primar era Sandu 
Constantin; 1944-1945 – Nicolae Coman; 
1945-1947 – Tudor Răceanu; 1947-1948 – Ion 

Dănilescu.
De menţionat că, în 1948, Ovidiu era comună 

de categoria a II-a, conform informaţiilor 
păstrate la arhive. Mai departe, între 01.1949-
05.1949, primar a fost Mihai Dragu; 06.1949-
1950 – Ion Boicenco; 1950-1953 – Nicolae 
Coman; 1953-1955 – Gheorghe Ştefancu; 
1955-1956 – Stoica Pavel; 1957-1964 – Ghe-
orghe Sabie; 1964-1973 – Ştefan Munteanu; 
1973-1977 – Gheorghe Pădure; 1977-1979 
– Gheorghe Dobriţoiu; 1979-1984 – Floarea 
Teodorescu; 1984-1989 – Aurica Spătărelu. 
Ajungem la perioada de după Revoluţie, când 
primari au fost: 1989-1996 – răposatul Ion Po-
daru; 1996-2004 – Dumitru Posa; 2004-2008 – 
Ion Podaru; 2008-2012 – Dumitru Bocai; 2012-
2016 – George Scupra.

Ovidiu 
din 1910 şi până în prezent

Domnul primar George Scupra în mijlocul sărbătoriților
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Ramna

Sevastian Gheorghe JIVAN - inginer agronom 

Ne îndreptăm din nou 
către Biroul agricol 

din Ramna pentru a afla mai 
multe lucruri despre situația 
din comună, despre munca 
şi greutăţile oamenilor de 
aici. Iar mai multe infor-
maţii aflăm de la inginerul 
agronom Sevastian Gheor-
ghe Jivan.

Domnule inginer, care este efectivul de ani-
male din acest an?

4În perioada 1991-1997, am lucrat la 
Direcția Agricolă și aveam în subordine comu-
na Ramna. În 1992 se înregistrau 300 de bovi-
ne, la ora actuală sunt doar 50 de bovine. La 
noi nu există piață de desfacere, în satul Va-
lea Pai este accesibilitatea dificilă. În privința 
efectivului de ovine situația este mai bună, 
datorită faptului că au fost subvenționate de 
către stat.

Aveți firme care vin și colectează laptele?
4Da, avem firme de la Deta, Libling și Izvin 

care colectează laptele. Avem contract cu ei, 
am primit recipiente de răcire a laptelui. Ba-
nii se primesc la timp, pentru că sunt oameni 
serioși, nu au existat plângeri sau discuții. Fie-
care fermier trebuie să aibă carnet de comer-
cializare și atestat de producător, pentru că 
nu se poate vinde nimic. Recent am fost să 
obțin avizele pentru încă cinci fermieri care 
doresc certificate pentru comercializarea 
produselor. Primăria nu poate să elibereze 
carnetul într-o zi. Sunt necesare avizele de la 
Camera agricolă, Federație, Asociația crescă-
torilor de albine, fiecare specie și categorie în 
parte. 

În comună a existat o piață agroalimentară 
sau se dorește înființarea ei?

4Datorită doamnei primar, la Ramna 
avem o piață, chiar dacă nu mare dar există.

Care este gradul de mecanizare în comună? 
Câte tractoare, utilaje sunt?

4Sunt 46 de tractoare, 20 de remorci, 15 
semănători, prășitoare, șase meturi, mașină 
de ierbicidat. Procentul de exploatare a tere-

nului este foarte scăzut, gradul de fertilitate 
a terenului este încadrat în clasele IV, V, asta 
înseamnă o categorie slabă. Se mai pune pro-
blema motorinei, a pieței de desfacere, care 
este mică, a produsului când se vinde, în con-
cluzie, nu se acoperă cheltuielile. Nu mai este 
ca pe timpul lui Ceaușescu când nu se vedea 
problema financiară. La om se vede, mai ales 
că îngrășămintele sunt scumpe.

În privința îmbunătățirii solului s-au luat 
anumite măsuri de către autorități sau oameni?

4Nu s-a încercat din cauza PH-ului. Îmi 
amintesc, în 1982, când lucram la Valea Pai 
s-au făcut niște analize ale solului. În procent 
de 70-80% predomină argiluvisolurile, cerno-
ziom prea puțin, PH-ul este sub 5, în mod nor-
mal trebuie să fie 7 pentru a avea o producti-
vitate bună. Oamenii au fost nevoiți să plece 
în străinătate pentru a face bani, după care 
se întorc. 

Datoritã doamnei primar, la Ramna avem o piaþã!

Interviu realizat de
Roxana DODOC

Art 1. Se aprobă acordarea de scutiri de la 
plata dobânzilor, penalităților și majorărilor de 
întârziere pentru persoanele fizice care achită 
integral, în perioada 1 aprilie – 31 mai 2016, 
debitele principale restante, inclusiv amenzi 
contravenționale existente în sold.

Art 2.  Scutirea prevăzută la art. 1 se va 
acorda în baza unei cereri depuse la Comparti-

mentul de impozite și taxe din cadrul Primăriei 
comunei Ramna, la care se va anexa dovada 
achitării integrale a debitelor principale restan-
te, inclusiv amenzi contravenționale, existente 
în sold, precum și o copie după cartea de iden-
titate a persoanei în cauză.

Art 3. Cu ducerea la îndeplinire a prezen-
tei hotărâri se încredințează primarul comu-
nei Ramna, Compartimentul Buget-Finanțe și 
Compartimentul Impozite și Taxe din cadrul 

Primăriei Ramna.
Art 4. Prezenta hotărâre  produce efecte ju-

ridice până la data de 31 mai 2016.
Art 5.  Prezenta hotărâre se comunică 

Instituției Prefectului județului Caraș-Severin, 
primarului comunei Ramna, Compartimentul 
Buget-Finanțe și Compartimentul Impozite și 
Taxe din cadrul Primăriei comunei Ramna și se 
aduce la cunoștință publică. 

Alina SIMION

Transparenţă decizională

Administraţia comunei Ramna, întrunită 
în şedinţe ordinare de lucru, a apro-

bat recent mai multe proiecte prin hotărări de 
Consiliu Local, menite să îmbunătăţească trai-
ul cetăţenilor. Având în vedere expunerea de 
motive a doamnei primar Magdalena Ciurea, 
s-a aprobat o hotărâre privind modalitatea de 
identificare a beneficiarilor Legii nr. 248/2015, 
vizând stimularea participării în învăţământul 
preşcolar a copiilor provenind din familii defa-
vorizate, şi procedura de acordare a tichetelor 
sociale pentru grădiniţă. A fost desemnată ca 
persoană responsabilă cu implementarea Legii 
privind stimularea participării în învăţământul 
preşcolar a copiilor provenind din familii defa-
vorizate doamna Ana-Camelia Achim, asistent 
social în cadrul Primăriei comunei Ramna. 

Aprobată a fost şi hotărârea privind aproba-
rea principalilor indicatori tehnico-economici ai 
investiţiei „Înfiinţare alimentare cu apă în co-
muna Ramna, judeţul Caraş-Severin”. Analizând 
studiul de fezabilitate şi indicatorii tehnico-eco-
nomici ai proiectului şi în temeiul legislaţiei în 
vigoare, Consiliul Local Ramna a aprobat in-
dicatorii tehnico economici ai Studiului de Fe-
zabilitate nr. 1/R/2016, elaborat de S.C. PRO-
IECT M&M S.R.L. Caransebes, cu aducerea la 
îndeplinire a prezentei hotărâri de către doamna 

primar Magdalena Ciurea. 
Consilierii locali au aprobat şi o hotărâre pri-

vind aprobarea principalilor indicatori tehnico-
economici ai investiţiei „Înfiinţare canalizare 
menajeră în comuna Ramna”, luând în consi-
derare prevederile Ordonanței de Urgență a Gu-
vernului nr. 28/2013 pentru aprobarea Progra-
mului naţional de dezvoltare locală, modificată 
și completată, ţinând seama de prevederile Legii 
nr. 273/2006 privind finanţele publice locale, şi 
analizând studiul de fezabilitate. 

Tot recent, la Ramna, prin expunerea de 
motive a doamnei primar, fost aprobat şi un 
act normativ privind acordarea scutirii de la 
plata dobânzilor, penalităţilor şi majorărilor de 
întârziere pentru persoanele fizice care achită 
integral, până la data de 31 mai, debitele princi-
pale restante, inclusiv amenzi contravenţionale, 
existente în sold. Scutirea se va acorda în baza 
unei cereri depuse la Compartimentul impozite 
şi taxe din cadrul Primăriei comunei Ramna, 
la care se va anexa dovada achitării integrale 
a debitelor principale restante, inclusiv amenzi 
contravenţionale, existente în sold, precum şi 
o copie după cartea de identitate a persoanei 
în cauză. Cu ducerea la îndeplinire a prezen-
tei hotărâri se încredinţează primarul comu-
nei Ramna, Compartimentul buget-finanţe şi 
Compartimentul impozite şi taxe din cadrul 
Primăriei.

Diana MIHAI

Proiecte aprobate de consilierii locali Veniţi, Ramna joacă la festival!

În 23 aprilie, ansamblul folcloric din co-
muna Ramna a participat la Festivalul 

Laleaua Pestriță, ediția IV, care a avut loc în lo-
calitatea Zorlențu Mare. 

Acest festival se organizează în fiecare an, 
doar că de data aceasta a avut loc în Caraș-
Severin, acolo unde crește floarea de șah, pe Va-
lea Pogăniciului.

La finalul spectacolului s-au înmânat diplome 
de participare și de excelență, din partea Consiliu-
lui județean Timiș, Consiliului Judeţean Caraș-
Severin şi Centrul de cultură.

Ansambluri participante au fost: „Zorlenţana”, 
„Brebana” (Brebu), „Mlădiţe Fârlugene”, „Satul 
Meu” (Ramna), „Înfrățirea” (Tormac), „Pusta Ba-
natului” (Timișoara), „Vermeșana”, „Semenicul” 
(Reşiţa), interpretele Ramona și Georgiana Vița, 
invitat special fiind Ansamblul „Ghiocelul”, din 
Giroc.

Roxana DODOC



5. mai

„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

 oaia 
de Baia

nicolae IANuş - primarul comunei Baia

Începerea cam-
paniei electorale 

pentru alegerile locale din 
5 iunie a fost un prilej şi 
pentru administraţia co-
munei dobrogene Baia de 
a trage linie şi a-şi număra 
proiectele realizate. Edilul 
comunei, Nicolae Ianuş, 
spune că nu se gândeşte la 

rezultatul alegerilor şi că, oricare ar fi acesta, 
este mulţumit pentru câte a reuşit să facă îm-
preună cu consilierii locali şi oamenii locului.

Domnule primar, se apropie finalul manda-
tului de patru ani şi alegerile electorale. Aveţi 
emoţii?

4Zarurile au fost aruncate și noi, pe ulti-
ma sută de metri, nu putem spune prea mul-
te, astfel încât să schimbăm ceva. Oamenii 
știu deja ce vor. Eu îmi fac campanie ca de 
obicei, prin viu grai, din poartă în poartă, că 
poate mai sunt și unii nehotărâți și trebuie să 
le explic ce vreau să mai realizez. Oamenii mă 
cunosc. Sunt în Baia de la vârsta  de 23 de ani 

și acum am 60 de ani, nu am părăsit comu-
na niciodată. Le știu problemele și ei pe ale 
mele. Algerile sunt un examen până la urmă 
și mergem cu gânduri bune înainte.

Dacă vă uitaţi la ultimul mandat aproape 
încheiat, care credeţi că este cea mai impor-
tantă realizare a dumneavoastră?

4Nu pot numi un anumit obiectiv, toate 
sunt importante pentru noi și pe sufletul meu 
și al oamenilor, pentru că pentru noi toți le-

am făcut și sunt lucruri care dăinuiesc, care 
rămân în urmă. Nu avea niciun sat apă potabi-
lă, nici Baia, avea doar pe două străzi, și acum 
toate satele au apă. Am făcut și asfaltări, dru-
muri de legătură, canalizare și două biserici 
noi, un bloc ANL și acum trebuie să începem 
altul. Deci lucruri care rămân. Mă bucur foar-
te mult că am reușit să îi conving pe consilieri 
în idei pentru atragerea investitorilor în zonă 
și am fost foarte inspirat când le-am vândut  
terenuri pe care erau construite grajduri și 
alte asemenea construcții, pe care oamenii le 
dărâmau și luau câte o cărămidă acasă și nu 
făceau nimic. I-am încurajat pe investitori, tot 
oameni din zona noastră, să cumpere terenu-
rile, să fie proprietari ca să poată lua credite 
din bancă. Au venit și au investit, au creat lo-
curi de muncă, și acum sunt aproape cei mai 
mari investitori din județ. Baia e comuna cea 
mai dezvoltată din punct de vedere econo-
mic din județ, mai mare decât orașul Baba-
dag, și crește în continuare.

Toate lucrurile pe care am reuºit sã le facem în comunã sunt pe sufletul meu ºi al oamenilor!

Interviu realizat de
Diana MIHAI

Să păstrăm curată faţa 
comunei!

La Baia, administraţia locală face apel la 
locuitorii comunei să se îngrijească de 

aspectul localităţilor componente, şi mai ales de 
curăţenie. „Oamenii trebuie să înveţe că nimic 
nu trebuie aruncat la întâmplare. Sunt convins 
că sunt încă mulţi care nu ţin cont că se află pe 
stradă şi aruncă gunoiul pe unde apucă. În lip-
sa unui coş în apropierea ta, ambalajul trebuie 
băgat în buzunar şi aruncat în coşul de gunoi 
de acasă. Dar toate acestea vin cu timpul. Cum 
se poate schimba mentalitatea mai rapid? Faţă 
de schimbarea mentalităţii e nevoie de voinţă. 
Oamenii trebuie să aibă bunăvoinţă să colecteze 
deşeurile. Cred că voinţa este cea care pune to-
tul în mişcare”, spune edilul administraţiei din 
comuna Baia.

Diana MIHAI

La pas,
 pe drumurile comunei Baia

Comuna Baia beneficiază de un cadru 
natural propice unei dezvoltări turis-

tice, spun reprezentanţii administraţiei locale. 
În această zonă frumoasă poate fi promovat 
un turism ecologic prin circuite cu bicicleta 
în Pădurea Camena, Pădurea Caraburum şi 
pe marginea Lacului Golovița. Trebuie pro-
movat cadrul natural al comunei şi impresio-
nantele rămășițe ale Munților Hercinici. „Aici 
am copilărit, am învățat primele slove, am iu-

bit, ne-am unit destinele și, mai ales, aici am 
rămas împreună, chiar dacă viața le-a mai pur-
tat pașii unora dintre noi și prin alte locuri. Voi, 
cei care mă cunoașteți atât de bine știți cât de 
mult iubesc această cetate a sufletului nostru. 
Nu vreau să rostesc vorbe mari, dar vreau să 
vă mărturisesc că pentru mine, ca și pentru 
mulți dintre voi, satul a rămas un fel de centru 

al lumii care se regăsește în mit, în amintirile 
bătrânilor noștri, în amintirile noastre și, sper, 
în ale generațiilor care vor veni după noi. Pen-
tru că satele noastre și cele din jur constituie 
încă baza etnogenezei neamului nostru. Trăim 
împreună, dar suntem mânați din spate de timp 
și de vremuri, de modernitate, de nerăbdarea 
tehnologiei care se dezvoltă cu fiecare clipă 
care trece”, le spune primarul Nicolae Ianuş 
concetăţenilor săi.

Ada MAxIM
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Nou teren de sport pentru tineri, inaugurat la Cerneteaz!

În 9 mai, administraţia comunei Giarmata 
a inaugurat un teren de sport nou nouţ 

pentru tinerii din satul Cerneteaz, teren prevă-
zut cu gazon, vestiare şi apă caldă curentă. Ad-
ministraţia noastră a pornit de la câteva lucruri 
esenţiale, care înseamnă învăţământ în primul 
rând. Ca atare, am renovat şcolile din Cerneteaz 

şi Giarmata, am făcut terenuri de sport în ambele 
localităţi, terenul pe care îl inaugurăm astăzi este 
un loc prin care dorim să îi desprindem puţin din 
faţa calculatoarelor. Ţin să menţionez că nu fa-
cem campanie electorală prin această inaugurare, 
aşa s-a nimerit să fie gata acum terenul. Funda-
ţia terenului a fost turnată în urmă cu trei ani de 
zile. Le spun cetăţenilor din Cerneteaz că atât am 
putut face eu şi ei apreciază dacă am făcut cât 
şi-au dorit ei. Îmi doresc să facem din Cerneteaz 
un loc râvnit, pentru că este un sat liniştit, gene-
ros, cu oameni aşezaţi şi cu o infrastructură pe 
măsură, a precizat primarul Virgil Bunescu, după 
momentul tăierii panglicii inaugurale a nolui teren 
de sport.

La eveniment au participat şi primari ai lo-
calităţilor vecine comunei Giarmata şi oameni 
de vază din Cerneteaz, invitaţi speciali fiind 
vicepreședintele Consilului Județean, Călin Do-
bra, deputatul Cătălin Tiuch şi deputatul Sorin 
Grindeanu, care l-a felicitat pe edilul comunei 

pentru proiectul realizat. „Domnul primar Bu-
nescu a făcut foarte multe lucruri la Giarmata, în 
doar patru ani, cât nu au făcut alţii în peste 20, 
şi este păcat ca Cerneteaz să nu beneficieze de 
un om cu aşa o expertiză. Eu îl felicit pe domnul 
primar pentru ce a reuşit şi sunt convins că şi în 
următorii ani lucrurile vor sta cel puţin la fel de 
bine”, a declarat Sorin Grindeanu.

Diana MIHAI

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Giarmata

- 9 Mai, zi închinată eroilor de război

În satul Cerneteaz, la data de 9 mai, a 
avut loc ceremonia pentru comemora-

rea eroilor căzuți în Primul Război Mondial. La 
acest eveniment au fost prezenți: domnul primar 
al comunei Giarmata, Virgil Bunescu, domnul 
viceprimar Ionel Carabulia, Victor Malac, edilul 
comunei Dumbrăvița, consilieri locali din Giar-
mata, consilierul județean Ioan Danițoiu, deputa-
tul Sorin Grindeanu, vicepreședintele Consilului 
Județean, Călin Dobra, şi preoții din localitățile 
Giarmata, Cerneteaz, Covaci și Mașloc.

De asemenea, au fost prezenți și edilii comu-
nelor: Recaș - Teodor Pavel, Remetea Mare - Ilie 
Golubov, Moșnița Nouă- Ioan Sorincău, Săcălaz 
- Ilie Todașcă, Sacoșu Turcesc - Adrian Gabriel 
Koller, Sânmihaiu Român – Viorel Bara, Sânan-
drei - Florin Claudiu Coman, Mașloc- Francisc 

Bartha și Bogda- Luca Dorel.
Ceremonia a fost deschisă prin slujba oficiată 

de către cei patru preoți din parohiile precizate 
anterior. După serviciul religios, elevii din clasa 
a-III-a ai Şcolii generale din Cerneteaz au păs-
trat un moment de reculegere pentru eroii căzuți 

la datorie, intonând apoi Imnul național și poe-
zii patrotice, program încheiat cu o cuvântare 
a doamnei învățătoare Ana Marinela Radin. O 
alocuţiune despre importanţa evenimentului a 
ţinut şi domnul primar Virgil Bunescu. „Sunt 
foarte puțini oamenii care își aduc aminte de cei 
care, cândva, și-au dat viața pentru ca această 
Românie să fie, astăzi, așa cum o vedeți. Monu-
mentul este ridicat în perioada României Mari. 
Poate această Românie se va reîntregi, și să dea 
Dumnezeu ca și de aici să fie exemplul care să 
fie transmis generațiilor următoare”, le-a spus lo-
cuitorilor din Cerneteaz primarul Virgil Bunescu.

La finalul ceremoniei au fost depuse coroane 
de flori din partea Primăriei comunei Giarmata, 
a Consiliului Local Giarmata, a Partidului Social 
Democrat Giarmata, din partea ALDE Giarma-
ta, a Partidului Național Liberal Giarmata și a 
Asociației Pro Cernăteasa.

Roxana DODOC

Joc şi voie bună la Ruga din Cerneteaz!

Pornim la drum spre comuna Giarmata, în 
satul Cerneteaz, unde suntem invitaţi la 

ruga localităţii. Primăria şi Consiliul Local Giar-
mata, în colaborare cu Parohia ortodoxă română 
Cerneteaz, au pus în scenă o petrecere de zile 
mari în mijlocul satului. Oamenii stau pe la porţi, 
pe băncile din lemn, roase de vreme, şi deapănă 
amintiri. „Mai ştii, Marie, că anul trecut fugeam 
de ploaie. Uite cum râde cerul azi şi câtă lume 
s-a strâns”, spune o bătrână vecinei sale mai 
tinere. Femeia dă din cap afirmativ şi îşi duce 
mâna la ochi să se ascundă de razele soarelui şi 
să îi vadă mai bine pe petrecăreţii de peste drum, 
care beau şi mânâncă în cinstea comunităţii. 
De-a lungul drumului principal, de o parte şi de 
alta a şoselei, sunt înşirate tarabe cu bunătăţuri 
şi jucării pentru copii. Cei mici îşi trag mămicile 
de mână şi le cer să le cumpere din ce le face 
cu ochiul. Iar ele le fac poftele, zâmbind. Să le 

bucure sufletele! „Mama, vreau şi eu să mă dau 
pe tobogam, hai, mă laşi?” Un puşti de vreo cinci 

anişori aleargă spre spaţiul de joacă, unde alţii 
ca el au încălecat deja pe turnul gonflabil alune-
când spre baza lui cu icnete de bucurie. Alături, 

o altă mămică îşi aşează micuţul într-un trenuleţ 
ce porneşte pe şine uşor. 

La câţiva metri distanţă, unde este amplasată 
o scenă şi un loc dedicat jocului popular, pere-
chile de dansatori se încing în horă, în aplauze-
le privitorilor de pe margini. Pentru ei cântă cu 
veselie Nicu Novac, Cornel Brici, Laura Liţă şi 
soliştii Asociaţiei Pro Datina. „Hai, măi, Petre! 
Treci de joacă. Sau nu te mai ţin opincile?, râde 
un bărbat cu mustaţa răsucită către un altul mai 
bondoc. E ruga satului şi-i veselie, e loc şi de 
puţină ironie. „Păi, haidem împreună, că nu-i 
bai, vecine! Nu te-oi călca pe papuci, mă jur!” 
Şi ceilalţi pornesc să râdă cu dânşii. Cei mici 
joacă prinselea printre petrecăreţi, iar bătrânilor 
le zâmbesc ochii, privindu-i. Trece vremea, toate 
se duc, dar rămâne bucuria amintirilor frumoase 
în sertarele memoriei. Iar când s-or simţi osteniţi 
le-or scoate în faţă şi-or spune din nou că viaţa-i 
frumoasă!

Diana MIHAI
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Remetea Mare

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

Ilie GOLuBOV - primar al comunei Remetea Mare

Călătorim prin co-
muna Remetea și 

suntem întâmpinați cu zâm-
betul pe buze de către șeful 
administrației locale, domnul 
Ilie Golubov, care ne poves-
teşte despre realizările din pri-
măvară și atmosfera în aceas-
tă perioadă, având în vedere 
că la începutul verii vor avea 
loc alegerile locale, un eveni-

ment decisiv în viața comunității rurale.
Domnule primar, ce proiecte s-au realizat re-

cent în comuna Remetea Mare?
4Proiectul care a fost continuat în aceas-

tă primăvară este legat de asfaltarea străzilor 
în Remetea Mare și Ianova, cât și de realizarea 

șanțurilor.
Tot acum, s-au efectuat lucrările pentru reali-

zarea platoului de la Ianova, ca să fie frumos, mai 
ales că în data de 6 mai avem Ruga de la Ianova. 
Având în vedere că primăvara a fost târzie, iar 
vremea nu ne-a permis să facem multe lucruri, în 
final am reușit să ne atingem obiectivul.

În acest mandat, care a fost cel mai greu pro-
iect de realizat?

4Proiect greu nu a fost aproape niciunul, 
situația a fost mai delicată în cazul introducerii 
rețelei de canalizare. Noi sperăm să începem lu-
crările din toamna anului 2016 și să continuăm 
în 2017. 

Cum vă pregătiți pentru campania electorală?
4Noi suntem pregătiți din patru în patru 

ani, este exact așa cum s-a spus: „Nu este rău 

cel care minte, sunt răi cei care nu percep min-
ciuna”. Eu nu am ce să mai promit, oamenii pot 
vedea ce s-a realizat în două mandate, de când 
sunt primar. Ei pot trage concluzii, să mă voteze 
sau să mă penalizeze. Nu pot să le spun altceva. 
Dacă vor schimbare, să vadă cum sunt cei care 
candidează. Au tot dreptul să-l aleagă pe cel mai 
bun. 

Deci candidați și pentru următorul mandat?
4Da. Candidez pentru următorul mandat, 

mă pregătesc pentru al treilea. M-am înscris la 
biroul de Circumscripție, sunt candidat de la par-
tidul PSD împreună cu lista mea, care sper că va 
fi susținută de către cetățenii comunei.

La final de interviu doriți să transmiteți un me-
saj cetățenilor?

4Le adresez multă sănătate, fericire, bucurie.

Nu este rãu cel care minte, sunt rãi cei care nu percep minciuna!

„Doresc ca drumul 
să nu se oprească la lac!”
Ilie GOLuBOV - primar al comunei Remetea Mare

Ianova a devenit o zonă de agrement prin 
prezența lacului de acumulare și a ba-

rajului. Din acest peisaj nu lipsește pădurea cu 
dealurile ei cochete, care oferă un peisaj deose-
bit turistului venit de la oraș. Infrastructura nu 
este foarte dezvoltată în zonă, dar există un drum 
asfaltat practicabil, precum şi o prelungire din 
piatră spre locurile pitoreşti dintre dealuri. Mul-
ţi orăşeni şi-au luate case aici. Fie au achiţionat 
unele mai vechi şi le-au renovat, fie au cumpărat 
terenuri şi şi-au construit case noi, fiind aproape 
de Timişoara, adică 15-20 km. Mulţi dintre lo-
cuitori nici nu trebuie să mai ajungă în marele 
oraş, deoarece lucrează la firmele din apropiere. 
Ilie Golubov, primarul de Remetea Mare, doreş-
te ca drumul să nu se oprească la lac, ci să mear-
gă mai departe. Sunt patru kilometri de drum de 
ţară. Modernizaţi, măcar cu piatră, s-ar deschide 
accesul către Bencecu de Sus, sat aparţinător de 
Pişchia. 

Legătura cu drumul spre lunca Mureşului ar 
deveni mult mai scurtă. Având în vedere că şi 
la Bogda există un mare interes pentru aceste 
legături, proiectul facilitării accesului în această 
re-giune, cu dealuri şi păduri în preajma Timi-
şoarei, poate fi unul de mare succes. Apropierea 
de autostradă este şi ea importantă, însă este ne-
voie de drumuri cât de cât modernizate pentru a 
ajunge în inima naturii. Proiectul a şi fost depus 
la Consiliul Judeţean, iar pentru bucata de patru 
kilometri se aşteaptă o finanţare de 500 000 de 
lei. 

Să ştii mai multe, să fii mai bun!
Acesta este motto-ul care a deschis „Săptămâna Altfel” la Şcoala gimnazială din Remetea 

Mare. Perioada 18-22 aprilie a fost dedicată elevilor de gimnaziu, iar săptămâna 9-13 mai, 
copiilor din învățământul primar și preșcolar. 

Pentru luna mai, programul activităților şcolare pare să fie la fel de atractiv pentru învățăcei: 
activități care vizează un stil de viață sănătos și concursuri sportive în parcul dendrologic Bazoș, o zi 
dedicată educației plastice și a celei moral-civice, când, în sala de clasă se vor confecționa elemente 
decorative, şi o vizită la Aeroportul Traian Vuia. 
Micii ecologiști vor demara acțiunea de ecolo-
gizare a împrejurimilor din localitatea Remetea 
Mare, după care se vor opri în „Satul Meu” la 
atelierul de pictură.

Urmează şi o excursie la Orșova, pentru vizi-
tarea împrejurimilor și desfășurarea de activități 
de implicare activă în societate. La școală se vor 
organiza jocuri interactive în limba engleză, care 
au rolul de a dezvolta comunicarea și înțelegerea 
într-o limbă străină.

Va fi şi o zi dedicată atelierului de arte plasti-
ce, a celui de teatru și a concursului Eurojunior. 

Fermierii sunt aşteptaţi la APIA!
APIA informează beneficiarii rentei viagere agricole că, în perioada 1 martie - 31 august, în zilele 

lucrătoare, trebuie să se prezinte personal sau prin mandatar, curator sau tutore, la Centrul Județean 
APIA pentru vizarea pe acest an, a carnetului de rentier agricol. 

Situația agricolă la Remetea Mare se prezintă astfel: un efectiv de 6000 de ovine, 300 de caprine 
și 80 de bovine. Valoarea ovinelor este mai mare, deoarece acestea au fost subvenționate de către 
stat. Gradul de macanizare este ridicat, fiind alcătuit din 70 de tractoare, 60 de pluguri, 50 de discuri, 
25 de semănători și 24 de prășitoare.

Pășunile s-au împărțit în baza contractelor de pășunat pe o perioadă de cinci ani. În baza Legii 
247/2005, toți beneficiarii au primit titluri de proprietate.

Pe teritoriul comunei sunt 11 firme (PFA și SRL), care iau în arendă terenurile agricole. Sunt doi 
cetăţeni italieni care au 500, respectiv 700 de hectare de teren luat prin arendă. Mai sunt și cetăţeni 
sârbi care preiau terenuri agricole. Odată cu acest proces, numărul de adeverințe emise a scăzut, 
deoarece oamenii nu au mai venit personal să le ridice și au preferat să dea terenul în arendă, astfel 
proprietarul se ocupă de toate formalitățile.

Veselie, joc și voie bună, așa putem descrie cel 
mai bine în cuvinte ruga care a avut loc în sa-

tul Ianova, în data de 6 mai. La rugă au fost prezenți 
locuitorii satului Ianova și cei ai satului reședință de 
comună, Remetea Mare, alături de invitați din alte 
localități, care au fost dornici să petreacă împreună 
cu cunoscuți interpreți ai melosului popular. Ruga sau 

nedeea, cum mai este cunoscută această sărbătoare a 
Bisericii în Banat, a început la ora 18:00, prin oficierea 
slujbei religioase la Biserica Ortodoxă din satul Ianova, 
apoi a continuat cu programul artistic, care a avut loc 
la căminul cultural. Oamenii au petrecut până la orele 
dimineții, punându-şi la încercare forţele fizice şi mă-
iestria în jocul popular.

Sărbătoarea rugii la Ianova!

Pagină realizată de Roxana DODOC
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Dumbrãviþa

Victor MALAC - primar al comunei Dumbrăvița

La Primăria comunei 
Dumbrăvița se conti-

nuă proiectele demarate pen-
tru locuitorii zonei, dar şi cu 
multe gânduri cu privire la 
perioada campaniei electo-
rale. Primarul Victor Malac 
spune însă că, deocamdată, 
gândurile sale, când vorbim 
de viitor, se îndreaptă spre ne-
voile copiilor.

Domnule primar, dacă vorbim de şcoală,aveți 
numărul suficient de cadre didactice?

4După cum știți, școala noastră are un nivel 
destul de ridicat de calitate, vin foarte mulți copii 
din comunele limitrofe, dar și din oraș. Cadrele 
didactice, o parte sunt din localitate, altele sunt 
din Timișoara, în funcție de repartiția pe care o 
primesc de la Inspectoratul Școlar. Dar noi am 
investit și investim în continuare, e un punct pri-
oritar pentru noi sistemul de învățământ, le-am 
creat condițiile optime și ca atare și satisfacțiile 

sunt pe măsură.
Ştiu că ați susținut activitatea școlară. Contea-

ză şi activitatea sportivă, se dinamizează pe diver-
se ramuri?

4Vrem neapărat și ținem la sănătatea viito-
rului nostru, care sunt copiii, și atunci investim în 
sport, avem mai multe discipline de care ne ocu-
păm. Recent, de când am dat în folosință sala 
polivalentă, ne-am înființat și o secție de hand-
bal, atât fete cât și băieți, și mai intenționăm să 
facem o secție de karate, pe lângă tenisul de 
masă, la care avem o oarecare performanță, du-
bli campioni naționali, și cred că suntem unicii, 
ca și comună, în România, care au obținut două 
titluri naționale la o disciplină sportivă cum e te-
nisul de masă. Mai avem la supermoto prin Vlad 
Neaga, iar dublu campion național și vicecampi-
on european la super moto. 

Încurajați mult niște ramuri sportive, oame-
nii se ocupă de obicei de un singur sport, fotbal. 
Dumneavoastră vorbiți de moto, de tenis de masă, 
dar nu ați vorbit de fotbal.

4E adevărat că la noi, în România, fotbalul 
este pe primul loc, dar nu trebuie să neglijăm 
nici celelalte sporturi. La fotbal stăm binișor în 
Liga IV, deocamdată nu ne dorim să urcăm mai 
sus, potențial ar fi, dar nu ne dorim, pentru că 
trebuie să amenajăm baza sportivă pentru o ligă 
superioară și investiția este mai mare și asigura-
rea fluxului într-un an de competiție financiar ca 
echipa să funcționeze cum trebuie. Sunt depla-
sările mai lungi, sunt cheltuielile mai mari, deo-
camdată rămânem la nivelul de Liga 4, suntem 
acolo în primii cinci.

Locuitorii comunei sunt alături de aceste 
activități sportive pe măsura performanțelor pe 
care le are Dumbrăvița?

4Sigur, la Sala polivalentă am mai organizat 
tot felul de competiții sportive, atât de hand-
bal, tenis de masă, chiar și fotbal. Și să știți că 
populația este foarte receptivă.

Þinem la sãnãtatea viitorului nostru, a copiilor, ºi atunci investim în sport!

Interviu realizat de
Roxana DODOC

Vizită la Dumbrăviţa

ÎPSS Ioan, Mitropolitul Banatului, președinte 
de onoare al jurnalului interregional „Banatul”, 
împreună cu președintele Uniunii Jurnaliștilor 
din Banatul Istoric, scriitorul Vasile Todi, au fost 
prezenți în comuna Dumbrăvița, din judeţul Timiş, 
la finele lunii aprilie.

La sosire, cei doi oaspeți au fost întâmpinați 
de Victor Malac, primarul comunei, de preoții 
ortodocși ai Dumbrăviței și de consilieri locali. Cu 
acest prilej, au fost vizitate obiective sociale, eco-
nomice și de învățământ din localitate. „Am efectuat 
alături de Înaltpreasfințitul Mitropolit Ioan o vizită 
aflată pe agenda de lucru a Uniunii Jurnaliştilor din 

Banatul Istoric. Întâietatea a avut-o Centrul de zi 
pentru îngrijirea copiilor din Dumbrăviţa, o casă 

în care se îndeplinește cu rânduială creștină grija 
pentru niște micuţi care merită un viitor mai bun, o 
țară mai bună. Din ceea ce ni s-a arătat vederii, am 
înțeles că aici, în această clădire adăpostitoare de 
îngeri, educația se va baza pe încurajare și laudă, 
și nu pe observații, corecții și critici, cea atât de 
neproductivă. Salut cu acest prilej, atât în numele 
meu, cât și al Senatului Uniunii, efortul Consiliu-
lui Local al comunei Dumbrăvița, al edilului ei, 
Victor Malac, și le promit că aici vom reveni în 
curând, organizând Ziua Cinstirii, prilej cu care 
vom răsplăti cu gratitudinea Uniunii efortul aces-
tor oameni”, a spus Vasile Todi.

(material preluat din Ziua de Vest)

Gheorghe MIRON

Primăria Dumbrăviţa, la raport!

În cei patru ani de mandat s-au organizat nu-
meroase evenimente și s-au realizat importante 

obiective și lucrări de infrastructură:
- s-au construit trei puțuri de mare adâncime care au 

fost racordate la rețeaua de apă potabilă;
- s-au asfaltat 15 km de străzi (12,5 km cu bani 

din bugetul local, 2,5 km din OG 28); s-a realizat al-
ternativa de descongestionare a traficului rutier, prin 
asfaltarea străzilor Fervenția, Științei, Arinului, Ștefan 
Procopiu către sensul giratoriu de la Selgros, Calea 
Aradului; amenajarea trotuarului ce leagă Timișoara 
de zona de agrement a lacului de acumulare, pe ambe-
le laturi ale străzii principale; amenajarea parcărilor de 
pe str. Kós Károly și mutarea utilajelor din perimetrul 
Primăriei; s-au achiziționat un utilaj multifuncțional 
pentru curățenie, o auto-vidanjă, un autogreder, trei au-
toutilitare, un tractor, un motocompresor; producerea a 
40.000 mp de pavele pentru trotuare și podețe,care au 
fost distribuite gratuit către cetățeni sau au fost montate 
de S.C.Dumbrăvița Invest; modernizarea iluminatului 
stradal cu leduri pe strada principală; extinderea rețelei 
electrice și de iluminat public cu cca. 18 km; instalarea 
a 900m de canal colector pe str. Petőfi Sándor; instalarea 
a 3 kmde canalizare pentru deversareaapelor pluviale; 
extinderea rețelei de gaz și canalizare; realizarea a două 
poduri pe străzile Ion Creangă și Mureș; împrejmuirea 
cimitirului.

În educație:
- construcția cantinei din campus-ul școlar pentru 

elevii care învață în sistem after-school; anvelopa-
rea și reabilitarea corpului vechi de școală și clădirea 
grădiniței; construcția și utilarea terenului de handbal 
din curtea școlii.

Sport și sănătate:
- susținerea echipei locale de fotbal și a echipei de 

tenis de masă - Campioană Națională în Superliga Ro-
mâniei în 2014, 2015, iar acum dispută finala, organiza-
rea de numeroase turnee de șah, concursuri de biciclete 
și motocros; construcția terenului de minifotbal pentru 
sezonul friguros; dotarea sălii de sport din curtea școlii 
cu sistem climatic; reabilitarea clădirii dispensarului. 

În cultură:
- amplasarea statuii scriitorului Ioan Slavici în fața 

școlii; organizarea anuală a simpozionului internațional 
ce poartă numele celor doi poeți, Eminescu-Petőfi; 
susținerea festivalului „Lada cu Zestre”și a evenimen-
telor anuale: Fărșang, Ruga Ortodoxă, Ruga Catolică, 
Zilele localității, Festivalul național de cântece populare 
maghiare; înființarea manifestării „Festivalul Tocăniței” 
și „Festivalul de colinzi și obiceiuri de iarnă”; înființarea 
ansamblului artistic „Dumbrăvițeana”; susținerea finan-
ciară a formațiilor de la Căminul Cultural; punerea pie-
trei de temelie pentru construirea bisericii greco-catoli-
ce; construirea capelei mortuare din incinta cimitirului.

Proiecte cu finanțare europeană:
- realizarea Incubatorului de Afaceri ( în partene-

riat cu Municipiul Timișoara); realizarea Centrului de 
Zi pentru 216 copii, clădire P+1 de 1600mp suprafață 
utilă (proiect în parteneriat cu Municipiul Timișoara); 
realizarea Sălii Polivalente de Sport, cu o capacitate de 
580 locuri ( în parteneriat cu Municipiul Szentes din 
Ungaria); realizarea a 33 km de canalizare în Zona de 
Vest – proiect pe Fondul de Mediu; realizarea extensiei 
liniei de troleibuz Dumbrăvița-Timișoara (în parteneri-
at cu MunicipiulTimișoara); finalizarea proiectului de 
amenajare a Parcului Central - proiect pe Fondul de Me-
diu; realizarea modernizării programelor pentru registrul 
agricol și taxe-impozite – proiect în cluster cu CJ Timiș 
și 15 comune timișene.

Se află în derulare proiectele: proiectul transfronta-
lier „Strategie comună de gestionarea a apelor reziduale 
în bazinul hidrologic al Dunării”- în parteneriat cu lo-
calitatea Giarmata și Municipiul Golubac din Republica 
Serbia, (se vor realiza proiecte tehnice și studii de feza-
bilitate pentru 47 km); proiectul de asfaltare și moder-
nizare străzi 15 km - din care s-au realizat 2,5 km (pe 
programul OG 28); proiectul de asfaltare și modernizare 
străzi 11,3 km – (pe programul OG 28);  construcția că-
minului cultural - cu bani din bugetul local (s-a finalizat 
licitația publică și se va deschide șantierul în 4 mai a.c.); 
derulare PUG (PlanUrbanistic General) cu bani din bu-
getul local; au început lucrările de asfaltare a 3,3 km de 
străzi – cu bani din bugetul local; realizarea PUZ-ului 
pentru tineri, în conformitate cu legea 15 (se va trece la 
jurizarea cererilor).

Roxana DODOC
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Cumpăna, gazda caravanei SEPHAR 

Mai mulţi locuitori din comuna 
Cumpăna au avut posibilitatea să-şi 

facă analizele, gratuit, în cadrul unui proiect 
pus în practică de administraţia publică locală 
condusă de Mariana Gâju. 

Localitatea Cumpăna este inclusă în cadrul 
„Studiului Epidemiologic asupra Prevalenţei 
Hipertensiunii Arteriale şi a Riscului Cardio-
vascular în România SEPHAR III”, realizat de 
către Ministerul Sănătăţii, împreună cu Soci-
etatea Română de Hipertensiune (SRH), studiu 
menit să evalueze riscul cardiovascular total al 
populaţiei adulte a României. 

Astfel, o caravană medicală (Sephar Bus - 
autobuz special dotat pentru studii medicale) a 
poposit în comuna Cumpăna, luna trecută, fiind 
efectuate investigaţii medicale precum analize 

de sânge şi urină, electrocardiogramă, ecocardio-
grafie, Doppler, unui număr de 30 de persoane 
selectate anterior. Caravana a fost plasată lângă 
sediul Centrului Multifuncţional de Asistenţă 
Socio-Medicală, situat în centrul comunei. 

Studiul s-a desfăşurat în perioada 15 februarie 
- 25 aprilie, pe tot teritoriul României, şi este 
efectuat de către personal medical desemnat 
de către Societatea Română de Hipertensiune. 
Caravana are în componenţă trei medici şi trei 
asistente. 

Pe de altă parte, la solicitarea Primăriei 
Cumpăna, în cadrul parteneriatului semnat în-
tre administraţia publică locală şi Societatea 
Română de Hipertensiune, pentru a marca 
data de 8 aprilie, când se sărbătoreşte Ziua 
Internaţională a Romilor, în cadrul acestei cara-
vane, pe lângă persoanele selectate pentru efec-
tuarea investigaţiilor, au fost realizate analizele 
specificate anterior şi unui număr de localnici 
aparţinând populaţiei de etnie romă. 

„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

 oaia de 
Cumpãna

Daruri pentru nevoiaşi, 
de Paşte 

Primăria şi Con-
siliul Local 

Cumpăna împreună 
cu primarul Maria-
na Gâju au adus bu-
curii şi lumină în su-
fletele bătrânilor aflaţi 
în nevoi special, de 
Paşte. Un număr de 
150 de persoane vârst-
nice au primit în dar 
pachete conţinând pro-
duse alimentare nec-
esare hranei zilnice: 

ulei, zahăr, făină, orez şi cozonac. Reprezentanţii Primăriei Cumpăna 
s-au deplasat la domiciliile acestor bătrâni, îmbărbătându-i şi cu vorbe 
bune. Tot cu acea ocazie, persoanele cu dizabilităţi din cadrul Ansam-
blului de Locuinţe Protejate Cumpăna au primit în dar alimente specifice 
sărbătorilor de Paşti, respectiv ouă roşii, carne de miel, cozonaci, băuturi 
răcoritoare şi fructe.

Primăria Cumpăna doreşte curăţenie în comună!

Re p r e z e n t a n ţ i i 
P r i m ă r i e i 

Cumpăna spun că, din 
păcate, au probleme mari 
cu cei care aruncă munţi 
de gunoaie la întâmplare, 
pe domeniul public. Pri-
marul Mariana Gâju 
susţine că există situaţii 
în care oamenii aruncă 
deşeuri pe câmp, între 
intrarea în localitatea 

Cumpăna şi bifurcaţia de la intrarea în muni-
cipiul Constanţa. „Curăţenia este lupta pe care 
o duce comuna Cumpăna împreună cu  socie-
tatea de salubrizare pe cele 156 de străzi ale 
comunei, dar cel mai grav este la marginile 

cartierelor. Avem acţiuni cu voluntarii, mergem 
pe marginea canalului. Sunt oameni din afara 
localităţii care vin şi aruncă moloz, dar 70% 
sunt locuitorii comunei. Trebuie să îi urmărim. 

De la ieşirea din Cumpăna, pe câmpurile ag-
ricole, sunt munţi de gunoaie. De-a lungul 
şoselei naţionale, sunt persoane care aruncă 
saci de deşeuri. Am desfiinţat europubelele de 
pe 37 de platforme de gunoaie, pentru că era 
focar de infecţie pentru oamenii din vecinătate. 
Aveau saltele, plăpumi aruncate lângă pubele”, 
explică Mariana Gâju, spunând totuşi că a găsit 
şi o soluţie pentru serviciul de salubrizare. „Am 
spus ca fiecare stradă să aibă maşină de gunoi, 
o dată pe săptămână să vină să ia gunoiul de 
la oameni. Mulţi au spus că trebuie să le luăm 
şi gunoaiele de la animale, dar se plăteşte doar 
pentru gunoiul menajer. Nu trebuie să scoţi la 
poartă bălegarul de la vacă şi de la oi”, a mai 
precizat Mariana Gâju.

Petrecere câmpenească, în a doua zi 
de Paşte, la Cumpăna

Primăria şi Consili-
ul Local Cumpăna 

împreună cu primarul 
Mariana Gâju au organi-
zat, ca în fiecare an, o 
serbare câmpenească, cu 
ocazia Zilei Internaţionale 
a Muncii. Cum anul acesta 
1 Mai a coincis cu prima zi 
de Paşte, organizatorii au 
decalat cu o zi petrecerea. 
Cei prezenţi au avut parte 
de un spectacol în cadrul căruia au participat ansamblurile folclorice ale co-
munei: „Româncuţa”, „Muguraşii Cumpenei”, „Speranţa” şi „Kardelen”. 
Totodată, au cântat muzică populară şi de petrecere soliştii Ion Amititeloaie, 
Sorina Preda şi Ion Bodnăraş, Ştefania Luzinschi, Cătălin Câmpanu, Jan Niţu, 
Gabriel Amza, Lucian şi Aurel Costea, Tudorel Marinciu, Mihai Dumitru, 
Sandu Glubei, Stelică Militaru şi Mădălin Nicolae. 

Pe scena amplasată în aer liber au evoluat şi trupele de dans modern „Cra-
zy Kids” şi „Crossfire” din Cumpăna, de la Şcoala de dans condusă de Laura 
Bogorodea. Petrecerea s-a încheiat seara, cu un imens foc de tabără. 

Pagină realizată de Ada MAxIM
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Nicolae Tudor MARINESCu - primarul comunei Voiteg
Un primar aparþine comunei întregi!

La Voiteg, primăvara 
zâmbește prin raze 

iernii. Ranchiunoasă, piz-
mașă și mândră, iarna se 
încăpățânează să-i reziste. 
Dar primăvara e o fată fru-
moasă vegheată de flori, de 
copaci înfloriți, de păsări, 
de oameni. Și ce oameni! 

Voiteg e binecuvântat cu oameni care fac cinste 
locului. Emil Cazan! Prietenul meu, Emil Cazan, 
și doamna sa, Carmen, și cele două fete şi bi-
serica, și respectul lor pentru rânduieli vechi, și 
toaca, ce familie!

Apoi, doamna director Camelia Fogaș, de la 
care am învățat că un om, dacă nu este educat în 
etica creștină înțeleasă ca etică a milosteniei și 
iubirii de oameni, este un om pierdut. Și în cele 
din urmă, cel dintâi, gospodarul comunei, pri-
marul ei, omul ei de fală, domnul Tudor-Nicolae 
Marinescu. Pe acest om, de o modestie infinită, 
blajin și înțelept ca un pogan din vremea când 
Țara Banatului era perla coroanei împărătești, 
l-am tot rugat să stăm de vorbă și dânsul s-a tot 
codit.

4Despre ce, domnule Todi?
Despre dumneavoastră, domnule primar, des-

pre realizările dumneavoastră.
4Păi, munca, realizările mele sunt cunos-

cute, domnule Todi!, m-a asigurat dânsul. Sunt, 
domnule, dar vorba românului „sunt modest, 
dar vreau să se știe”. Râde, și astfel, cu răbda-
re, am închegat cu dânsul dialogul de mai jos. 
Citiți-l cu atenție, veți întâlni în el munca, viața 
și dragostea sa pentru oamenii care l-au ales.

Domnule Marinescu, ce-ați mai construit în 
ultima vreme?

4Domnule Todi, în primul rând, vreau să 
felicit conducerea Uniunii Jurnaliștilor din Ba-
natul Istoric pentru felul în care promovează 
administrațiile noastre bănățene în alte județe 

ale țării. Văd aici localități din Ardeal, din Do-
brogea, e mare lucru ce faceți!

Nu mai mare decât ceea ce faceți dumnea-
voastră. Pentru că noi muncim cu faptele dum-
neavoastră așezate în creuzetul cuvântului. Ori-
cum, vă mulțumesc pentru apreciere și revin la 
fapte! 

4În ultimii ani, am bucuria de a fi realizat 
construcția de trotuare în localitățile Voiteg 
și Folea, apoi am terminat asfaltarea a două 
străzi în satul Folea, am mai construit în acest 
timp și două poduri peste pârâul din satul Fo-
lea.

Aveți o atenție specială pentru Folea?
4Era necesar, domnule Todi. Am aceeași 

grijă și pentru Voiteg. Nu fac nicio deosebire în-
tre oamenii comunei mele. Am, după cum știți, 
același respect și pentru cei care m-au votat și 
mă vor mai vota, ca și pentru cei care au o altă 
părere. Un primar aparține comunei întregi.

Frumos ați spus. Dar la Folea am văzut că 
s-a lucrat și la reprofilarea ...

4Da, am reprofilat și pietruit străzile din 
Folea.

Dar școlile?
4Am reparat școlile atât în localitatea Voi-

teg, cât și în Folea, și am dotat căminele cultu-
rale din cele două localități cu ceea ce era ne-
cesar derulării activităților culturale.

Am văzut, nu demult, o construcție nouă, fru-
moasă...

4Da, e clădirea repartizată din construcție 
prestatorilor de servicii.

Ce fel de servicii?
4De poștă, de gaz, de cablu, de bibliotecă, 

frizerie și coafură.
Domnule, există un îndemn bătrânesc: să 

crești un copil, să plantezi un copac, dar de forat 
o fântână nu ne cam îndeamnă nimeni.

4Eu am forat, domnule președinte, trei 
fântâni de mare adâncime în satul Folea. Și 

dacă tot suntem în ceas de bilanț, aș sublinia 
un proiect nu ușor de îndeplinit, dar dus la bun 
sfârșit, e vorba de canalizarea satului reședință 
de comună, Voiteg, și nu în cele din urmă, mo-
dernizarea iluminatului stradal în localitățile 
Voiteg și Folea.

Domnule primar, nu e mult?
4Mult o fi, domnule Todi, dar îndeajuns 

încă nu e. Mai sunt lucruri de dus la bun sfârșit, 
dar nici bunul Dumnezeu nu a făcut lumea într-
o singură zi.

Dar ce mai e de făcut, domnule primar?
4Ca nu plictisim cititorii, aș rândui în ordi-

nea în care îmi vin în minte următoarele proiec-
te de realizat în mandatul următor:

 1.  Construirea de trotuare noi pe toate stră-
zile localităților Voiteg și Folea;

2. Continuarea asfaltării de străzi în satul Fo-
lea;

3. Continuarea demersurilor pentru asfal-
tarea drumului care leagă localitatea Folea de 
Sipet;

4.  Asfaltarea străzii de la șoseaua națională 
și până la stația CFR din Voiteg;

5.   Construirea unui podeț peste pârâul din 
satul Folea;

6.   Reprofilarea șanțurilor pentru apa pluvia-
lă pe toate străzile localităților Voiteg și Folea;

7.   Construirea unei săli de sport;
8. Construirea unei stații pentru tratarea 

apei potabile în localitatea Voiteg;
9.  Înlocuirea conductelor metalice ale rețe-

lei de apă potabilă, existente pe două străzi ale 
localității Voiteg;

10. Construirea unei capele în localitatea  
Voiteg.

Domnule primar, să vă ajute Dumnezeu!
4Vă mulțumesc.

Dialog consemnat de 
Vasile TODI

Lucruri inedite se întâmplă la Voiteg.  Aşa 
a fost şi Concursul de toacă, care a avut 

loc în 4 mai, organizat de familia Cazan, la par-
aclisul familiei. Vă prezentăm mai jos câteva 

imagini de la interesantul eveniment, toaca fiind 
un instrument muzical de percuție din clasa idi-
ofonelor folosit în liturghia ortodoxă. Toaca și 
clopotele sunt singurele instrumente muzicale 
acceptate de Biserica Ortodoxă. Toaca este 
constituită cel mai adesea dintr-o scândură de 

lemn sau, uneori, dintr-o placă groasă de fier 
încovoiată, în care se bate cu unul sau două 
ciocănașe, la orele fixate pentru rugăciune. 
Percuția se face în mod ritmic și, în funcție 
de locul în care placa de lemn sau metal este 
lovită, se pot obține sunete cu înălțimi diferite, 
creându-se astfel o linie melodică simplă.

Concurs de bătut toaca, la Voiteg
Diana MIHAI

Doamna Carmen Cazan, în mijlocul concurenților
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Teodor PAVEL – primarul oraşului Recaș

Pentru că este o at-
mosferă tensionată 

înainte de alegerile locale, 
îi facem o vizită domnului 
primar Teodor Pavel, pen-
tru a ne împărtăși realizările 
actuale ale oraşului Recaş și 
proiectele care se vor derula 
în viitor.

Domnule primar, ce eve-
nimente se vor organiza în 
luna mai, la Recaş?

4Vor avea loc tradiționalele rugi de la Bazoș 
în 2 mai, Stanciova și Petrovaselo în 6 mai, iar la 
Izvin în 8 mai. Tot atunci s-a organizat și crosul 
pentru toate vârstele, cu plecare de la stadion și 
punctul final la sediul cramelor.

Cum este atmosfera înainte de alegeri?
4Atmosfera este încinsă, intensă. Evident, 

eu mă bazez pe realizări și promisiuni concrete.
Considerați că orașul s-a dezvoltat mult în ul-

timii ani?
4Da. Și-a schimbat complet înfățișarea, chiar 

dacă era declarat oraș avea aspectul unei comu-
ne de rangul III. Dezvoltarea s-a realizat din zona 
centrală și până la periferie.

În perioada 2012-2014, s-au asfaltat toate dru-
murile de legătură către toate satele. Au fost   
reabilitate școlile, grădinițele și căminele cultu-
rale din satele aparținătoare, cât și spațiile verzi.

Piața agroalimentară era cam dărăpănată, 
parcul central sub orice critică, arăta ca o fâneață 
plină de câini vagabonzi. Am reușit să asfaltăm 
străzile în proporție de 75 % în localitatea Recaș, 
80% din străzi la Izvin și 80% la Petrovaselo.

Veţi candida pentru următorul mandat, ce 
doriți să realizați?

4Dacă voi fi ales pentru următorul mandat, 
doresc să asfaltez toate străzile din oraș și din 
satele aparținătoare, în proporție de 100%. Din 
punct de vedere peisagistic, se vor amenaja noi 
parcuri și spații verzi, în prezent acestea sunt în 

proporție de 25 % și dorim să ajungem la procen-
tul de 75 %.  Doresc să plantez 10.000 de arbori 
de diferite specii și să fie flori pe toate străzile 
din oraș. De asemenea, doresc să reabilitez 
toate trotuarele din Recaș și Izvin, și, în limita 
posibilitățiilor, în celelalte sate. Unul dintre cele 
mai importante proiecte este amenajarea străzii 
vinului. Există un proiect în desfășurare în valoa-
re de două milioane lei.

La final de interviu doriți să transmiteți un me-
saj locuitorilor?

4Le doresc să aibă liniște și pace, iar în ceea 
ce privește o nouă candidatură, să aibă încrede-
re în mine în continuare, dacă sunt mulțumiți de 
realizările mele din acești patru ani, și să aibă în 
vedere toate promisiunile pe care le voi face. Nu 
vor fi vorbe goale și se vor finaliza în proporție 
de 100% cu convingere.

Toate promisiunile pe care le voi face, nu vor fi vorbe goale!

După „Şcoala Altfel” vine evaluarea!

În „Săptămâna Altfel”, desfășurată în 
perioada 18-22 aprilie, elevii au fost 

implicați în diferite activități, pentru a pune în 
practică aspectele teoretice dobândite în școală 
și pentru a dezvolta diferite abilități.

Pe viitor ar fi de dorit să se facă mai multe 
aplicații practice, pentru că se descurcă mai greu 
când vine vorba de acest lucru, iar mare parte din 
ei învaţă mecanic”, ne-a declarat doamna Mirela 
Serafim, directoarea şcolii din Recaş.

Potrivit acesteia, atelierul „Hand Made” a 
constat în confecţionarea de obiecte decorative 
din produse simple din jurul nostru, care la pri-
ma vedere sunt de prisos în gospodărie: o sticlă 
goală, un pahar, o caserolă, aţe, sfoară, mărgele 

vechi, absolut tot ce poate fi transformat în acce-
soriu simplu pentru a crea un produs frumos. La 
activitate au participat 44 de elevi de liceu, ceea 
ce dovedeşte interesul crescut pentru activităţi 
practice. 

Tot în cadrul „Săptămânii Altfel”, elevii s-au 
întrecut pe partea sportivă. „Competiții sportive 
și jocuri motrice prin care dobândim spiritul de 
echipă, dârzenia și inteligența elevilor Liceului 
Teoretic Recaș. Toate acestea într-o atmosferă 
prietenoasă în care există atât muncă în echipă, 
precum și puțină adversitate și competitivitate, 
toate fiind de un exemplar fair-play”, a precizat 
domnul profesor Sergiu Groze.

Așa cum am menționat în titlu, în luna mai 
are loc evaluarea pentru elevii de la Liceul Teo-
retic Recaș. Clasele a-XI-a și a-XII-a, vor susține 

simularea la nivel de școală. Pentru clasele mai 
mici se va desfășura evaluarea națională la clasa 
a-VI-a în 23 mai, în 30 mai la clasa a-IV-a, iar în 
6 iunie la clasa a-II-a.

Roxana DODOC

Învăţăm despre dezastre: cutremurele 

În 21 aprilie, în cadrul programului 
educațional „Școala altfel. Să știi mai 

multe, să fii mai bun!” a avut loc activitatea 
„Învățăm despre dezastre - cutremurele”, coordo-
nată de prof. Podaru Ileana, prof. Purda Delia, 
prof. Micșa Ofelia, prof. Pelić Maria și prof. Dra-
gu Valentin. Activitatea s-a desfășurat sub forma 
unei vizite de studiu la Observatorul Seismologic 
Timișoara, având ca scop inițierea elevilor în fe-
nomenologia seismică din România. Informațiile 
de specialitate aferente au fost oferite de către 
domnul ing. Dan Corneliu Rău, șeful Observato-

rului seismologic. Prezentării teo-retice i-a urmat 
vizita în sala de comandament pentru vizualiza-
rea seismogramelor înregistrate și apoi vizita în 
sala unde sunt amplasați senzorii de monitoriza-
re a mișcării pământului. Activitatea, desfășurată 
într-un context nonformal, a răspuns astfel ne-
voilor elevilor de informare asupra unor situații 
de risc major, a măsurilor de protecție a propriei 
persoane și a persoanelor din colectivitate.

Prof. Ileana PODARu
Liceul Teoretic Recaş

Interviu realizat de
Roxana DODOC

Sfatul medicului

În acest număr, vorbim despre tubercu-
loză şi toate problemele întâmpinate în 

acest caz. Tuberculoza este o boală infecto-con-
tagioasă, cauzată de bacilul Koch, care poate 
afecta numeroase organe, în special plămânii.

Simptomele sunt următoarele: tuse mai mult 
de trei săptămâni, pierdere în greutate, obosea-
lă, febră, transpirații nocturne, durere toracică, 
dificultăți în respirație și pierderea apetitului. 

Boala se transmite pe cale aeriană, de la un om 
bolnav, prin tuse, strănut, vorbit. Nu se transmite 
prin insecte, apă, veselă sau produse de sânge. 

Pentru a preveni tuberculoza trebuie res-
pectate reguli generale de igienă personală și a 
locuinței, care trebuie aerisită. Copii trebuie să 
efectueze chimioprofilaxie, să fie vaccinați îm-
potriva tuberculozei și să efectueze un control 
radiologic periodic.

Pentru a tratarea bolii, e nevoie de o strictă 

supraveghere, inițial în spital, apoi a medicului 
de familie. Tratamentul constă în medicație zil-
nică timp de 2-3 luni, apoi de trei ori pe săptă-
mână, minim 6-8 luni.

Se efectuează controlul bacteriologic al sputei 
după trei luni, în luna a cincea și în ultima lună 
de tratament. După încheierea tratamentului se 
efectuează controale periodice până la doi ani.

Tuberculoza este o boală vindecabilă, dacă 
tratamentul este corect. 

Dr. Carmen POPESCu
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Checea, scurt istoric pentru oaspeţii noştri
„Care este originea denumirii Checea?” 

reprezintă doar una dintre întrebările pe care şi 
le pune în mod firesc orice călător pe care paşii 
îl poartă pentru prima dată în această comună 
timişeană. Deşi neconfirmată de specialişti şi 
susţinută de date concrete, se pare că originea 
numelui comunei ar putea fi reprezentată de 
numele unui cioban, pe nume Ilie Checea, care 
ar fi fost primul localnic al acestui aşezământ. 
Comuna Checea este aşezată în câmpia joasă a 
Banatului din vestul judeţului Timiş, la distanţă 
de 38 km faţă de municipiul Timişoara şi 18 km 
de oraşul Jimbolia. Localitatea este mărginită de 
teritoriile administrative ale comunelor: Uivar, 
Cenei, Cărpiniş, a oraşului Jimbolia, precum şi 
de graniţa cu Serbia. Comuna este înfiinţată în 
anul 2004, prin Legea 84/2004, fiind desprisă 
din comuna Cenei sub a cărei administraţie a fost 
timp de 36 de ani (1968-2004). Comuna Checea 
nu are în componenţa sa alte sate aparţinătoare. 
Prima atestare documentară datează din secolul 
al XIV-lea. Comuna are o populaţie multietnică 
( români, sârbi,croaţi, maghiari şi rromi ) şi un 

număr aproximativ de 2230 locuitori, de religii 
diferite (ortodocşi, romano-catolici, baptişti, 
penticostali şi altii). Teritoriul administrativ 

are suprafaţa totală de 5707 ha, având un teren 
fertil, de foarte bună calitate, favorabil oricărei 
culturi. De altfel populaţia românească formată 
aici era o populaţie de agricultori, care s-au 
ocupat cu creşterea vitelor, şi în special a oilor. 

De asemeni, au fost practicate şi meşteşugurile 
cum ar fi tăbăcitul pieilor, fierărie, dulgherie, 
construitul caselor. Economia comunei a rămas 
cu precădere preponderent agrară. Mărimea 
şi forma de exploatare a terenului au suferit 
modificări după 1989, de la înfiinţarea micilor 
exploatări de unu până la cinci hectare, ulterior 
ajungând chiar la 200-300 ha. Se manifestă o 
specializare pentru cultura grâului, orzului, 
porumbului şi a florii soarelui, răzleţ fiind 
cultivate mici suprafeţe de ovăz şi sfeclă de 
zahăr, iar în intravilanul localităţii legumele 
ocupă primul loc.

Odată cu trecerea satului la rangul de 
comună şi a înfiinţării primăriei Checea, 
va avea loc o identificare directă a nevoilor 
administraţiei locale şi a comunităţii, şi totodată 
fundamentarea unor strategii de acţiune şi 
atragerea de resurse, în vederea promovării 
localităţii pentru creşterea competitivităţii 
acesteia, şi susţinerea prin mijloacele specifice 
în vederea integrării acesteia în structurile 
europene.

Dorin Liviu BIRDEAN - primarul comunei Checea

Revenim la Checea, 
comună timişeană 

însorită, aflată la doar circa 
40 de kilometri de Timişoa-
ra. Suntem primiţi în biroul 
domnului primar Dorin Li-
viu Birdean, om cu viziune 
largă asupra lucrurilor şi în-
totdeauna deschis către dia-
log, chiar dacă ne aflăm îna-
intea campaniei electorale, 
când niciun candidat nu se 

bucură de întrebări. Domnule primar, se apropie 
o perioadă tensionată, vin alegerile locale. Cum 
v-aţi pregătit pentru ce urmează?

Eu nu cred că e o perioadă tensionată. Până la 
urmă, cel mai important e ca lucrurile să decurgă 
într-un mod civilizat, să nu fie certuri şi discuţii 
aprinse. Suntem oameni şi trebuie să fie respect 
între noi.

Aveţi încredere în forţele dumneavoastră, vă 
bazaţi pe susţinerea concetăţenilor în ziua vo-
tului? Ce vă recomandă ca fiind cel mai potrivit 
candidat să duceţi mai departe un nou mandat?

4Alegătorii mă cunosc deja și știu ce am fă-
cut. Mă recomandă toate proiectele realizate 

până acum la nivelul comunei Checea, ținând 
cont și de veniturile pe care le avem pe aici, mă 
refer la bugetul local. Sigur că am mai accesat 
și fonduri europene, prin Programul național de 
dezvoltare locală, prin Ministerul dezvoltării, pe 
partea de infrastructură stradală, moderniza-
re. Avem o lucrare începută anul trecut și e în 
derulare. Contractul e pe trei ani de zile, cel de 
execuție abia anul trecut l-am semnat cu firma 
care a câștigat licitația. Mai avem un parc des-
pre care de un an de zile discutam în Consiliul 
local, dar, din lipsa fondurilor, abia l-am început, 
pentru că nu am mers pe niciun program euro-
pean, însă până la urmă am reușit să găsim bani 
din buget și să alocăm pentru acest proiect. 
Vorbim de un parc de recreere pentru copii și 
adulți, și de centrul civic. Mai avem și un cămin 
cultural pe care l-am reabilitat, modernizat. Am 
avut un alt proiect prin Grupul de Acțiune Lo-
cală Jimbolia, în care suntem parteneri, și am 
reușit dotarea căminului pe fonduri europene. 
Eu zic că sunt făcute nu destule, dar încet reu-
șim să ducem la bun sfârșit ideile și proiectele. 
Pentru că important e să nu rămână la stadiul 
de idei. O problemă pe care încă nu pot spune 
că am realizat-o, de mare importanță, este gră-

dinița pentru copii, cu program normal. Clădirea 
în care funcționează grădinița este revendicată, 
retrocedată, și acolo am demarat lucrările prin 
2008, cu fonduri de la Ministerul Educației. Dar, 
din păcate, finanțarea nu a fost făcută, s-a înce-
put lucrarea și acum așteptăm pe măsura 7.2, 
prin PNDR, continuarea și finalizarea lucrărilor. 
Însă, sesiunea de depunere va fi pe la începutul 
lunii iunie. Avem toată documentația pregătită 
și, dacă reușim să obținem finanțarea, ar fi o 
mare realizare, o prioritate zero pentru noi.

Şi aceasta pentru că, până la urmă, copiii sunt 
cei mai importanţi, sunt viitorul nostru...

4Corect. Dacă nu se pleacă de la grădiniță, 
școală, nu se face nimic. Nu avem un viitor, nici 
noi, ca și comunitate, nici ei. 

Care este expresia, motto-ul după care vă ghi-
daţi în viaţă, cum vă încurajaţi în momentele di-
ficile?

4Ce spun mereu: Faptele trebuie să prime-
ze, nu vorbele! Și pentru că au fost Sărbători-
le de Paște, le transmit locuitorilor comunei să 
aibă zile luminate, sănătate și fericire. Și să aibă 
încredere în echipa primăriei și în aleșii locali că 
vom duce toate la bun sfârșit și vom fi alături 
de ei. 

Faptele trebuie sã primeze, nu vorbele!

Micii pictori s-au întrecut pe sine, la Checea!

Un eveniment deosebit dedicat micilor 
artişti a avut loc, la finele lunii apri-

lie, la Checea. În cadrul proiectului cultural 
„Ne amintim, aniversăm şi comemorăm poeţi, 
scriitori şi pictori români”, ediţia 2016, a fost 
comemorată împlinirea a o sută de ani de la 
moartea marelui pictor Ştefan Luchian şi ani-
versată împlinirea a 130 de ani de la naşterea  
pictorului roman Nicolae Tonitza. Proiectul a 
fost iniţiat de Compartimentul Cultură din ca-
drul Primăriei Checea, fiind finanţat de Con-

siliul Local Checea. Cu această ocazie, a avut 
loc o acţiune organizată de Şcoala Gimnazială 
Checea și Biblioteca Comunală Checea, mi-
cuţii artişti ai şcolii din comună participând 
la un concurs de desen şi picture. Cei mai ta-
lentaţi au fost aplaudaţi şi felicitate de către 
organizatori, la final primind dilome de merit 
pentru creaţie şi paticipare. Evenimentul face 
parte din programul cultural anual Agenda 
Culturală 2016 - Checea.

Pagină realizată de Diana MIHAI
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„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

 oaia de 
Nicolae Bãlcescu

Delimitarea şi numerota-
rea secţiilor de votare din 

Circumscripţia Electorală Judeţeană 
nr. 14 Constanţa, în comuna Nico-
lae Bălcescu, în vederea desfăşurării 
alegerilor autorităţilor administraţiei 
publice locale din 5 iunie 2016, cuprinde 
trei secţii de votare, după cum urmează:

Secţia de votare nr. 492, localitatea Nicolae Bălcescu, la Liceul I.C. 
Brătianu, unde vor vota toţi locuitorii înscrişi pe listele electorale, inte-
gral de la litera A până la litera L

Secţia de votare nr. 493, în localitatea Nicolae Bălcescu, la Liceul 
I.C. Brătianu, unde vor vota toţi locuitorii înscrişi pe listele electorale, 
integral de la litera M până la litera Z

Secţia de votare nr. 494, în localitatea Dorobanţu, la Şcoala generală, 
unde vor vota toţi locuitorii înscrişi pe listele electorale din satul 
Dorobanţu.

unde votăm, în comuna Nicolae Bălcescu?!
Ada MAxIM

Primăria Nicolae Bălcescu,
 la raport!

Ajuns la finalul 
m a n d a t u l u i , 

edilul comunei Ni-
colae Bălcescu, Vio-
rel Bălan, le prezintă 
concetăţenilor săi un 
raport de activita-
te, pentru a le arăta 
modul prin care s-au 
cheltuit fondurile pu-
blice şi finanţările pe 

care le-a obţinut pe durata cât a stat în fotoliul 
primăriei.

„Pentru că nu am uitat şi nu voi uita nici pe 
viitor că sunt ales de dumneavoastră în fruntea 
acestei comune, găsesc normal să vă prezint 
acţiunile întreprinse de mine, astfel încât să 
îmi puteţi evalua activitatea”, explică primarul 
Viorel Bălan.   

La proiecte de infrastructură, edilul enu-
meră: 

Modernizarea drumului de exploatare – pro-
iect finanţat din fonduri PNDR; Montarea de 
pavele şi borduri în satul Dorobanţu – proiect 
finanţat din bugetul local; Lucrări de constru-
ire şi finisaje la Biserica din satul Dorobanţu 
– proiect finanţat din bugetul local; Consolida-
rea şi reabilitarea clădirii Liceului I.C.Brătianu 
– proiect finanţat din fonduri de la Inspecto-
ratul Şcolar Judeţean Constanţa; Lucrări de 
modernizare la Căminul Cultural N. Bălcescu 
- proiect finanţat din bugetul local; Amena-
jare platformă asfaltată la Cămin Cultural N. 
Bălcescu şi alee de acces din strada Tudor Ar-
ghezi către căminul cultural - proiect finanţat 
din sponsorizări obţinute;Lucrări de asfaltare a 
curţii interioare şi parcarea la Liceul I.C. Bră-
tianu - proiect finanţat din sponsorizări obţi-
nute; Amenajarea toaletelor în interiorul uni-
taăţilor de învăţământ – proiect finanţat din 
bugetul local; Asfaltarea străzii Speranţei din 
IAS Nicolae Bălcescu – proiect finanţat din 
sponsorizări obţinute; Continuarea construcţi-

ei centrului social filantropic sub patronajul Sf. 
Pantelimon – proiect finanţat din bugetul local 
şi sponsorizari obţinute; Lucrări de construire 
anexă primărie (sală de şedinţă) P+M – proiect 
finanţat din bugetul local; Construire împrej-
muire cimitir ortodox din comuna N. Bălcescu 
– proiect finanţat din bugetul local; Lucrări de 
reparaţii la drumul comunal 58 – proiect finan-
ţat de Consiliul Judeţean Constanţa; Amena-
jarea unui loc de joacă în satul Dorobanţu - 
proiect finanţat din bugetul local; Construirea 
unui atelier de practică la Liceul I.C. Brătianu 

- proiect finanţat din bugetul local; Construirea 
unei anexe la Grădiniţa din comuna N. Băl-
cescu pentru centrala termică – proiect finan-
ţat din bugetul local; Amenajarea (6,21 km) şi 
bituminarea (3.78 km) de străzi în comuna N. 
Bălcescu – proiect finanţat din bugetul local; 
Lucrări de pictură la Capela din comuna N. 
Bălcescu – proiect finanţat din bugetul local; 
Înfiinţarea asociaţiei ADI VALEA DROPIEI, 
în parteneriat cu comunele Tortoman şi Cuza 
Vodă în scopul realizării lucrărilor de moderni-
zare la drumului comunal 58; Amenajarea unei 
zone de joacă pentru copii pe promenada Pârâ-
ului Danac – proiect finanţat din bugetul local; 
întocmire documentaţie (studiu de fezabilita-
te) pentru înfiinţarea sistemului de canalizare; 
Actualizarea Planului de Urbanism General al 
localităţii Nicolae Bălcescu; Întocmirea strate-
giei de dezvoltare locală pentru perioada 2016 
– 2021.   

Pe proiecte sociale s-au realizat:  

Asigurarea transportului până, şi de la 
unităţile de învăţământ pentru elevii care au 
domiciliul în comună (IAS N.Bălcescu, IAS 
Dorobanţu şi Mihail Kogălniceanu); Asigura-
rea transportului pentru elevi la diverse ac-
tivităţi educaţionale sau sportive; Acordarea 
de sume pentru diverse evenimente: 18 ani 
(150 lei), prima căsătorie (500 lei) şi 50 ani 
de căsătorie (300 lei); Acordarea de ajutoa-
re de urgenţă pentru acoperirea nevoilor de 
bază ale familiei sau persoanei singure afla-
tă în situaţie de necesitate sau chiar risc din 
cauza diferitelor probleme; Acordarea de aju-
toare de înmormântare pentru decedaţii care 
reprezintă cazuri sociale; Acordarea de burse 
de merit elevilor din unităţile de învăţământ 
preuniversitar pentru rezultatele la învăţătură 
(minim 8,50 şi 10 la purtare) şi rezultate la 
concursuri judeţene şi naţionale; Acordarea 
de tichete sociale de grădiniţă, pentru copiii 
provenind din familii cu venituri mici; Sus-
ţinerea activităţilor artistice (dansuri popu-
lare „Plaiul Dobrogean” şi ansamblul coral 
„Angelli”) şi sportive (taekwondo, fotbal şi 
rugby); Organizarea, în fiecare an, a Zilei Re-
coltei şi Bobotezei.

Proiecte de igienizare realizate:

Lucrări de decolmatare a Pârâului Danac şi 
Pârâului Dorobanţu - proiect finanţat din bu-
getul local; Amenajare promenadă Pârâu Da-
nac, în vederea reducerii riscului de inundaţii 
– proiect finanţat din sponsorizările obţinute.

„Citind cele de mai sus, veţi observa că am 
putut realiza multe proiecte în cel de-al doi-
lea mandat, cu fonduri din bugetul local sau 
finanţări obţinute, iar pe altele doresc să le 
realizez în viitor, precum canalizarea şi asfal-
tarea tuturor străzilor din localitatea Nicolae 
Bălcescu, inclusiv Dorobanţu, atât timp cât 
îmi veţi acorda încrederea dumneavoastră”, 
spune primarul Viorel Bălan.

Ada MAxIM
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Otelec

„Școala Altfel” a fost şi în comuna Otelec. În această 
perioadă s-au desfășurat activități precum bunele maniere 
la masă, mersul la pescuit, vizitarea instituțiilor: Poliția de 
frontieră Cruceni, Liceul Auto Tmișoara, Teatrul Național 
Timișoara (piesa de teatru „O scrisoare pierdută”), Can-
tina - restaurant UPT, bisericile din cele două localități, 
Poliția Otelec, concursuri de cultură generală, plantat de 
arbori în curtea școlii, „concurs, emisiune televizată (si-
mulare)  - matematica - știința supremă”, micul bucătar, 
fair play în sport - concursuri sportive la terenul de fotbal 
al localității, excursii în jurul localităților, și multe altele.

Obiectivele propuse au fost atinse: dezvoltarea 
abilităților de comunicare, colaborare, valorificarea artei 
tradiționale specifică zonei și sărbătorilor pascale, dezvol-
tarea creativității și a simțului estetic, formarea unui com-
portament responsabil față de mediul înconjurător, dez-
voltarea spiritului competițional, cultivarea unui stil de 

viață sănătos și deprinderilor de comportament la masă, 
îmbogăţirea culturii, dezvoltarea abilităților de tehnore-
dactare, să opereze cu noțiunile însușite în vederea gene-
ralizării informațiilor, analizarea unor meserii și profesii 
din perspectiva cerințelor educaționale.

„Şcoala Altfel”, la Otelec!Stare Civilă Otelec
Maria POP

19 lucruri de ştiut despre Otelec
1. 1452 - localitatea Otelec (Ótelek) este ates-

tată documentar sub denumirea de Feltelek, res-
pectiv Teleki, din comitatul Keve, regatul Un-
gariei;

2. sec. XVI-XVII – așezarea se depopulea-
ză, iar pământurile nelucrate se transformă în 
mlaștini;

3. 1793-1798 - localitatea este reînființată de 
către Contele Johan von Buttler, care aduce aici 
coloniști maghiari;

4. 1805-1811 – același grof (conte) von 
Buttler  înființează satul Johanisfeld (cu germani 
aduși din Luxemburg și Alsacia);

5. 1856 - Otelec devine comună de sine stă-
tătoare;

6.  1863 - au loc calamități naturale care pro-
voacă mari pierderi materiale;

7. Sfârșitul sec. al XIX-lea - comuna își re-
capătă puterea economică și administrativă, în 
urma terminării căii ferate pe ruta Timișoara - 
Jimbolia – Modoș, ca și a finalizării canalului 
Bega, importantă cale de transport fluvial spre 
Dunăre prin râul Tisa;

8. În sec. al XX-lea - Otelec devine important 

centru economic zonal;
9. 1900 - comuna numără 290 de case și peste 

1600 de suflete;
10. 1924 – așezarea Otelec s-a numit Ungu-

reni;

11. 1930 - în portul Otelec ancorau vase de 
pasageri și de transport de mărfuri și cereale;

12. 1937 - căpitania portului Otelec se trans-
formă în Oficiu de port Otelec, aflat în subordi-
nea Capitaniei portului Timișoara;

13. 1968 - Primăria Otelec și Primăria Johanis-

feld au fost desființate, iar cele două sate aparțin 
acum comunei Uivar;

14. 2005 - satul este inundat în urma ruperii 
unui dig de pe râul Timiș;

15. 2008 - comuna Otelec a fost reînfiinţată 
prin desprinderea de comuna Uivar;

16. Populația stabilă la 1 ianuarie 2012 - total 
= 1683 persoane, din care masculin = 847 per-
soane, feminin = 836 persoane;

17. Numărul locuințelor la 1 ianuarie 2012 = 
665;

18. Sate componente: Otelec și Iohanisfeld;
19. Conform recensământului efectuat în 

2011, populația comunei Otelec se ridica la 
1.499 de locuitori, în scădere faţă de recensă-
mântul anterior din 2012, când se înregistrau 
1.705 locuitori.

Din punct de vedere confesional, majoritatea 
locuitorilor sunt ortodocşi (50,37%), dar există 
şi minorităţi de romano-catolici (38,09%), penti-
costali (3,67%), reformaţi (1,47%) şi martori ai 
lui Iehova (1,27%). Pentru 3,94% din populaţie 
nu este cunoscută apartenenţa confesională.

(sursa: Consiliul Judeţean Timiş, INS)

Valentin PASCu - viceprimar Otelec

În plină campa-
nie electorală, ve-

nim la Otelec, unde suntem 
întâmpinați de domnul vice-
primar Valentin Pascu pen-
tru a ne împărtăși realizările 
administrației locale. Aici, 
oamenii satului sunt mari 
gospodari și se mândresc cu 
realizările lor. 

Domnule viceprimar, care 
au fost proiectele cele mai importante ale comunei 
Otelec, în perioada 2012-2016?

4În această perioadă s-au făcut următoarele 
realizări: introducerea sistemului de alimentare 
cu apă în localitatea Otelec, dotarea căminelor 
culturale din localitățile Otelec și Iohanisfeld cu 
mobilier și electronice prin finanțări de la Gu-
vernul României, turnarea trotuarelor în satele 
componente ale comunei, reabilitarea ilumina-
tului public stradal în ambele localități, recon-
struirea capelelor din cimitirul catolic Otelec și 

cimitirul ortodox Iohanisfeld, reînfințarea parcu-
rilor de joacă pentru copii, înființarea Serviciului 
Public de Evidență a Persoanelor. 

Ce proiecte de investiții au fost puse în aplica-
re?

4Proiectele de investiții pentru comună 
sunt: alimentare cu apă și stație de tratare în 
localitatea Iohanisfeld, asfaltarea drumurilor 
intravilane pe raza localităților Otelec și Iohani-
sfeld, amenajare prin pietruire drum comunal 
Otelec-Sânmartinu Maghiar, canalizare și stație 
de epurare în localitățile Otelec și Iohanisfeld, 
achiziționarea unui buldoexcavator și refacere 
PUG și PUZ pe comună.

Care sunt facilitățile și servicile oferite pentru 
investitori?

4Comuna Otelec oferă facilități investitori-
lor prin forța de muncă calificată și disponibilita-
tea terenurilor. Oamenii care doresc să vină în 
localitate pot beneficia de loturi destinate pen-
tru construcții de locuințe, apă curentă, teren 
pentru investiții, cât și planuri urbanistice (gene-

ral și zonal). 
Ce proiecte aţi dori să mai realizați în viitor?
4Pentru perioada 2016-2020, ne-am propus 

următoarele proiecte: modernizarea drumuri-
lor comunale, realizarea rețelei de canalizare, 
realizarea stației de epurare și tratare a apelor 
reziduale, construirea de poduri și podețe, rea-
bilitare școli și dotarea cu echipamente, dotări 
pentru intervenții în caz de urgență, realizare 
de alei pietonale în comună, construirea unui 
azil de bătrâni și dotarea cu mobilier al acestu-
ia, amenajarea și dotarea unui centru de joacă 
pentru copii, introducerea de sisteme centrali-
zate de energie termică, extinderea sistemului 
de iluminat public, organizarea sistemului de 
colectare selectivă a deșeurilor, reabilitarea și 
dotarea corespunzătoare a dispensarului uman, 
construirea unui complex turistic și de agrement 
în comună, lucrări de reabilitare și mansardare a 
sediului primăriei.

Comuna Otelec oferã facilitãþi investitorilor!

ANuNŢuRI 

căsătorii

Nagy KELLéRT 
și 

Mezei Melinda 
CSILLA 

22.04.2016
Căsătoria a avut loc în data 

de 3.05.2016

Decese

Barbara 
Gabriela

SZEKERES

Interviu realizat de
Roxana DODOC
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Sfatul medicului veterinar

În perioada primăverii trebuie să avem în 
vedere anumite reguli, în ceea ce privește 

îngrijirea animalelor domestice. 
Într-o curte pentru animale, înainte de venirea 

primăverii, se face curăţenie generală. Se înde-
părtează resturile de vegetale şi se dezinfectează 
toate suprafeţele. Substanţele toxice se aplică 
doar în concentraţiile recomandate. Nu faceţi 
greşeala să le combinaţi cu apă la întâmplare. Se 
aplică dimineaţa şi, până seara, orice substanţă 
se usucă.

Dacă vine ploaia, trebuie să aşteptaţi până la 
uscarea suprafeţelor. În tot acest timp, animale-
le nu vor sta în curte. Locul destinat animalelor 
trebuie ferit pe cât posibil de rozătoare. Aceste 
mamifere transmit extrem de multe boli, unele 
dintre ele fiind mortale. 

Se pun, aşadar, şi substanţe destinate rozătoa-
relor, care vor fi luate odată ce veniţi cu anima-
lele de curte. Sau lăsaţi cutii cu lipici în interior 
permanent (pentru şoareci), dar nu în locul des-
tinat puilor de găină.

Tot la începutul primăverii, dacă vă doriţi ani-
male diverse în curte, apelaţi la sfaturile medicu-
lui veterinar. Fiecare animal, în funcţie de specia 
din care face parte, are nevoie de alte vaccinuri. 
Porcii, spre exemplu, trebuie feriţi în primul rând 
de rozătoare, care transmit boli mortale. Aceştia 
trebuie vaccinaţi din perioada de gestaţie.

Vacile aduc pe lume viţei la începutul primă-
verii şi au nevoie de supliment de hrană, posibil 
şi de vitamine. Spre exemplu, o vacă mănâncă 
zilnic 28 de kg de iarbă sau fân, iar după ce fată 
cantitatea se măreşte. 

În cazul oilor e ideală o păşune. Iarba proas-
pătă sau uscată reprezintă hrana de care au ne-

voie zilnic. Excesul de legume poate să le de-
termine balonări periculoase. Însă le puteţi oferi 
morcovi cu încredere. Imediat după ce fată, vor 
hrăni mieii timp de trei săptămâni exclusiv cu 
lapte. Dacă aveţi oi, capre, vaci, acestea au ne-
voie de un bulgăre de sare la dispoziţie. Oile sunt 
cele care trebuie deparazitate frecvent.

Dr. Vasile VIŞăOAN

Cristian Ioan CARDAȘ - viceprimarul comunei Victor Vlad Delamarina
Trebuie continuat ce s-a început!

Gânduri mari și rea-
lizări multe, acestea 

sunt vorbele rostite de către 
viceprimarul comunei, dom-
nul Cristian Ioan Cardaș, 
mare gospodar al satului. 
Pentru că se apropie ale-
gerile locale din luna iunie, 
acesta dorește să candideze 
la funcția de primar pentru 

a  duce mai departe munca începută de domnul 
Ioan Sima.

Domnule viceprimar, care sunt realizările co-
munei Victor Vlad Delamarina din ultimul man-
dat?

4Sunt foarte multe, îmi e greu să le enumăr 
pe toate. Voi începe cu cele mai importante: 
asfaltarea străzilor, introducerea alimentării cu 
apă, canalizarea, rigolele. Acum avem în deru-
lare proiectul de canalizare în satele Herendești 
și Petroasa Mare, dorim să terminăm proiectul 
până în septembrie, chiar dacă termenul final 
este în decembrie. La Vișag s-a asfaltat drumul 
care face legătura între localitate și drumul 
național, anual s-au pietruit străzile în toate sate-
le. S-a inaugurat centrul de informare turistică în 
comună, am pietruit șapte kilometri de drumuri 
agricole.

Ce proiecte s-au derulat pe partea socială? Au 

fost ajutați oamenii defavorizați, cei săraci?
4Avem 22 de dosare pentru caz social, am 

mai ajutat și noi, am fost sprijiniți de asociații. În 
perioada sărbătorilor de Paște, Crăciun, oame-
nii au primit alimente, îmbrăcăminte, tot timpul 
i-am ajutat. În zonele rurale, persoanele sunt 
mai sărace și contează enorm ajutorul nostru.

Pentru luna mai ce evenimente culturale 
pregătiți?

4Cel mai important este Paștele, alte eve-
nimente sunt tot de natură religioasă. În 21 mai 
avem Sfinții Constantin și Elena, cam acestea 
sunt în această lună.

Se organizează rugă în comună?
4În luna mai nu avem rugă, dar se organi-

zează în 21 iunie, de Rusalii.
Ce activități aveți pe partea sportivă?
4Avem două echipe de fotbal, VHP Pădureni 

și Viitorul Petroasa Mare. În fiecare duminică se 
joacă fotbal, în 29 mai se încheie campionatul. 

Ştiu că domnul Sima este de mulți ani în fruntea 
comunei, cum s-a dezvoltat în acest timp?

4Evident că s-a dezvotat comuna în acești 
ani, s-au făcut foarte multe investiții: introduce-
rea apei în toate localitațile, s-au pietruit străzile, 
pentru că nu puteau fi accesibile, ia dacă era vre-
me ploioasă drumurile erau impracticabile. 

Doriți să candidați pentru următorul mandat...
4Da, vreau. Cu ajutorul oamenilor, cu aju-

torul lui Dumnezeu, sperăm să continuăm ce a 
început domnul primar, avem proiecte în deru-
lare.

Dacă veți câștiga alegerile, ce doriți să realizați 
pentru oamenii locului?

4Pentru tineret aș vrea să construiesc niște 
terenuri sintetice pentru fotbal, avem copii 
mulți în localitățile Herendești, Petroasa, Vișag. 
Apoi, finalizarea canalizării în satele Herendești 
și Petroasa, asfaltarea străzilor în aceste două 
sate, plus rigole și trotuare. Iar pentru Honorici, 
Pădureni și Visag, introducerea canalizării.

Aceste sunt obiectivele mari, după care ur-
mează pietruirea străzilor, drumurile agricole. 
Am o obsesie pentru un fost drum comunal, 
Honorici-Lugoj, aș dori să accesez fonduri eu-
ropene, pentru reabilitarea acestuia. Pe fiecare 
sat sunt multe de făcut. Trebuie continuat ce s-a 
început.

Priviți înapoi cu mândrie la tot ce s-a realizat?
4Da, cum să nu. Am lucrat cu domnul Sima 

opt ani, în calitate de viceprimar, am fost înainte 
agent agricol. Lumea vede, lumea judecă după 
fapte. Faptele vorbesc!

Nu vreau să fac promisiuni, pentru că este 
campanie electorală, dar faptele vorbesc, nu 
spusele!

Interviu realizat de
Roxana DODOC

Pădureni - satul ucrainean

Este situat la aproximativ 20 km de mu-
nicipiul Timișoara, între Șag și Jebel, la 

DN 59 Timișoara - Stamora Moravița. Se în-
vecinează la nord cu Șag, la est cu Liebling, 
la sud cu Jebel și la nord-vest cu Parța. Pădu-
reni sau Husarka (în limba ucraineană) este sat 
component al comunei Victor Vlad Delamarina 
din județul Timiș. Satul s-a format după Pri-
mul Război Mondial, în 1918, când un moșier 
ucrainean deținea şase moșii. După stabilirea 
moșierului pe teritoriul viitorului sat, au început 
să vină familii din Ucraina, care făceau parte 
din colonia Studete. Din anul 1935, acest teri-

toriu a fost declarat colonie ruteană. Cei care se 
stabileau aici primeau câte o bucată de pământ 

în jurul moșiei boierului, pe care să o lucreze 
spre a-și asigura traiul și spre a-și ridica aco-
periş deasupra capului. De asemenea, și şcoa-
la s-a construit dintr-o veche magazie, care a 
fost tot o proprietate a moșierului Husar. Odată 
strămutați în aceste părți, ucrainenii nu și-au ui-
tat credința, obiceiurile, specificul, aducând cu 
sine cărți de cult, icoane şi nelipsita psaltire. 
Şi-au făcut la început o biserică din lemn, care 
a fost înlocuită cu o biserică nouă, din cărămi-
dă, datorită meșterilor constructori ai familiei 
Teslevici, pe la 1975 – 1976, cu hramul Acope-
rământul Maicii Domnului. Tot din anul 1976 
datează și picturile ce există și astăzi în biserica 
creștină de la Pădureni.

Roxana DODOC
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Vermeşenii, la Festivalul „Laleaua pestriţă”

Parteneriatul dintre cele două Centre 
de Cultură din judeţele Timiş şi Caraş 

Severin se concretizează şi prin Festivalul fol-
cloric „Laleaua pestriţă”, ajuns la ediţia a IV-a. 
În fiecare an se alege o altă localitate. Ediţia din 
2016 a avut loc în 23 aprilie, de la ora 11, gazda 
festivalului fiind comuna cărăşeană Zorlenţu 
Mare, în Banatul de munte, acolo unde crește 
floarea de șah, pe Valea Pogăniciului. La eveni-
ment au participat reprezentanţi ai primăriilor 
de pe vale, începând de la Brebu, Fârliug, 
Zorlențu Mare, Ramna, Tormac, Nițchidorf, 
până la Sacoșu Turcesc. La finalul spectacolu-

lui, s-au înmânat diplome de participare și 
de excelență, din partea Consiliului județean 
Timiş, a Consiliului judeţean Caraș-Severin şi 
din partea Centrului de cultură.

Dacă primele ediţii au cuprins un concurs 
pentru tinerii interpreţi, în acest an evenimentul 
cultural s-a desfăşurat ca o sărbătoare folclorică 
la care au participat formaţiile de dansuri: 
„Zorlenţana” din Zorlenţu Mare, „Brebana” 
din Brebu, „Mlădiţe fârliugene” din Fârliug, 
„Satul meu” din Ramna, „Înfrățirea” din Tor-
mac, „Pusta Banatului” din Timişoara, „Ghio-
celul” din Giroc, „Semenicul” din Reşiţa, dar 
şi ansamblul „Vermeşana” din Vermeş, care a 
încântat inimile spectatorilor prin cântecul și 
jocul tradițional.

„La Zorlenţu Mare a avut loc Festivalul „La-
leaua pestriţă - floarea de şah, ediţia a IV-a, cu 
o organizare excelentă. După spectacolul an-
samblurilor folclorice, toţi participanţii, inclu-
siv spectatorii, s-au bucurat de o masă festivă 
din partea gazdelor din comuna Zorlenţu Mare. 
Ansamblul „Vermeșana” are 50 de componenți, 
dar de fiecare dată se merge prin rotație, deoa-
rece nu pot participa toți membrii. Printre ei se 
află studenți, elevi, chiar și copii de grădiniță. 

Dorim să-i scoatem din mediul virtual și să facă 
altceva. Jocul specific ansamblului este alcătuit 
din elemente ale zonei de pustă, cât și a celei de 
munte, deoarece suntem la interferența dintre 
munte și câmpie. Coregraful nostru este Cipri-
an David, membru al Ansamblului Timișul. 
Petru Chiodan este solistul vocal al Ansamblu-
lui folcloric din Vermeș. Locuiește în comună 
și lucrează la Centrul de informare turistică. 
Pentru noi, Primăria, Consiliul local și școala 
sunt principalele instutuții care oferă sprijin. Ei 
asigură transportul, costumele, tot ce este nece-
sar”, a precizat Gerson Teacă, directorul Casei 
de cutură din Vermeş. 

Ada MAxIM

„Ţin să mulţumesc domnului primar Damian pentru că este mereu alături de noi!” 
Gerson TEACă - directorul Casei de Cultură din Vermeş

Þinând cont de 
tradițiile și obicei-

urile poporului român, viața 
culturală s-a născut la sat. 
Pentru aceasta, în fiecare 
generație există și omul care 
se implică în viața culturală 
de la țară, consideră dom-
nul Gerson Teacă, directorul 

Casei de Cultură din Vermeş, unde obiceiurile din 
străbuni sunt păstrate cu sfinţenie. 

Ca referent cultural, domnul Teacă depune 
eforturi susţinute împreună cu colegii din aparatul 
primarului, prestând un volum suficient de muncă 
în slujba comunității vermeşene, pentru ca lucru-

rile bune din trecut să nu fie date uitării şi să fie 
predată ştafeta către noile generaţii.

„Viața culturală a vermeșenilor, prin interme-
diul Casei de cultură și a factorilor decizionali, 
ne mobilizează ca în fiecare perioadă să atragem 
cât mai mulți tineri și nu numai, pentru diferite 
activități (teatru, poezie, momente vesele, folclor, 
dansuri etc.), aceștia fiind mesagerii tradițiilor și 
obiceiurilor populare specifice zonei. Activitatea 
culturală la nivelul comunei a luat amploare an de 
an cu sprijinul dascălilor, al administrației locale 
și județene, al părinților, copiilor, prin cadrul și 
atmosfera plăcută și bine organizată a Căminului 
Cultural Cassian R. Munteanu din Vermeș. Pot 
spune că astfel frecvența tinerilor în cluburile și 
mediile virtuale sunt reduse în mod simțitor la 
nivel de comună”, ne spune domnul Gerson Teacă. 

Ca un om care iubeşte tradiţiile şi obiceiurile 
populare, care depune eforturi pentru ca acestea 
să nu fie uitate, directorul Casei de cultură din 
Vermeş se declară mulţumit de lucrurile pe care a 
reuşit să le ducă la capăt până acum. Dar îşi doreşte 
şi mai multe.

„Pentru mine tradițiile, obiceiurile, cât și viața 
satului în care m-am născut și am copilărit, purtân-
du-le mereu în suflet, nu mă mulțumesc niciodată, 
pentru simplul fapt că nu am făcut totul. Viața la 
sat este mult mai amplă și frumoasă în „dulcea” 
noastră Românie, unde tot Banatu-i fruncea. Şi pen-
tru că suntem la finalul discuţiei, ţin să mulţumesc 
domnului primar Damian pentru că este mereu 
alături de noi, precum şi dumneavoastră, şi citito-
rilor acestui jurnal interregional”.

Diana MIHAI

Ghidul alegătorului

Alegătorii votează la secţia unde sunt 
arondaţi potrivit domiciliului. Ei 

pot verifica unde votează şi dacă figurează în 
listele electorale permanente accesând Regis-
trul electoral, la adresa www.registrulelectoral.
ro, şi introducând CNP-ul şi numele. Orice 

inadvertenţă între datele oferi-te de Registrul 
electoral şi cele reale poate fi semnalată de către 
alegători primarilor sau direct AEP, la numărul 
de telefon 021/3100767. Alegătorii au posibili-
tatea de a se înscrie în Registrul electoral cu 
adresa de domiciliu sau cu adresa de reşedinţă.

Alegătorii care în ziua votării se află în 

altă comună, oraş sau municipiu decât cel de 
domiciliu îşi pot exercita dreptul de vot la orice 
secţie de votare, după ce declară în scris pe pro-
pria răspundere că nu au mai votat şi nu vor 
mai vota la acel tur de scrutin, fiind înscrişi de 
către preşedintele biroului electoral al secţiei de 
votare într-un tabel separat.

Ne-am interesat pentru dumneavoastră

Graţian NEAMŢu
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„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

Valu lui Traian se schimbă la faţă!

Formată dintr-o singură localitate, Valu lui 
Traian - conform noii împărţiri adminis-

trativ-teritoriale din 1967, prin contopirea satelor 
Valea Seacă (Omurcea) şi Valu lui Traian (Ha-
sancea), ambele aşezate pe linia celor trei valuri 
romane, zise ale lui Traian, şi anume pe cel mai 
important dintre ele, Valul de piatră -, comuna 
dobrogeană a cunoscut o dezvoltare continuă şi o 
adevărată schimbare la faţă, în bine, în ultimii ani. 
Şi acesta prin eforturile susţinute ale administaţiei 
locale de a pune în aplicare proiecte menite să 
îmbunătăţească nivelul de trai al locuitorilor 
localităţii.

În urmă cu zece ani, s-a trecut la pietruirea şi 
impermeabilizarea drumurilor de pământ prin 
fonduri SAPARD, o lucrare în valoare de un mi-
lion de euro, la care s-au adăugat asfaltări supor-
tate din bugetul local, de încă un milion de euro, 
lucrările fiind finalizate în 2005. Tot pe atunci 
s-au făcut lucrări de îmbunătăţire şi extindere a 
iluminatului stradal. În 2004, în comună exis-
tau doar zece becuri stradale, iar acum se aprind 
peste 4000 de becuri economice, în perioada 
sărbătorilor de iarnă adăugându-se alte câteva 
mii de beculeţe ornamentale. Nu a fost uitată nici 
creşterea gradului de siguranţă publică. Astfel că, 
în 2007, a fost înfiinţată Poliţia Locală, iar perio-

dic, la solicitarea primarului localităţii, în comună 
au loc razii ale Jandarmeriei şi acţiuni de control 
ale Inspectoratului Judeţean de Poliţie, în colabo-
rare cu Postul de Poliţie Comunală, anual fiind 
trimise după gratii grupări infracţionale, în mare 
parte condamnate pentru furturi din locuinţe. De 
asemenea, s-au instalat sisteme de supraveghere 
video în principalele zone de circulaţie sau cu risc 
infracţional.

Tot în folosul comunităţii, la Valu lui Traian 
a fost construită o grădiniţă cu orar prelungit în 
Zona C, investiţie în valoare de două milioane 
de lei, apoi o cantină socială (1.200.000 lei) şi o 
şcoală generală în zona Valea Seacă (4.500.000 
lei). Amenajată a fost şi Piaţa agro-alimentară, 
finalizată în 2011, unde s-au cheltuit 6.600.000 lei 
entru lucrările necesare implementării proiectului. 
A fost construit un nou cămin cultural în Valea 
Seacă, un centru pentru tineret (lucrări în valoare 
de 1.900.000 lei), şi au fost construite 52 de apar-
tamente ANL şi 18 locuinţe sociale, lucrări în 
valoare totală de 9.400.000 lei. 

În 2009, a fost construit şi un sediu nou pentru 
primărie, investiţie care s-a ridicat la suma de trei 
milioane de lei.

A urmat apoi conectarea localităţii la reţeaua 
de gaze naturale, şi extinderea reţelei de alimen-
tare cu apă în Cartierul Nou şi pe strada Omur-
cea, în zonele Afumaţi, Creţoiu, Industrială. Au 
fost asfaltate străzile din localitate, fiind realizate 
reparaţii şi asfaltări parţiale ale arterelor princi-
pale. 

Schimbarea la faţă a comunei a continuat şi 
prin construirea unei baze sportive, în anul 2011, 
pentru care Primăria a investit patru milioane 
de lei, dar şi prin finalizarea şi pictarea Bisericii 
„Sfânta Parascheva”, lucrări care au costat peste 
1.500.000 lei. Tot la capitolul construcţii, au fost 
înscrise lucrări de construire a unui minaret şi de 
renovare a unei geamii în Valea Seacă, pentru 
care s-au plătit 50.000 lei din bugetul local.

Un lucru bun realizat a fost şi închiderea gro-
pilor de gunoi din localitate, iar serviciul de salu-
brizare a fost externalizat, deşeurile fiind depozi-
tate la gropa de gunoi din Costineşti. 

Lucruri bune pentru oameni buni

Administraţia locală a venit în sprijinul locuito-
rilor nu doar cu lucrări de investiţii în infrastructură, 
ci şi cu servicii de consultanţă, prin cursuri de cali-
ficare, prin întocmirea de documentaţii pentru pro-
gramul Casa Verde, solaria sau chiar Prima Casă. 
Au fost acordate loturi gratuite tinerilor, iar pentru 
bucuria lor a fost dotat Căminul cultural Valu lui 
Traian cu aparatură de ultimă generaţie, ca şi în ca-
zul şcolilor şi grădiniţelor. Crearea de noi locuri de 
muncă pentru tinerii din localitate este o altă rea-
lizarea a administraţiei locale, prin organizarea de 
cursuri gratuite de calificare, organizarea de stagii 
de practică şi încurajarea investitorilor privaţi să 
deschidă puncte de lucru în comună, folosind forţa 
de muncă autohtonă. Au fost definitivate proble-
mele de fond funciar în proporţie de 95%. Cea mai 
mare parte a celor înscrişi pentru retrocedare şi-
au primit terenurile, spre deosebire de situaţia din 
restul ţării. De asemenea, cei care nu aveau acte 
pe terenul din curte şi nu puteau depune un dosar 
complet au fost asistaţi şi sprijiniţi să îşi obţină 
drepturile în instanţă. Producătorii agricoli au fost 
sprijiniţi pentru realizarea de proiecte eligibile pe 
programe europene, au fost organizate schimburi 
de experieţă, li s-a oferit consiliere şi acces direct la 
informaţiile APIA. Crescătorii de animale au fost 
încurajaţi să îşi mute microfermele în extravilan, 
prin concesionarea de loturi cu această destinaţie.

Cursuri agricultori

Turnare de trotuare în Valu lui Traian

Populaţia turcă, în armonie cu administraţia locală din Valu lui Traian

Actuala comună Valu lui Traian a luat 
naştere în 1925, prin unirea satelor tătăreşti 

Hasancea şi Omurcea. Turcii colonizaseră aceste 
teritorii în 1400, iar în 1850 se transformaseră 
în sate construite în jurul geamiilor. Deşi acum 
populaţia musulmană nu depăşeşte 10% din tota-
lul de aproximativ 18.000 de locuitori, obiceiuri-
le tătăreşti au fost pastrate cu sfinţenie, atât prin 
grija administraţiei publice locale, cât şi prin cea a 
reprezentanţilor etniei. 

Conservarea tradiţiilor s-a făcut prin organiza-
rea „Kureşului tătăresc” în fiecare an, pe 1 mai, 
Valu lui Traian fiind comuna care dă startul lup-
telor tătăreşti din judeţ, tradiţie păstrată de peste 
5000 de ani. Tătarii organizau lupte în stradă, 
când se întorceau de la nunţi sau alte evenimente. 
În rezent, Primăria Valu lui Traian asigură atât 
asistenţa medicală pentru luptători, cât şi scena 
şi întreaga organizare a evenimentului, alături de 

UDTTMR. Luptele se desfăşoară pe două catego-
rii de vârstă (15-18 ani şi 18-22 de ani – pelivanii). 
La finalul luptei, primarul şi reprezentanţii UDTT-
MR oferă câştigătorului dintre pelivani un batal, 
iar învingătorul celor mai tineri revendică steagul.

O altă tradiţie păstrată la Valu lui Traian este 
şi organizarea zilei lui Memedemin Iasar anual, 

în luna decembrie,când întreaga comunitate este 
invitată să participe la celebrarea zilei marelui 
profet mahomedan.  

„Ziua tătarilor”, organizată în fiecare an în 
luna octombrie, când tinerii turco-tătari au ocazia 
de a prezenta dansuri şi obiceiuri tradiţionale la 
căminul cultural din comună, este o altă manifes-
tare aşteptată cu nerăbdare de locuitori. 

Totodată, în localitate au fost construite două 
cimitire musulmane şi trei geamii, minaretele 
acestora fiind printre cele mai înalte din judeţ. 
Potrivit primarului Florin Mitroi, geamiile sunt 
modernizate şi extinse anual din fonduri de la 
bugetul local. 

În ultimii zece ani, la iniţiativa edilului comu-
nei au fost legate două înfrăţiri cu localităţi din 
Turcia, în scopul conservării tradiţiilor turco-
tătăreşti şi menţinerii conexiunii dintre cele două 
culturi. 

Pagină realizată de  Diana MIHAI
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Petru CAREBIA - primarul comunei Coșteiu

În perioada pre-
gătirilor pentru 

campania electorală, ne 
îndreptăm către comuna 
Coșteiu, pentru a sta de 
vorbă cu edilul comunei, 
domnul Petru Carebia, un 
mare gospodar al satului 
aflat în fruntea comunității 
de 12 ani, mândru de reali-

zările sale.
Domnule primar, încep acest dialog întrebân-

du-vă care sunt realizările comunei Coșteiu?
4La noi în comună s-au făcut multe. Am în-

ceput cu aleile de pavaj, am făcut drumurile prin 
țarină, ne-am apucat de asfaltare. Am moder-
nizat și căminele culturale, școlile, am deschis 
o nouă sală de sport, am demarat proiectul de 
asfaltare a drumurilor din comuna Coșteiu.

Ce ne spuneți de rețeaua de alimentare cu apă 
și canalizare?

4Având în vedere că am început acum opt 
ani, lucrurile s-au mișcat bine. Am fost la proiec-
tant, la Timișoara, ca să demarăm licitația pentru 
continuarea proiectului referitor la canalizare. 
Rețeaua este realizată în proporție de 70 %, iar 
cei 30% urmează să fie finalizați până la sfârșitul 
anului. Alimentarea cu apă este realizată, avem 
apă în fiecare sat, vrem să depunem proiectul 
pentru modernizarea rețelei de apă și înlocuirea 
țevilor de fier.

Se apropie alegerile, candidați și pentru urmă-
torul mandat?

4Eu vreau să continui, mai ales dacă oamenii 
cred în mine. Doresc să candidez, pentru că am 
obiective propuse și vreau să le termin. Acesta 
este al treilea mandat și doresc să merg mai de-
parte. În Coșteiu faptele vorbesc!

Dacă veți fi din nou primar, care sunt proiectele 
pe care doriți să fie realizate?

4Doresc să termin asfaltarea în Coșteiu și 
începerea modernizării drumurilor în satele 

componente, înlocuirea conductelor de apă, ca-
nalizarea de terminat și proiectul de asfaltare a 
drumurilor de țarină, pe 13,5 km.

Ce realizări aveți din punct de vedere cultural?
4Pe partea partea culturală stăm bine. 

Avem un referent cultural care se ocupă de acti-
vitatea culturală, în special de partea folclorică, 
care este reprezentată prin ansamblul Florile 
Stăvilarului. Avem echipă de fotbal, am partici-
pat la toate evenimentele unde am fost invitați, 
la concursuri cu echipă de dansatori, soliști. Con-
tează să ai abilitatea de a lucra alături de copii, să 
ai răbdare, și depinde și de potențialul lor.

La final de interviu, ce mesaj doriți să le 
transmiteți cetățenilor din Coșteiu?

4Să fie sănătoși, asta e cel mai important. Iar 
dacă merit și au încredere în mine, să mă susțină 
și la alegerile care vin.

În Coºteiu faptele vorbesc!

Interviu realizat de 
Roxana DODOC

Educaţia de azi şi de mâine!

Odată cu trecerea timpului, realizez că 
generațiile se schimbă. Parcă nu mai sunt 

copiii de altădată, cuminți și ascultători. Acum 
au alte priorități. Tehnologia a invadat lumea, iar 
aceștia devin tot mai fascinați de jocurile pe calcu-
lator, de muzică și de toate informațiile vehiculate 
în mediul virtual.

Într-una din zile am trecut pragul școlii din lo-
calitatea Coșteiu. Am fost întâmpinată de copii, 
mai mici, mai mari, care se jucau veseli în curte. 
Cândva am fost și eu ca ei. Mă jucam afară cât era 
ziua de mare, după ce îmi terminam temele.

Cu pași mărunți, intru pe coridor și mă îndrept 
către biroul doamnei director Lenuța Predeștean, 

pentru a ne împărtăși o parte din realizărle educa-
tive ale școlii.

Aflu că nu e o situație tocmai bună, în privința 
educației și a bunei purtări. Sunt elevi cu probleme 
care nu se pot integra. Unii dintre ei nu mai știu să 
salute, au uitat lucrurile elementare din matematică 
sau limba română, mai ales că elevii de clasa a-
VIII-a trebuie să susțină evaluările naționale.

Mulţi provin din familii cu o situație materială 
precară sau din familii dezorganizate. Părinții nu 
alocă timp pentru a face temele împreună cu co-
pilul sau pentru a discuta cu acesta.

Cu sprijinul unui psiholog din Lugoj s-a încer-
cat reechilibrarea copiilor pentru a-i putea aduce 
la un nivel stabil, dar nu sunt mari șanse, ne spune 
doamna director, nemulțumită de situația actuală. 

Totuşi, cădem de acord să nu privim cu pesimism 
această stare de fapt. Sunt și copii buni, cu rezul-
tate excelente la școală, care se pregătesc serios 
pentru examene. Iar ei sunt viitorul nostru!

Roxana DODOC

„Săptămâna Altfel” la Şcoala gimnazială Coşteiu 

În perioada 18-22 aprilie, în cadrul pro-
gramului „Școala altfel: Să știi mai mul-

te, să fii mai bun!”, la Școala Gimnazială Coșteiu 
au avut loc o serie de activități desfăşurate într-un 
mod plăcut de către elevi. Fără presiunea unui 
clopoţel, a tablei, a lecţiei şi mai ales a catalogului, 
elevii s-au bucurat în unanimitate de  „Săptămâna 
Altfel”. 

Tipurile de activități desfășurate la grădinițele 
și școlile de pe raza comunei Coșteiu au fost ur-
mătoarele: la nivel preșcolar - educație ecologică, 
educație rutieră, cultural-artistică, sportivă, 
artistic-plastică; la nivel primar - activități practice, 
activități culturale, de educație civică, educație 
pentru sănătate; la gimnaziu – mese rotunde, 
activități culturale, ateliere de lucru și creație, 
activități civice, sportive, competiționale, acțiuni 
de ecologizare şi vizite. 

Printre activitățile de la nivel gimnazial care 
au avut mare succes în rândul elevilor se numără 
Campionatul de fotbal, care a avut loc în 19 aprilie, 
pe terenul din curtea școlii. Toate clasele partici-
pante au primit diplome, premiul I fiind obținut de 
clasa a VI-a. Elevii, fie ei jucători sau susținători, 

au trăit cu intensitate toate momentele meciurilor.
La activitatea Confecționarea și expoziția obiec-

telor și costumelor din materiale reciclabile, din 
20 aprilie, au concurat toate clasele de la gimnaziu, 
elevii lucrând în echipă. Produsele finale au con-

stat, după cum arată și titlul activității, în obiecte și 
costume realizate din materiale reciclabile. Premi-
ul I, pentru cel mai ingenios obiect, a fost obținut 
de clasa a VII-a, iar locul I pentru cel mai frumos 
costum a fost adjudecat, la egalitate, de clasele a 
VI-a și a VII-a. 

În 21 aprilie, una dintre activitățile propuse 

pentru acea zi a fost încondeierea de ouă, respectiv 
colorarea de figurine din ghips, reprezentând moti-
ve pascale sau simboluri ale primăverii. 

Pentru 13 dintre elevii școlii, ziua de 22 aprilie, 
mult așteptată de altfel de către aceștia, a însemnat 
o vizită în localitatea Voiteg, la Asociația „Tineri 
Prețioși”, unde au mai fost invitați și elevi de la 
Școala Gimnazială Darova. Copiii au avut ocazia 
de a vizita gospodăria asociației, clădirile com-
ponente, centrala termică ecologică (având drept 
combustibil paie) au văzut diversele utilaje cu care 
se lucrează, livada și grădinile, fermele de animale, 
au observat cum se lucrează la bucătărie. De ase-
menea, au vizitat grădinița și școala privată Domi-
no Servite și au aflat detalii cu privire la modul în 
care se desfășoară aici activitățile educative. După 
vizionarea unui scurt film, numit „The Touch of 
the Master’s Hand” cu tematică religioasă, copiii 
au fost invitați să participe la diverse activități 
sportive și jocuri distractive, coordonatori fiind o 
parte din membrii asociației. Cele trei echipe for-
mate au concurat, cea cu numărul cel mai mare de 
puncte acumulat fiind declarată câștigătoare, pri-
mind cadouri constând în dulciuri. La final, toată 
lumea a servit masa de prânz, iar la plecare toți 
copiii au primit caramele. 

Profesor Adina BăCILă
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Bata

Reparaţii la DJ 682!

În comuna Bata a existat întotdeauna o 
preocupare pentru modernizarea infra-

structurii de transport. Este şi cazul drumului 
judeţean DJ 682, care face legătura între comuna 
Bata și localitatea Săvârșin.

Primarul Ion Micurescu declară că este abso-
lut necesară modernizarea acestui drum. Potrivit 
spuselor domniei sale, traficul intens al autobas-
culantelor care transportă piatră de la cariera din 
Bata, precum și de la balastierele din zonă, au 

degradat drumul județean DJ 682 Bata-Săvârșin. 
În urma solicitărilor administrației locale din zonă, 
cât și a cetățenilor, în 12 aprilie a fost demarat pro-
gramul de reparații. 

Intr-adevăr, traficul intens al mașinilor care 
transportă piatră produc zgomote și fac deranj, dar 
trebuie privită și partea bună a lucrurilor, deoarece 
zona are potențial de dezvoltare. Pe de altă parte, 
trebuie avută în vedere şi necesitatea realizării 
autostrăzilor din zonă, pentru a se circula rapid şi 
în condiții de siguranță.

Alina SIMION

La Bata se numără 
terenurile!

În comuna Bata s-au făcut eforturi deose-
bite pentru a aduce la zi inventarierea te-

renurilor și mai ales identificarea corectă a poziţiei 
lor și a apartenenței acestor terenuri.

Primarul Ion Micurescu ne spunea cu ani în 
urmă despre aceste demersuri: „Sunt fiul acestor 
locuri și vreau ca în urma mea să rămână o situație 
clară a terenurilor, precum și a posesorilor aces-
tora”. 

În această campanie a depunerilor unice de 
plată în comuna Bata, pentru prima dată se face 
digitizarea blocurilor fizice pentru satele Bata 
și Bulci. Chiar dacă deținătorii de teren nu se 
descurcă să citească harta penru digitizare, fie că 
sunt aparținători ai familiei care nu știu cu exacti-
tate unde se află parcele ce le dețin, în baza pla-
nurilor parcelare recepționate de OCPI, parcelele 
sunt delimitate prin măsurători GPS deja digitizate, 
terenurile fiind ordonate conform acestor planuri.

Prin acest program se oferă sprijin fermierilor, 
pentru a nu exista posibilitatea ca terenurile lor să 
se suprapună, excluzând situaţia de a fi sancționați. 

După delimitarea parcelelor în satele Țela și 
Bacăul de Mijloc, din cursul acestui an, se dorește 
ca toate unitățile teritoriale să fie delimitate.

În continuare, toți proprietarii de teren pot in-
tra în posesia referatelor de intabulare care se oferă 
gratuit, în vederea încadrării tuturor suprafețelor de 
teren din extravilan, care aparțin unității adminis-
trativ teritoriale Bata.

Maria BARTIk

Momente deosebite la Ţela!

În dumini-
ca Floriilor, 

după Liturghie, a avut 
loc sfințirea plăcii 
comemorative cu eroii 
satului Țela, care au 
luptat în Primul și al 
Doilea Război Mon-
dial, în Primul Război 
pierzându-şi vieţile 55 
de persoane, iar în al 
Doilea 27. 

Ceremonia a fost 
oficiată de preotul 

paroh Aurel Blidariu. La festivitate au partici-
pat primarul comunei, Ion Micurescu, precum și 

senatorul Traian Igaș. S-au depus coroane de flori 
de către Primăria Bata, Traian Igaș, școala din 
comună, SC Diabas Bata, SC Carmeuse și Ocolul 
Silvic Mocioni Starcea.

Alina SIMION

Bătanii sunt oameni ai 
faptelor!

Călătorim prin județul Arad și străbatem minunata Vale a Mureșului, care miroase a 
prospețime și flori parfumate. Pare un peisaj rupt din rai, unde s-a născut veșnicia.

Suntem întâmpinați de domnul viceprimar, Ladislau Heleport, care ne împărtășește 
realizările comunei și programul de achiziții din perioada 2015-2016.

Potrivit acestuia, s-a acordat o deosebită importanță infrastructurii de transport, prin rea-
bilitarea drumurilor comunale, cât și educației, prin diferite investiții.

Printre realizările comunei se numără amenajarea șanțurilor cu rigole de beton în locali-
tatea Bata, supraveghere video și sistem de alarmă, asistență tehnică pentru amenajare DC 
Bacău de Mijloc-Bulci, înlocuire manoperă la blocul de locuințe Bata, reparații la drumul 
vicinal Bulci-Maier, consultanță și asistență în domeniul activitățiilor publice, amenajarea DC 
81 Bacău de Mijloc - Bulci (pietruit drum), parcare cu pavaj în localitatea Bata, lucrări cadas-
trale și topografice pe raza localității Bata, parcelare extravilan până în anul 2020, reparații 
la drumul comunal 83 Bata-Lalașinț, dirigenție de șantier drum Bata – Bătuța, amenajare 
încăpere pază comunală, reparații drum DC 
82 Bata-Bătuța, montaj ghirlande și ilumi-
nat public, programul corn și lapte în școala 
generală Bata, amenajare magazie de lemne 
pentru școala din Țela și prelungire magazie 
de lemne la școala din Bata, dezvoltarea in-
frastructurii agricole în comuna Bata, mon-
tat gard pentru protecție animale sălbatice, 
reabilitarea școlilor din localitățile Bata și 
Țela, și focuri de artificii pentru Ruga din 
Bata.

Roxana DODOC
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Lipova

Primăria Lipova şi Consiliul Local, prin 
Centrul Recreativ şi alături de toţi 

colaboratorii implicaţi în organizarea diverselor 
evenimente, continuă şi în acest an cu o gamă 
cât mai variată de activităţi culturale, sportive şi 
sociale dedicate comunităţii locale.

În ceea ce priveşte invitaţii speciali sosiţi 
la Lipova cu ocazia diverselor evenimente 
organizate şi care ne vor încânta cu prezenţa şi în 
anul 2016, amintim: artiştii Operei Române din 
Timişoara, actorii Teatrului „Ioan Slavici” din 
Arad, îndrăgiţi artişti locali de muzică populară, 
precum tineri talentaţi - interpreţi de muzică 
uşoară, reprezentanţi ai Palatului Copiilor Arad 
– dans popular, dans modern, dans sportiv, şi 
mulţi alţii care au onorat invitaţiile la Lipova. 
Toţi aceşti oameni - organizatori, colaboratori 
sau invitaţi speciali din cadrul evenimentelor -, 
au fost mereu prezenţi în peisajul cultural, social 
şi sportiv al oraşului, aducând un plus de valoare 
activităţilor din Lipova, urmând ca pe parcursul 
anului să creeze noi poveşti, emoţii, trăiri şi 
aplauze, pentru oamenii din comunitate.

Surprize frumoase pregătite locuitorilor din 
Lipova, în acest an

Câteva dintre evenimentele importante care 
vor avea loc în Lipova, în 2016, sunt: Spectacol 

de magie şi iluzionism, Ziua Dragobetelui – De 
Dragobete iubeşte româneşte, Balul Primăverii, 
ROCCA MTB Lipova 2016, Maraton Sănătos, 
Concert de muzică sacră „Ave Maria”, 

spectacole de teatru clasic şi teatru pentru 
copii, 1 Iunie - Ziua Internaţională a Copilului, 
evenimente cu scop caritabil, de promovare a 
voluntariatului, precum şi alte activităţi dintre 
cele mai variate şi atractive.

Informaţiile despre fiecare eveniment 
organizat de Primăria Lipova, Consiliul Local 
şi Centrul Recreativ Orăşenesc sunt afişate 
şi actualizate mereu la avizierul de la sediul 
instituţiei, la avizierul din cadrul Primăriei, 
precum şi pe pagina de Facebook a Centrului 
Recreativ şi pe site-ul oficial al Primăriei www.
primarialipova.ro, unde poate fi vizualizat şi 
Calendarul oficial al activităţilor culturale şi 
sportive pentru anul 2016. Primăria Lipova, 
Consiliul Local şi Centrul Recreativ alături 
de toţi colaboratorii şi invitaţii lor transmit şi 
pe această cale o invitaţie deschisă publicului, 
indiferent de vârstă, de a fi parte activă din 
viaţa socio-culturală şi sportivă a oraşului,  
de a participa la evenimente şi a crea astfel, 
împreună, poveşti frumoase la nivel personal, 
pentru sufletul fiecăruia, dar şi la nivel colectiv, 
pentru cel al oraşului.

Primăria Lipova pregăteşte proiecte noi, la Centrul recreativ!

Mircea JIChICI - primarul orașului Lipova

La final de mandat, ad-
ministraţia din Lipo-

va, ca şi altele în această pe-
rioadă, face o retrospectivă a 
ceea ce s-a întâmplat în ulti-
mii patru ani în oraș. Despre 
aceste lucruri discutăm cu 
domnul Mircea Jichici, pri-
marul oraşului Lipova. 

Domnule primar, nu ați 
ieșit prea des să vă lăudați cu 

realizările administrației, așa cum se întâmplă în 
alte localități?

4Am preferat să las faptele să vorbească, 
să aprecieze cetățenii ceea ce s-a făcut, nu să 
ne lăudăm noi. Poate de aceea, unii îmi spun că 
nu am prezentat realizările cât a trebuit sau cât 
obișnuiesc să o facă alți oameni din administrație. 
Cred că se poate observa cu ochiul liber cum 
s-a schimbat fața orașului. Alături de Consiliul 
Județean Arad și Compania de Apă, cu fonduri 
europene, s-a reușit reabilitarea și extinderea 
rețelelor de apă și canalizare în Lipova. Apoi, 
avem cel mai mare proiect al orașului din acești 
patru ani, reabilitarea a 14 străzi, pe un proiect 
finanțat din fonduri europene. Putem vorbi și 
despre proiectul de reabilitare a străzii Petru 
Maior, în zona ANL, finanțat de Ministerul Dez-
voltării, asfaltarea străzilor Crinilor, Trandafirilor 
și Ghioceilor, cu bani de la bugetul local în 2014, 
asfaltarea străzii Vlad Ţepeș, în 2015, tot cu fon-
duri de la bugetul local, iar recent s-au asfaltat 
străzile Emanoil Gojdu și Avram Iancu. De ase-
menea, sunt scoase la licitație, pentru asfaltare, 
alte trei străzi: Detașamanetul Păuliș, Gheorghe 
Doja și General Dragalina, cu bani de la bugetul 
local. Și mai urmează și altele. 

În proiectul anunţat în 2012, vorbeaţi despre 
reabilitarea unor clădiri din oraş. Ce s-a reuşit în 
acest sens?

4În această perioadă, prin fonduri europe-
ne, s-au reabilitat clădirile în care astăzi func-

ționează Centrul Recreativ Orășenesc Lipova 
(fosta Casă a Armatei), Centrul de informare și 
promovare turistică și Casa de Cultură. Sunt trei 
clădiri istorice care au fost reabilitate în ultimii 
ani, cu fonduri europene, sumele atrase fiind de 
peste un milion de euro.

La Sănătate, una dintre priorităţile mandatu-
lui dumneavoastră, ce s-a realizat în ultimii patru 
ani?

4Am achiziționat, în anul 2013,clădirile în 
care funcționează TBC-ul, clădiri care au fost rea-
bilitate în întregime. De asemenea, s-a reabilitat 
coplet partea de spital care găzduiește Recupe-
rarea, unde s-au investit sume mari de la bugetul 
local. În plus, s-au întreținut secțiile din matern, 
unde nu putem investi pentru reabilitare com-
pletă, ci doar în igienizări. Dar cu toate acestea, 
saloanele și cabinetele sunt într-o stare bună, 
curate, îngrijite.

Ce planuri mai aveţi pentru oraşul Lipova?
4În cazul în care cetățenii consideră că merit 

un nou mandat la alegerile din iunie, pentru pe-
rioada 2016-2020 avem planuri îndrăznețe, care 
au fost deja demarate. Fiindcă aceste proiecte, 
cum am văzut și în cazul străzilor, se realizează 
în ani de zile, uneori fiind nevoie chiar mai mult 
de un mandat. Mă refer astăzi doar la două pro-
iecte concrete, ambele în faze avansate și care 
în doi ani de zile vor fi finalizate, deci nu discu-
tăm despre promisiuni electorale. Primul mare 
obiectiv este noul spital, proiect demarat în pe-
rioada 2012-2016 și care a ajuns la faza de înce-
pere a lucrărilor. Acest proiect este aprobat de 
Ministerul Dezvoltării, care alocă fondurile, este 
finalizată licitația, s-a încheiat contractul cu fir-
ma câștigătoare, iar în doi ani spitalul va fi gata. 
Apoi, al doilea mare proiect este reabilitarea 
stadionului, finanțat de Compania Națională de 
Investiții. La sfârșitul anului trecut, s-a finalizat 
licitația, s-a semnat contractul, iar acum se face 
proiectul tehnic, pentru că la acest obiectiv, ca 
și în cazul spitalului, este finanțată și partea de 

proiectare. Lucrarea va începe în această primă-
vară. Sunt doar două obiective dintr-o listă lungă 
de proiecte, unele aflate în stadiu de studiu de 
fezabilitate, altele depuse la Ministerul Dezvol-
tării și despre care am putea discuta pe larg cu 
o altă ocazie. 

În ultima perioadă au fost lansate tot felul de 
zvonuri în oraș, că aveți probleme cu Agenția 
Națională de Integritate, că nu veți mai candida, 
că vă suspendă prefectul. Cum comentați aceste 
acuzații?

4Vreau să-i liniștesc pe cei care sunt 
îngrijorați: nu mă suspendă nimeni și voi candi-
da pentru un nou mandat, fiindcă vreau să-mi 
duc proiectele până la capăt. Voi candida, ca și în 
2012, din partea PSD, acest lucru fiind stabilit la 
nivel local, aprobat la nivel județean și național. 
În ceea ce privește problema cu ANI, am primit 
și eu cu uimire o decizie cum că aș fi fost în 2013 
în conflict de interese. Acum trei ani, a existat 
o plângere la ANI, soluționată abia acum două 
săptămâni. Știm de ce s-au grăbit lucrurile, dar 
nu e cazul să comentăm. Această plângere a 
avut la bază documente neconforme cu realita-
tea, ca să nu spun false, fiindcă am avut în Lipova 
câteva persoane „grijulii”, care s-au ocupat cu 
astfel de lucruri. Această decizie ANI a fost ata-
cată în instanță, procesul va dura doi-trei, chiar 
patru ani, cum am văzut și în cazul altor primari 
din județul Arad, care au fost în aceeași situație 
și au câștigat procesele. Decizia ANI nu îmi 
îngrădește dreptul de a candida la alegerile loca-
le. Ca să dau un exemplu elocvent, președintele 
Klaus Iohannis a candidat având pe rol un astfel 
de proces, iar până la urmă a și câștigat alegeri-
le, iar mai târziu și procesul cu ANI. Eu zic că așa 
se va întâmpla și în cazul meu. Cred că lucrurile 
sunt lămurite, iar cei care au intrat deja în cam-
pania electorală trebuie să-și găsească un alt su-
biect cu care să mă atace.

Am preferat sã las faptele sã vorbeascã, sã aprecieze cetãþenii ceea ce s-a fãcut!

Interviu realizat de
Maria BARTIk

Diana MIHAI
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„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

 oaia 
de Crucea

Primăria Crucea vă informează!

În vederea desfăşurării alegerilor locale, 
ce vor avea loc în 5 iunie, în comuna Cru-

cea au fost stabilite şase secţii de votare, fiind de-
limitate şi numerotate după cum urmează:

Secţia nr. 414 a fost stabilită la Căminul cul-
tural din Crucea, Secţia de votare nr. 415 va fi la 
Căminul cultural din Gălbiori, Secţia de votare 
nr. 416 a fost adjudecată pentru Şcoala Primară 
Nr. 1 din localitatea Băltăgeşti, Secţia de votare 
nr. 417 va fi organizată la Şcoala Primară Nr. 2 
din localitatea Crişan, pe strada Amurgului, Nr.1, 
Secţia de votare nr. 418 va fi amplasată la Şcoala 
Primară Nr. 4 din localitatea Stupina, iar cea de a 
şasea secţie de votare a comunei, Secţia de votare 
nr. 419, va fi pregătită la Şcoala Primară Nr. 5, din 
localitatea Şiriu, pe strada Moldovei, Nr. 4.

Românii sunt chemaţi la urne în 5 iunie, ca 

să-şi aleagă primarii, consilierii locali şi judeţeni. 
Secţiile de vot se vor deschide la ora 07:00 şi vor 
fi închise la ora 21:00.  

În premieră, Serviciul de Telecomunicaţii 
Speciale a pus bazele unui soft special pentru 
acest scrutin. Programul va arăta imediat dacă se 

încearcă un vot multiplu. Există 24 de secţii la care 
mecanismele automate definite în aplicaţii nu vor 
funcţiona. Datele de acolo vor fi comunicate prin 
intermediul unor sisteme de voce. Este vorba de 
localităţi foarte izolate, cătune, unde numărul de 
alegători este între cinci şi câteva zeci. La intrarea 
în secţia de vot, fiecare alegător va fi întâmpinat 
de un operator de calculator. El are o tabletă, pe 
care este instalat un softul special creat pentru 
alegeri. Prin scanarea codului numeric personal, 
se vor evidenţia informaţii preţioase. De exem-
plu, vom şti dacă alegătorul are drept de vot, sau, 
mai important, dacă a votat în altă parte.  Datorită 
acestui soft, timpul petrecut în secţia de votare se 
va reduce cu 30 de procente. Ba mai mult, progra-
mul permite înregistrarea instantanee a prezenţei 
la urne. Autoritatea Electorală Permanentă 
organizează întâlniri cu operatorii de calculator, 
pentru instruire. 

Diana MIHAI

Comuna Crucea, în continuă dezvoltare!

Comuna Crucea s-a schimbat la faţă în ul-
timii ani. În bine. Aleşii locali au pus în 

practică multe proiecte menite să îmbunătăţească 
nivelul de trai al locuitorilor şi se zbat să continue 
proiectele începute sau să primească avize favora-
bile de finanţare pentru noi lucrări. Modernizarea 
şi reabilitarea străzilor din localităţile Gălbiori şi 
Băltăgeşti, pentru care administraţia locală a so-

licitat de la Uniunea Europeană un milion de euro 
este unul dintre aceste proiecte. O altă dorinţă pe 
care aleşii locali speră să o împlinească vizează 
extinderea Liceului Tehnologic Crucea. De altfel, 
anul în curs a demarat ca fiind unul bogat în ceea 
ce priveşte investiţiile derulate în comună. Odată 
cu venirea primăverii au început şi lucrările la in-
troducerea reţelelor de apă în satele Crişan, Şiriu, 
Stupina şi Gălbiori. Totodată, au fost începute şi 
lucrările pentru finalizarea grădiniţei construite în 
localitatea Crucea. Clădirea este ridicată cu fon-
duri de la Ministerul Edicaţiei, iar lucrarea este 
estimată la circa 400.000 de lei. 

De altfel, şeful administraţiei publice din 
Crucea, primarul Gheorghe Frigioi, se declară 
mulţumit de lucrurile pe care a reuşit să le pună 
în practică până acum şi, spune acesta, apropia-
tele alegeri nu îl sperie, ci îl motivează mai mult 
în planurile pe care le-a trasat împreună cu con-
silierii locali. Edilul se află de 16 ani în fruntea 
administraţiei locale şi în tot acest timp a adunat 
multe reuşite şi a dus la bun sfârşit toate proiec-

tele pe care le-a avut în plan. Potrivit acestuia, 
2015 a fost un an bun, pe care l-a trecut cu bine 
împreună cu locuitorii comunei pe care o con-
duce. A dus la bun sfârşit proiecte de anvergură, 
în care, spune acesta, a investit nu doar eforturi 
şi timp, ci şi mult suflet. Este vorba despre rea-
bilitarea Primăriei Crucea, realizarea Centrului de 
Informare Turistică şi finalizarea Turbinei Eoliene 
şi a Staţiei de Biogaz, toate cele trei realizate din 
fonduri europene. 

Ada MAxIM

Gheorghe FRIGIOI - primarul comunei Crucea

În campania elec-
torală se numără 

realizările administraţiei 
locale. La fel se întâmplă 
şi în comuna Crucea, unde 
edilul Gheorghe Frigioi 
spune că şi-ar dori să facă 
şi mai multe decât a reuşit 
până acum. 

Domnule primar, vin 
alegerile locale, se încheie 

mandatul, aveţi emoţii pentru ce urmează?
4Când lucrezi ca reprezentant al oamenilor 

nu trebuie să ai emoții, ci să te gândești la ceea 
ce poți să mai faci. Pentru că faci pentru o co-
munitate în care obligatoriu ești inclus. Totuși, 
emoții întotdeauna există și sunt constructive. 
Dar ceea ce definește echipa pe care o repre-
zint și cu care lucrez este respectul față de oa-
meni, invitația la dialog, la responsabilitate și 
la seriozitate maximă. Pentru că numai așa cei 

care reprezintă comunitățile pot să realizeze 
împreună cu cetățenii lucruri care sunt nece-
sare într-o comunitate, și nu sunt puține. Noi 
ne bucurăm că am realizat destule și ne dorim 
să facem în așa fel încât aceste diferențe care 
există între rural și urban, încet – încet, să dis-
pară. Să existe apă, canalizare, drumuri astfal-

tate. Noi deja avem 15 km de străzi astfaltate.
Când vă uitaţi peste umărul timpului, la ulti-

mii patru ani, aveţi un regret că încă nu aţi reuşit 
să realizaţi ceva ce v-aţi propus?

4Întotdeauna există un regret, pentru că 
s-ar fi putut face poate nu neapărat mai multe, 
ci finalizate mai repede, dar condițiile din Ro-
mânia, și în special legislația și metodologiile pe 
fonduri europene, împiedică desfășurarea într-
un ritm firesc al acestor proiecte

În orice caz, ne spuneţi că încă aveţi de lucru 
şi veţi mai avea de construit multe...

4Asta este tot ce îmi doresc. Și le spun tu-
turor celor cu care lucrez sau cu care mă întâl-
nesc în discuții să aibă respect față de cetățeni, 
să îl aibă în vedere când fac eforturi să ducă 
toate câte le săvârșesc spre lucruri bune și un 
trai mai bun, și cred că aceasta ne și animă în 
continuare. 

Când eºti reprezentantul oamenilor nu trebuie sã ai emoþii, ci sã te gândeºti la ceea ce poþi sã mai faci!

Interviu realizat de
Diana MIHAI



22. mai

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Cenei

Gabriel ILAş - primarul comunei Cenei

Ajunși în comunita-
tea sârbească de la 

Cenei, suntem primiți de 
către șeful administrației 
locale, Gabriel Ilaș, care ne 
împărtășește realizările co-
munei din ultimul mandat. 
Pentru că suntem cuprinși de 
febra alegerilor locale, îi do-
rim succes și să facă cât mai 
multe în localitate.

Domnule primar, care sunt realizările comu-
nei Cenei din ultimul mandat?

4Am asfaltat Strada Sârbească până la bi-
serica ortodoxă, am amenajat podețele, am 
betonat două străzi la Bobda, de câte 500 de 
metri. Anul trecut, la Cenei, am betonat strada 
în lungime de 1150 de metri, am amenajat cur-
tea școlii, prin betonare și marcarea unui teren 
de sport.

Am amenajat centrul civic, chiar dacă sună 
puțin pretențions, spațiile verzi au fost amena-
jate și s-au pavat aleile. Am reabilitat integral 
Căminul cultural de la Bobda, pentru că era 
dezastru. Am dotat ambele cămine culturale 
cu 200 de scaune, am construit o anexă la că-
minul cultural Cenei, care poate fi utilizată în 
cazul unor evenimente mai mici, cum ar fi: bo-

tez, parastas. Avem în dotare grupuri sanitare, 
bucătarie, cameră frigorifică.

Am reușit să finalizăm capela mortuară de la 
Cenei, care trebuie sfințită și dată în folosință. 
Se lucrează la realizarea rețelei de apă, prin 
schimbarea țevilor de fier în cele de plastic.

Am semnat studiul de fezabilitate pentru 
rețeaua de canalizare și stația de epurare la Ce-
nei.

În acești patru ani s-au derulat proiecte de tip 
social pentru a ajuta oamenii defavorizați sau cu 
o situație materială precară?

4Nu avem cazuri de oameni defavorizați, 
dacă ne gândim, în mare, tot poporul e defa-
vorizat. Avem și oameni care au o situație ma-
terială mai precară, dar nu am avut în derulare 
proiecte de acest gen.

În luna mai se desfășoară evenimente cultura-
le în cadrul comunei?

4În luna mai avem doar Paștele, din vară 
încep rugile în comună. În luna august vom săr-
bători 120 de ani de la construirea bisericii cato-
lice din Cenei. În 26 iulie va fi ruga sârbească, iar 
în 15 august este ruga la români. 

Pentru că se apropie alegerile, cum vă 
pregătiți de campania electorală?

4Ca și până acum, noi ne vedem de treabă. 
Vom spune oamenilor ce am realizat, ce dorim 

să mai facem, cu deschidere, cu răspunsuri la 
toate întrebările. Evident, sunt și adversari, care 
încearcă prin tot felul de metode să influențeze 
în mod negativ campania electorală.

Candidați și pentru al treilea mandat...
4Sunt mulți oameni care mă susțin și au în-

credere în mine. 
Dacă obțineți mandatul, ce proiecte doriți să 

continuați?
4În următorul mandat, sunt încrezător că 

vom reuși să facem toate străzile. Trebuie să 
căutăm soluțiile tehnice cele mai bune. Clar că 
vom continua cu rețeaua de canalizare, prin 
fonduri de la Consiliul Județean, Aquatim și 
fonduri europene. Vrem să mai construim o 
bază sportivă, în adevăratul sens al cuvântului. 
Bineînțeles, po apărea proiecte de mică am-
ploare. Dorim să construim capela la Bobda, 
însă, momentan ne trebuie un teren pentru a 
construi.

La final de interviu, ce le transmiteți 
cetățenilor?

4În primul rând, le urez multă sănătate și să 
fie încrezători că tot ce am început vom duce la 
bun sfârșit. Nu am făcut promisiuni fanteziste. 
Cu răbdare vom reuși!

Sunt mulþi oameni care mã susþin ºi au încredere în mine!

Dialog consemnat de 
Roxana DODOC

La pas prin comunitatea sârbească

Străbatem pusta Banatului și ne oprim în comunitatea sârbească la Cenei. Ca de fiecare 
dată, suntem întâmpinați cu bucurie de către doamna Sanda și soțul dânsei, care ne 

poftesc în căsuța plină cu amintiri și povestiri.
De data aceasta, am fost surprinși de o vreme instabilă, ploioasă. Dar odată ajunși în gră-

dina verde, plină de flori parfumate, și intrând în casă, deodată uităm că afară este frig și ne 
încălzim sufletul în odaia luminată. Ascultăm o scurtă poveste despre începuturile formării 
comunității românești și a bisericii ortodoxe din Cenei. La început erau doar zece români care 
au hotărât să pună piatra de temelie a ortodoxismului în zonă. Până în anul 1997, toate slujbele 
religioase erau oficiate într-o casă parohială.

În anul 2000, a avut loc sfințirea noii biserici, care va constitui lăcașul de cult pentru ro-
mânii stabiliți la Cenei, cu credință și dragoste. 

La final, dorim să adresăm mulțumiri părintelui spiritual paroh Mihai Iustin Ierima, care 
călăuzește credincioșii către Dumnezeu, prin slujbe și rugăciuni.

De asemenea, dorim să mulțumim domnului Victor Clamba, care întreține lăcașul de 
cult, doamnei Ileana Panțir, regretatului deputat Gheorghe Ciobanu, consiliului bisericesc, 
credincioșilor Gheorghe Cira și Gavril Chereș. Adresăm mulțumiri Primăriei, Consiliului lo-
cal Cenei și consilierilor. Biserica va străjui peste munca noastră, a tuturor credincioșilor, ne 
cheamă, ne așteaptă să participăm la slujbe, pentru că acolo unde suntem adunați mai mulți 
în numele lui Dumnezeu, acolo ne ascultă și Dumnezeu dorințele, consideră doamna Sanda.

Roxana DODOC

Transparenţă administrativă - APIA

Conform datelor de la Registul Agricol 
Cenei, în comună există un efectiv de 

4000 de ovine, o sută de bovine, 20 de caprine 
și 2000 de păsări.

Din punct de vedere al gradului de 
mecanizare, sunt o sută de tractoare, o sută de 
pluguri, 70 de discuri, 30 de combinatoare și 35 

de semănători. 
Pe teritoriul comunei există o persoană fizică 

autorizată și șapte întreprinderi individuale: 
Agromec, Cojo-Tim, Agro-Dalibos, Romed-
Agro, Agro Vest, FKT SRL, Dalygro FKT.

În ceea ce privește suprafața terenului arabil, 
acesta se întinde pe 6.250 hectare, iar 636 sunt 
pășuni. Cele mai frecvente culturi sunt cele de 
porumb, grâu, rapiță și soia.

Roxana DODOC

Pentru un trai mai bun

În comuna Cenei funcționează Depar-
tamentul de Asistență socială, care 

are rolul de a ține evidența ajutoarelor socia-
le, a alocațiilor de stat, a indemnizațiilor și a 
stimulentelor.

Conform statisticii sociale pe anul 2016, în 
comună sunt 11 alocații sociale, nouă alocații 
de susținere în familie și patru ajutoare socia-
le.

De asemenea, sunt și 18 dosare de 
indemnizații pentru persoanele cu handicap, 
care au trei însoțitori. Din trei în trei luni se 
fac anchete sociale.

În ultimii ani a început să crească numărul 
persoanelor care au o stare materială precară. 
Cei mai mulți lucrează în propria gospodărie 
sau fac naveta la Timișoara.

Alina SIMION



23. mai

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Fãget

Prof. Marcel AVRAM - primarul orașului Făget

În plină campanie 
electorală, adminis-

traţiile rurale cât şi cele oră-
şeneşti trag linie proiectelor 
realizate. La Făget, primarul 
Marcel Avram trece în revistă 
nu un mandat, ci două. Astfel 
că şi lista de lucrări bifate e 
mai lungă. 

Au mai trecut patru ani de 
mandat, domnule primar. Câte aţi reuşit să faceţi?

4Voi enumera câteva dintre cele mai impor-
tante realizări: darea în folosință a blocului ANL 
de pe strada Stadionului nr. 1; amenajarea par-
cului gării, cu complexurile de joacă și terenul de 
sport cu nocturnă; asfaltarea de străzi în Făget și 
localitățile aparținătoare; pietruirea străzilor din 
satele aparținătoare; realizarea obiectivului „Re-
abilitare Piață Agro-Alimentară în Orașul Făget”; 
stație de epurare nouă; infrastructură apă-canal 
în orașul Făget; reabilitarea turnului de apă. De 
asemenea, atenția noastră a fost îndreptată și 
spre unitățile bugetare din subordinea admi-
nistrativă a primăriei: reabilitarea exterioară a 
secțiilor de chirurgie și contagioase din Spitalul 
orășenesc Făget; realizarea de alei pavate în 
suprafață de aproximativ 500 de mp în incinta 
Spitalului; reabilitarea termică a Grădiniței cu 
Program Prelungit, aceasta implicând montarea 
de geamuri termopan, anveloparea și zugrăvi-

rea clădirii; reabilitarea acoperișului Liceului Te-
oretic Traian-Vuia Făget și a gardului ornamental 
al clădirii, precum și montarea încălzirii centrale 
întrunul din corpurile clădirii liceului; reabilitarea 
curții interioare și a gardului școlii din Bichigi; 
amenajarea unui parc de joacă în curtea școlii 
din Temerești; achiziționarea a două autocare 
pentru transportul elevilor, în valoare de apro-
ximativ 55.000 de euro; acordarea de ajutorare 
materiale și bănești bisericilor din Făget și satele 
aparținătoare; iluminarea arhitecturală a Biseri-
cii Ortodoxe din Partea Românească.

Am văzut în Făget noi străzi asfaltate, trotuare, 
o nouă faţă a Parcului copiilor și o piață modernă 
în curs de amenajare.

4A venit și rândul acestor lucrări. Sunt doar 
câteva din proiectele pe care le-am demarat. 
Deși lucrările erau prevăzute a fi executate în 
perioada 2014-2015, ele nu au putut fi începute 
din cauza lucrărilor de infrastructură apă și canal 
cuprinse în „Masterplanul Consiliului Județean 
Timiș”, derulat prin AQUATIM. În Făget, în acest 
an, conform Bugetului de venituri și cheltuieli 
aprobat de Consiliul Local Făget, se execută as-
faltări: str. Traian Vuia (cu parcările aferente), str. 
Independenței (cu parcările aferente), str. Piața 
Libertății (cu parcarea de la Turnul de Apă și fos-
tul CAP). Pavaje și trotuare: str. Eftimie Murgu 
(pe ambele sensuri), str. Dionisie Păscuțiu (pe un 
sens), str. Avram Iancu (pe un sens); Amenajarea 
Parcului Copiilor; Amenajarea peisagistică a Cen-

trului Civic și a străzii Avram Iancu; toaletări de 
copaci. Însă, atenția noastră nu a fost concentra-
tă doar pe Orașul Făget, ci s-a îndreptat și spre 
satele aparținătoare. Astfel, în Bunea-Mare, pen-
tru prima oară, s-au pietruit toate străzile din sat. 
De asemenea, lucrări de pietruire s-au efectuat 
și între satele Povergina și Bunea-Mare, precum 
și în localitățile Povergina, Bichigi, Jupânești, Bră-
nești, Bătești, Colonia Mică și Begheiu Mic. A fost 
asfaltat drumul între Făget și Jupânești, pe toată 
lungimea lui, și intravilanul satului Jupânești. Pe 
lângă lucrările pe care le-am demarat, pentru pe-
rioada 2016-2020, avem în plan realizarea obiec-
tivelor: Grădinița cu program normal, pe strada 
Mihai Viteazul, în Făget; un azil de bătrâni, cu o 
capacitate de 20-30 de locuri pe strada Vasile 
Alecsandri; capelă pentru credincioșii ortodocși 
din Făget, în cimitirul din Partea Românească; 
sală de festivități cu o capacitate de 300-350 de 
locuri, pe strada Cloșca, în Făget; pavarea tuturor 
trotuarelor rămase nepavate în Făget; alimen-
tarea cu apă a satelor aparținătoare; asfaltarea 
drumului Făget-Bunea Mare. 

Acum, în prag de alegeri electorale, dacă vă 
uitaţi peste umărul timpului, care credeți că este 
cea mai importantă realizare din cei opt ani, de 
când sunteţi primar al orașului Făget? 

4Îmi place să cred că n-am avut-o încă!

Vreau sã cred cã abia de acum voi bifa cea mai mare realizare!

Dialog consemnat de 
Alina SIMION

Din luna mai, câştigat va fi statul şi nu salariatul! 

De la 1 mai, conform Hotărârii Guvernu-
lui nr. 1017/2015, salariul de bază minim 

brut pe țară garantat în plată va fi de 1.250 de 
lei lunar, pentru un program complet de lucru de 
169,333 de ore în medie pe lună, reprezentând 
7,382 de lei pe oră. Astfel, salariul de bază mi-
nim brut pe țară garantat în plată va creşte cu 
aproximativ 19%, astfel încât salariul lunar net 
al unui salariat care nu are persoane în întreținere 
va fi de 917 lei, iar potrivit art. 15 din Legea 
nr. 340 din 18 decembrie 2015 a bugetului asi-
gurărilor sociale de stat pe anul 2016, câștigul 
salarial mediu brut utilizat la fundamentarea bu-

getului asigurărilor sociale de stat pe anul 2016 
este de 2.681 lei. Pentru acordarea  salariului 
minim de 1250 de lei/lună, angajatorul cheltu-
ie suma de 1.532 de lei, incluzând contribuțiile 
sociale pe partea angajatorului, din Codul fiscal, 
angajatul primește  cca 912 de lei, salariu net, 
iar statul încasează 626 lei. Majorarea salariului 
minim va conduce la majorări pentru o serie de 
alte drepturi prevăzute de legislația în vigoare, 
cum ar fi: sporul de noapte (25% din salariul de 
bază); sporul pentru ore suplimentare (minim 
75% din salariul de bază); sporul pentru muncă 
în zile de sărbători legale; calculul pentru zilele 
de concediu de odihnă (venituri din ultimele trei 
luni anterioare lunii de concediu); indemnizația 
de concediu medical (75%-100% din media ul-
timelor şase luni de venituri lunare). Majorarea 
cu 19% a salariului minim pe economie, din mai 
2016, nemulţumeste şi patronii, şi sindicatele. 
Primii spun că nu vor putea suporta creșterea, cu 
aproape o cincime a cheltuielilor salariale, fără 
să concedieze oameni. Pe de altă parte, sindica-
tele spun că suma minimă pentru un salariat cu 
norma întreagă, de opt ore, ar trebui să fie 1400 
de lei, adică valoarea coșului pentru un trai mi-
nim decent. Procentual, deși creșterea salariului 

brut este de 19%, angajatul va primi efectiv în 
mână puțin peste 17%, în plus. Cine câştigă din 
majorarea salariului minim este visteria statului 
pe seama contribuțiilor la pensie și la sănătate 
a impozitelor pe venit din zona privată, precum 
și pe seama amenzilor de circulație, având în 
vedere că un punct-amendă înseamnă 10% din 
salariul minim brut pe economie. Patronii care 
își plătesc angajații cu sume sub salariul minim 
pe economie riscă amenzi contravenționale de la 
1.000 lei la 2.000 lei . De sesizat este că, și după 
această majorare, salariul minim din România 
rămâne penultimul ca valoare în Uniunea Euro-
peană, cel mai scăzut fiind în Bulgaria.

Aurel MIHuŢ



24. mai

 oaia 
de Topraisar

„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

După proiecte împlinite, 
alte lucrări la start, la Topraisar!

Aflat la al patru-
lea mandat în 

fruntea administraţiei 
locale din Topraisar, 
primarul Stelian Ghe-
orghe spune că nu se 
gândeşte încă dacă se 
află sau nu la finalul 
perioadei în care este 
şef al comunei. Ale-
gerile locale sunt încă 
departe şi trebuie să 

continue strategia de dezvoltare a localităţii, 
spune acesta. Făcând o trecere în revistă a 
lucrurilor pe care le-a realizat de când este 
în fotoliul de primar, observăm că priorită-

ţile sale au vizat investiţiile în educaţia ele-
vilor, dar şi a infrastructurii privind unităţile 
de învăţământ, şi a încercat să atragă fonduri 
europene, pentru ca astfel contribuţia admi-
nistraţiei publice locale să fie foarte mică în 

comparaţie cu costurile totale. De departe 
unul dintre proiectele de care primarul se de-
clară foarte mulţumit că a reuşit să îl ducă 
la capăt, parcul din Topraisar a fost redeschis 
publicului în cel mai scurt timp. Parcul are lo-
curi de joacă moderne, puieţi şi plante de tot 
felul, bănci la tot pasul, dar şi sistem de ilu-
minat, alimentat de panouri fotovoltaice. Pen-
tru 2016, Primăria Topraisar a avut în vedere, 
în afară de investiţii în sistemul educaţional, 
şi proiecte pentru infrastructura rutieră. Mai 
exact, asfaltarea a de drumuri în comună, iar 
demersurile pentru realizarea acestor lucrări 
au fost deja făcute. Pentru aceste proiecte, 
administraţia locală a făcut eforturi să obţină 
fonduri de la Uniunea Europeană, deoarece 
era important ca lucrările să se concretizeze 
pentru locuitorii comunei comunei.

Ada MAxIM

În vederea desfăşurării alegerilor 
autorităţilor administraţiei publice lo-

cale din 2016, pe raza comunei Topraisar vor 
funcţiona cinci secţii de votare, delimitate după 
cum urmează: 

Secţia de votare nr. 538 Topraisar ce va 
funcţiona în incinta Liceului Tehnologic şi unde 
vor vota  toţi locuitorii din reşedinţa de comună 
înscrişi în listele electorale de la literele A – H.

Secţia de votare nr. 539 Topraisar, ce va 
funcţiona în incinta Şcolii Vechi şi unde vor 
vota toţi locuitorii din satul Topraisar înscrişi 

în listele electorale de la literele I – Z.
Secţia de votare nr. 540 sat Biruinţa, va 

funcţiona în incinta Şcolii cu clasele I – VIII, 
unde vor vota toţi locuitorii înscrişi în listele 
electorale din satul Biruinţa.

Secţia de votare nr. 541 sat Moviliţa, ce va 
funcţiona în incinta Şcolii cu clasele I – VIII, 
unde vor vota locuitorii înscişi în listele electo-
rale  din satul Moviliţa.

Secţia de votare nr. 541 sat Potârnichea, ce 
va funcţiona în sediul Şcolii cu clasele I – IV, 
unde vor vota toţi locuitorii înscrişi în listele 
electorale în satul Potârnichea.

unde votăm la Topraisar?
Ada MAxIM

Odată cu sosirea primăverii, şi la To-
praisar se continuă investiţiile începute 

în anul trecut, dar şi proiecte noi, în special pe 
ceea ce înseamnă reabilitarea şi modernizarea 
drumurilor din localitate. Un astfel de proiect, o 
investiţie de peste şapte milioane de lei, vizează 

lucrări pe o suprafaţă de aproximativ 10 km, 
fiind cuprinse sectoare interioare de drum care 
au fost afectate după introducerea reţelei de 
canalizare şi gaze. S-au avut în vedere străzile 

Muşcatei, Mereni, Trandafirului, Garofiţei, 
Brânduşei, Spicului, Şcolii, Piersicului, Macu-
lui, Dobrogei, Bujorului, Caişilor, Zambilelor, 
Panseluţei, Cretei, Crinului, Stejarului, Plo-

pilor, Narcisei, Scurtă, Grâuşorului, Soare-
lui şi Victoriei. Totodată, lucrări importante 
asemănătoare s-au realizat şi în satul Potârni-
chea, care aparţine de comuna Topraisar. Acolo 
a fost finalizată o investiţie foarte importantă 
pentru comunitate. Este vorba despre reţeaua 
de apă, deoarece locuitorii din Potârnichea nu 
au avut apă curentă. S-a început şi branşarea la 
reţeaua de apă pentru cei o sută de abonaţi.

Drumuri mai bune, la Topraisar
Diana MIHAI
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Lugoj

Garnizoana Lugoj, în colaborare cu 
administrația locală, a organizat în 9 

mai, la Monumentul Eroilor din cel de-al Doi-
lea Război Mondial, din Piața I.C. Drăgan, o 
manifestare dedicată acestei zile cu o triplă 
semnificaţie: Ziua Independenţei de Stat a 
României, Victoria Coaliţiei Naţiunilor Unite 
în cel de-al Doilea Război Mondial şi Ziua Eu-
ropei.

Activităţile au debutat cu un ceremonial 
militar și un serviciu religios pentru pomenirea 

celor căzuţi pentru patrie. Cu acest prilej, col. 
(r) Costel Mereuţă, preşedintele filialei lugo-
jene a Asociaţiei Naţionale a Cadrelor Militare 
în Rezervă şi Retragere, a susţinut o alocuțiune 
referitoare la semnificația acestei zile, după 
care cei prezenţi au depus coroane de flori.

După acest moment, Ansamblul Folcloric 
„Lugojana” al Casei de Cultură al Municipiului 
a susținut un scurt moment artistic, încheiat cu 
defilarea Gărzii de onoare a Batalionului 183 
Artilerie „Gen. Ion Dragalina”.

De 9 mai, triplă sărbătoare la Lugoj!

Au apărut panourile 
destinate afişajului electoral!

Partidele politice și candidații 
independenți înscriși în competiție vor 

ajunge în cartiere și vor încerca să îi convingă 
pe lugojeni să îi voteze. Primăria Lugoj a 
hotărât locurile de amplasare a panourilor elec-
torale unde, conform legii, candidații au voie să 
își lipească afișele. 

Lugojenii vor avea ocazia să afle cine s-a în-
scris în lupta electorală, în 11 puncte de pe raza 
municipiului Lugoj și în cele două localități 
aparținătoare. Panourile electorale se vor afla 
în următoarele puncte: Str. V. V. Delamarina 
nr. 1 - Colegiul Național „Iulia Haşdeu”; 2. Str.
Bălcescu nr. 1 – Platoul Casei de Cultură a Sin-
dicatelor; 3. Str. A. Mocioni nr. 3 – Cinemato-
graf ,,Bela Lugoși”; 4. Str. A. Mocioni nr. 27, 
colț cu str. T. Grozăvescu nr. 2; 5. Str. Timișorii 
nr. 51-53, Sala Sporturilor „I.K. Ghermanescu”; 
6. Str. Caransebeșului nr. 2 B - Sala Sporturi-
lor „Lavinia Miloșovici”; 7. Splaiul Tinereții 
– Troița; 8. Str. Buziașului – cartier I.C. Dra-
gan – stație autobus; 9. Spl. Morilor nr. 1- Piața 
Agroalimentară „Timișul”; 10. Căminul Cul-
tural Tapia; 11. Căminul Cultural Măguri.

Pagină realizată de Roxana DODOC

Încep recrutările 
la clubul Concordia

Clubul Concordia din Lugoj dorește să 
încurajeze iubitorii de natură să se im-

plice activ în binele comunității și al sănătății. 
Se dorește protejarea mediului și promovarea 
sportului. Oamenii, indiferent de vârstă, sunt 
așteptați la club, oferindu-li-se ocazia să prac-
tice drumeții, speologie, cicloturism, escaladă, 
rafting, ecologie, fotografie și aerojoacă.

Avantajele în club sunt următoarele: cunoști oameni noi, poți lega prietenii durabile, ai 
susținere și beneficiezi de echipament tehnic, aici sunt cele mai bune oferte de petrecere a 
timpului liber și cel mai important este faptul că te poți bucura de natură și poți dezvolta noi 
hobby-uri.

Handbaliştii de la CSS Lugoj, 
la campionat!

Speranţele Lugojului la handbal, ju-
niorii (II), din generaţia 1999-2000, 

aparţinând Clubului Sportiv Şcolar din muni-
cipiu, au luat parte la primul turneu semifinal, 
desfăşurat în perioada 6-8 mai, la Sfântu-Gheor-
ghe, judeţul Covasna.

Sportivii, antrenaţi de profesorul Adrian 
Rădoi, au jucat în Seria a IV-a cu CS Viitorul 
Piteşti, CSS 2 Baia Mare şi Grup Şcolar Petrolul 
Moreni.

CSŞ Lugoj a jucat cu Streitmatter – Iova 
(portari), Gheorghe, Varcalin, Plokai, Oprescu, Ştefănescu, Pintilie, Coţolan, Gulyaş, Dejica, Bli-
dariu, Sintescu, Ciocea şi Nanu.

La turneul semifinal au participat primele patru echipe clasate în cele opt serii al Campionatu-
lui Naţional pentru Juniori II.

Lugojul a obţinut biletul de participare în prima etapă a semifinalelor de pe poziţia a patra, dintr-
o grupă din care au mai făcut parte LPS Banatul Timişoara (calificat), CS HC Adrian Petrea Reşiţa 
(calificat), LPS Liceul Militar Mihai Viteazul Alba-Iulia (calificat), LPS Banatul II Timişoara, 
CSŞ Hunedoara şi CSŞ Drobeta Turnu-Severin.

Sport



26. mai

Vizită de rang înalt la 
Consiliul Judeţean Timiş!

O vizită de rang 
înalt a avut loc 

la începutul lunii mai, la 
administraţia judeţeană 
din Timiş. În 6 mai, E.S. 
domnul Vladimír Války - 
ambasador extraordinar 
ş i  p len ipoten ţ ia r  a l 
Repub l i c i i  Cehe  în 
România ,  însoţ i t  de 

domnul Milan Peprník, ministru consilier, şeful 
secţiei economice a Ambasadei, şi domnul 
Ştefan Moţec, consul onorific al Republicii 
Cehe în Timişoara au efectuat o vizită de lucru 
la Consiliul Judeţean Timiş. Membrii delegaţiei 
au fost primiţi de către președintele Consiliului 
Județean Timiș, Titu Bojin, discuţiile fiind 
purtate în Sala Revoluției de la etajul 1 al 
Palatului Administrativ.

Pompierii vor acţiona
 mai uşor la incendiile de la înălţime!

În 11 mai, la sediul Consiliului Județean 
Timiș, a fost semnat de către președintele 

C.J.T.  Titu Bojin și reprezentantul S.C. DMV 
AVIATECH S.R.L. contractul de achiziţie pentru 
o autospecială de intervenție şi salvare la înălțime 
(70 +/- 2m), beneficiar fiind Inspectoratul pentru 
Situaţii de Urgenţă Banat. Potrivit C.J.T. pentru 
cumpărarea unui astfel de utilaj, instituţia va 
achita, din surse proprii, 5,2 milioane de lei. 
La licitație au fost prezentate două oferte, de la 
firmele SC DMV AVIATECH SRL și BRONTO 
SKYLIFT FINLANDA, câștigătoare fiind S.C. 
DMV Aviatech S.R.L. Termenul de livrare al autospecialei este 15 decembrie 2016. În bugetul de 
anul acesta au fost incluşi 7,2 milioane de lei pentru acest obiectiv, iar C.J.T.  face astfel o ecomonie 
de două milioane de lei. Autopeciala este dotată cu o scară care poate să ajungă la înălţimea de 70 
+/- 2  metri. În prezent, ISU Banat foloseşte autospeciale care îi pot duce pe pompieri până la 33 de 
metri, dar numai în anumite condiţii. Un bloc cu zece etaje are 30 de metri, dar utilajele rareori se 
pot lipi de bloc pentru ca scara să urce vertical din cauza grădinilor sau a construcţiilor ilegale de 
la parter.

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
Timiºului

Titu BOJIN - preşedintele Consiliului Judeţean Timiş

Proiecte finalizate cu 
succes, dar şi lupte 

grele la Consiliul Județean 
Timiș. Cum vede președintele 
Titu Bojin situația din judeţ 
aflați din interviul următor. 

Domnule Bojin, au trecut 
ani de când sunteţi în funcţia 
de preşedinte al C.J. Timiş, 
cum a fost această perioadă 
şi care sunt principalele rea-

lizări pe care le-aţi avut până acum?
4Au fost ani foarte grei în care am reușit 

să finalizăm unele proiecte și să începem alte-
le. Sunt mulțumit în primul rând că am reușit să 
scoatem din impas mai multe primării din județ, 
care erau la un pas de insolvență. În plus, la ora 
actuală sunt foarte multe proiecte care se exe-
cută în tot județul, ceea ce înseamnă că ne-am 
făcut datoria și suntem într-o situație mai mult 
decât bună și mai mult decât promițătoare pen-
tru ceea ce urmează. 

Anul trecut, bugetul a fost unul destul de mare, 
ţinând cont şi de rectificări, în ce direcţie au mers 
cei mai mulţi bani?

4În primul rând, banii au mers înspre zona 
de infrastructură, și aici nu m-aș referi doar la 
drumuri, așa cum suntem tentați să credem, in-
frastructură însemnând și o parte din lucrările 
de alimentări cu apă, canalizare, stații de epu-
rare, stații de tratare, care până la urmă fac un 
tot unitar pentru ceea ce a însemnat anul 2015 

pentru județul Timiș, cel mai bun an din istoria 
Banatului, din punct de vedere al infrastructurii.

Care sunt cele mai importante realizări, pe lân-
gă cele de infrastructură?

4Sunt multe proiecte care s-au închis, sunt și 
proiecte care s-au pierdut. Suntem în situația în 
care discutăm de proiecte din punctul de vede-
re al Direcției Copilului, a liceelor noastre unde 
au fost făcute modernizări, a unității I.S.U, care 
a fost dotată cu aparatură nouă și modernă și 
putem spune că avem unul dintre cele mai bine 
dotate inspectorate de urgență din țară. A fost 
aprobat, de asemenea, proiectul pentru Spitalul 
de Neuropsihiatrie, pe care ni l-am asumat noi și 
putem considera că este demarată ca și proce-
dură a realizării lui. Urmează proiectul cu Liceul 
Speranța, totodată a fost discutată și aproba-
tă cumpărarea școlii Dumitru Ciumăgeanu. Am 
reușit să finalizăm mai multe locuințe, în blocul 
pe care l-am primit de la I.M.L. S-a finalizat și pro-
cesul verbal pentru recepția Garnizoanei Timi-
șoara, din Piața Libertății. Eu cred că pentru 2016 
sunt suficient de multe obiective. Sper să intre în 
horă și proiectele europene, pentru că suntem în 
ciclul de finanțare 2014-2020. (...) Sigur că va de-
pinde foarte mult de ceea ce înseamnă viitorul 
Consiliu Județean, viziunea viitorului președinte, 
în condițiile în care se va schimba dar sigur că nu 
este obligatoriu să se schimbe președintele, dar 
cred eu ca există posibilitate, dacă va exista serio-
zitate, în continuare a acestor proiecte, cel puțin 
pe drumuri, apă, canal, pentru că și în această 

zonă avem investiții extraordinar de mari. 
Ce ați trece la capitolul nerealizări?
4Am avut și nerealizări, în primul rând din 

punct de vedere uman. Zilnic au venit 20-30 de 
persoane la mine cu diverse probleme și, din pă-
cate, nu am reușit să găsesc soluții pentru toate 
problemele. Dar încerc. Eu nu promit. Eu sunt 
omul faptelor: am făcut și o să mai fac o mulțime 
de lucruri bune pentru timișenii mei! Oamenii 
din județ știu ce a făcut Bojin. Printre altele, apă 
și canal în o sută de localități, drumuri județene, 
etc. Nu le-a făcut singur Titu Bojin, ci cu echipa 
de la Consiliul Județean. Repet, cu echipa de la 
Consiliul Județean, nu cu partidele.

De ce vă doriți un nou mandat în fruntea Con-
siliului Județean?

4Știu că mulți politicieni răspund că vor să 
termine proiectele pe care le-au demarat. Eu nu 
o să vă spun asta. Mi-ar fi mult mai ușor să stau 
deoparte, să-mi văd de ale mele, așa cum mă 
roagă și cei din familie. Dar foarte mulți oameni 
cu care mă întâlnesc mă îndeamnă să candidez 
din nou. Nu doar mă îndeamnă, ci chiar mă roa-
gă și angajații C.J.T. Pe de altă parte, aș da do-
vadă de fățărnicie dacă aș spune că doar acest 
lucru m-a îndemnat să intru în competiție. Eu 
sunt un luptător, nu sunt un laș. Și de aceea mă 
voi lupta să câștig din nou președinția Consiliului 
Județean. Nu mă retrag când vor alții, mă retrag 
când vreau eu, când vor cetățenii Timișului, cei 
care m-au ales.

Eu sunt un luptãtor, nu sunt un laº!

Ziua Banatului, în 21 iulie!
Senatul României a adoptat propunerea 

legislativă privind declararea zilei de 
21 iulie ca Ziua Banatului. Astfel, începând din 
acest an, județele din Banat vor sărbători ziua 
regiunii pentru a marca evenimentul istoric din 
1718, cunoscut sub numele de Tratatul de la 
Passarowitz (Pojarevăț), acordul de terminare a 
războiului dintre Imperiul Otoman și Imperiul 
Habsburgic aliat cu Republica Venețiană. În 
perioada 1714-1718, otomanii au avut mai multe 
succese împotriva Veneției și în luptele purtate 
în Grecia, dar au fost înfrânți la Petrovaradin 

(germană Peterwardein) în 1716 de către trupele 
imperiale austriece conduse de prințul Eugeniu 
de Savoia. Tratatul a consfințit pierderea de 
către Imperiul Otoman a Banatului Timișoarei, a 
Serbiei de Nord (inclusiv Belgradul), a nordului 
Bosniei și a Olteniei în favoarea Casei de 
Habsburg. Veneția și-a pierdut posesiunile din 
peninsula Peloponez și din Creta, câștigate prin 
Tratatul de la Karlowitz, păstrând doar insulele 
ioniene și Dalmația. Belgradul și Oltenia au fost 
obținute ulterior înapoi de Imperiul Otoman în 
1739 prin Tratatul de la Belgrad.

Pagină realizată de Ada MAxIM

Interviu consemnat de 
Alina SIMION
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Birchiº

Profesor Iulian FRENȚIu

Coborând prin pădu-
rea Făgetului, las în 

stânga Birchiș, îndreptân-
du-mă spre Căpâlnaș, sat 
aparținător de comuna că-
ruia domnul Iulian Frențiu 
îi este dascăl de limbă româ-
nească de ani buni. Generații 
după generații s-au împlinit 
pe drumul deschis lor de ne-
odihnitul profesor. Despre 

dumnealui vorbesc frumos oamenii locului și 
pruncii lor. L-am cunoscut în deplasările mele 
prin Țara Banatului. Şi atunci, ca și acum, mă 
aștepta în poarta casei alături de minunata sa 
doamnă, Getuța. Dascăl și dânsa. Un dialog în-
tre trei dascăli…

Domnule profesor, nu ne-am mai văzut…
4De la Buziaș, doamnă profesor. Acolo 

am avut cinstea de a fi premiat de Uniunea 
Jurnaliștilor din Banatul Istoric, în cadrul Galei 
Premiilor, alături de mari personalități. Dum-
neavoastră mi-ați înmânat atunci distincția 
Uniunii. Vă mulțumesc și acum, așa cum am 
făcut, emoționat, atunci.

Domnule profesor, s-a schimbat fața comu-
nei. Văd în dreptul casei dumneavoastră un fru-
mos teren de sport, dotat cu instalație de noc-
turnă…

4Parcă numai terenul, doamnă profe-
sor…

Aşa este, a apărut în acest timp al absenței 
mele și un parc îngrijit, amenajat cu mult simț 
peisagistic.

4Tot ceea ce vedeți realizat în comuna 
noastră, trebuie să recunoaștem, este rodul 
muncii domnului primar Ioan Guțu. Eu nu am 
ambiții politice, deci sunt, cred eu, obiectiv în 
aprecieri, atunci când e vorba de efortul con-
structiv depus de acest fiu al comunei, pentru 
oamenii ei. Ați putut vedea la intrare o față 
nouă a căminului nostru, unde recent s-a ter-
minat o frumoasă sală pentru festivități. Nu 
mai vorbesc de drumurile Birchișului, cu tro-
tuare pavate și cu atâtea altele.

Vor crede oamenii că îl lăudăm pe domnul 
primar.

4Oamenii Birchișului și ai Căpâlnașului 
știu bine că nu e vorba de laudă, ci de fapte 
ale acestui om harnic.

Cum sunt elevii Căpâlnașului de azi, domnu-
le profesor?

4Ca toții copiii, unii mai cuminți, alții mai 
zvăpăiați, dar harnici și ascultători.

Și totuși, școala noastră de azi are multe cri-
tici de auzit.

4Doamnă Ana-Maria, dumneata ești das-
căl și știi prea bine că în orice domeniu de acti-
vitate, în învățământ mai ales, sunt și ipostaze 
care pot fi criticate, dar noi în munca noastră 
de formare și pregătire a elevilor pentru viață 
depunem eforturi sincere și responsabile.

Domnule profesor, nu am venit să dialo-
ghez strict pe aspect administrativ și nici pe cel 
școlar, din acest motiv, îl întreb pe omul Iulian 
Frențiu ce îl mâhnește în activitatea sa de das-
căl și cetățean al comunei Birchiș?

4Neimplicarea părinților în procesul 
educațional, ca de altfel pretudindeni în 
această țară în care „ziua de mâine” e mai 
mult decât o grijă, este o incertitudine. Asta 
ca dascăl, ca om al acestei țări, mă mâhnește 
atitudinea oamenilor politici, care din exem-
ple pozitive, cum s-ar cădea să fie, sunt exact 
opusul.

Aveți totuși satisfacția unor generații împli-
nite?

4Da, fără îndoială! Fiecare elev, indife-
rent cărei generații ar aparține, a reușit să își 
croiască un drum curat în viață. Unii din ei ur-
mând studii universitare, alții postliceale, dar 
toți sunt oameni care nu m-au făcut niciodată 
să roșesc pe mine, dascălul lor.

Domnule profesor, vă mulțumesc pentru 
amabilitatea acestui dialog, cât și pentru minu-
nata dulceață oferită de doamna dumneavoas-
tră.

4Cu multă plăcere, rugându-vă, la capăt 
de dialog, să transmiteți tuturor celor ce tru-
desc pentru împlinirea idealurilor Uniunii sin-
cere urări de sănătate și viață lungă.

Tot ceea ce vedeþi realizat în comuna noastrã este rodul muncii domnului primar!

Pagină realizată de Maria BARTIk

Dialog consemnat de
 Ana-Maria COTOŞPAN

Noutăţi importante 
pentru alegeri

În atenţia locuitorilor 
din Birchiş!

Donaț i i le  pr imi te  de  candidaț i 
drept contribuții pentru campania 

electorală trebuie să fie primite numai de 
la persoane fizice și nu pot depăși valoarea 
însumată de 210.000 lei (200 de salarii 
minime de bază brute pe țară). Donațiile 
trebuie să fie însoțite de declarații ale 
donatorilor privind sursa acestora și de 
documente justificative. Foarte important 
este faptul că nu se pot primi donații care 
au alt obiect decât sume în bani și nu pot fi 

acceptate servicii prestate, cu titlu gratuit, pentru finanțarea campaniei electorale.

Ce trebuie să faci în secția de votare: care 
e procedura? Atenție! Înainte de a intra în 

cabina de vot, asigură-te că pe spatele buletinului 
de vot este aplicată ștampila de control a secției de 
votare. Dacă ea lipsește, votul tău va fi declarat nul. 
În cabina de vot trebuie să intri singur! Ștampila 
de vot trebuie aplicată în interiorul chenarului 
candidatului sau listei pe care o preferi. Dacă 
ștampila depășește chenarul respectiv sau dacă este 
aplicată pe mai multe patrulatere, votul este nul. 
Buletinul trebuie îndoit cu pagina netipărită în afară, 
astfel încât numele candidaților să nu fie vizibile, 
după care el trebuie introdus în urnele special 
amenajate. După ce restitui ștampila, vei primi 
înapoi actul de identitate.

Lupta împotriva hipertensiunii arteriale

Luna mai este gazdă pentru „Ziua Mondială 
de Luptă Împotriva Hipertensiunii 

Arteriale”. În acest an, evenimentul este 
sărbătorit timp de o săptămână, între 17-24 mai. 
În acest cadru, Direcțiile de Sănătate Publică 
Județene vor derula Campania „Pentru o inimă 
sănătoasă e timpul să-ți cunoști presiunea 
arterială!” Scopul campaniei este promovarea 

măsurării presiunii arteriale în rândul populaţiei 
ca practică preventivă. Obiectivele campaniei: 
informarea populaţiei asupra HTA ca principal 
factor de risc pentru povara bolilor la scară 
mondială și intervenţii educative menite a 
promova deprinderi comportamentale sanogene. 
Activitatea constă în măsurarea presiunii 
arteriale în puncte stradale și instituționale.

Medicul vă informează
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Până la caPăt…

Zi de primăvară cotropită de căldura 
Raiului. O întâlnise într-un spital în 

care, pentru o clipă, murise puțin. Se apleca-
se asupra lui, trimisă de profesor, pentru a-i 
hotărî starea de sănătate. Îi vedea chipul ca 
prin ceața răsăritului. Și degetele… Degetele 
ei care mâine vor realiza admirabile solfegii 
pe claviatura alunecoasă a iubirii lor. La gât, 
eșarfa verde contrasta superior cu albul hala-
tului. Și ochii blajini și catifelați ca pajiștea 
covoarelor persane.

- Când visez, ochii mei sunt verzi, îi șopti 
ea cu zâmbet milostiv la o nespusă, dar 
bănuită întrebare.

- Dar acum sunt albaștri.
- Sunt albaștri pentru că acum îți ascult 

inima. Iar când sunt furioasă sunt gri.
- Și când ești tristă?
- Eu nu sunt niciodată tristă!
S-a  îndepăr ta t  apo i  cu  d i sc re ț i e 

profesională și mirosul fraged al cărnii 
ei, asemănător cu al ciutei străbătând 
domol sihla, a întârziat vreme lungă lângă 
răscrucea simțurilor lui. Apoi, întâmplarea 
care aduce în port corăbiile fără cârmă i-a 
adus-o aproape. Ori poate destinul, care dă 
sens vieții, și viața, care face ca lumea să se 
dea la o parte când se scutură pe drumul tău 
cerul iubirii, a făcut ca plecarea spre mare în 
acea zi de primăvară timpurie să îl convingă 
definitiv că bucuriile nu trebuie căutate… 
Trebuie alese.

Și ea râdea. Râdea cu ușurința pruncului 
în leagăn. Râdea fără griji. Râs de femeie 
răsfățându-se pe tăpșanul încă verde al vieții. 
De-a lungul călătoriei, el a furat-o de multe 
ori cu coada ochiului; părul negru strâns 
melc dinapoia grumazuluiâ lăsa vederii 
chipul său frumos, plămădit parcă de palmele 
măiastre ale unui olar ivit din aduceri-aminte. 
Simțindu-se privită, vârfurile urechilor ei 
se îmbujorau de bucurie, și zâmbea a râde 
ori de câte ori lumina blândă a soarelui 
de primăvară îi poposea pe genele lungi, 
lăsându-și sânii să tresalte vicleni în dosul 
bluzei galbene.

Primăvară! De o parte și de alta a drumului, 
copacii își arată cerului întâi mugurii. În 
depărtări, din curțile oamenilor, prin fumuri 
albăstrii, plutește cenușa frunzelor uscate. 
Plugurile au pornit colindul pământului și 
în brazda dintâi se fălește mirosul pâinii. E 

primăvară! Oprim mașina privind cum se-
ngână păsările pe cumpăna unei fântâni aflată 
la marginea câmpiei și ea râde, râde ca un 
copil cu fereastra sufletului deschisă spre 
zarea bucuriei.

- Vrei să râdem deasupra fântânii?
- De ce să râdem deasupra fântânii?
- Ca să o curățăm de singurătatea 

nopților de iarnă. Hai, râzi, râzi, îl îndemnă 
ea, lipindu-și degetele de ale lui, mânată 
de dorința de a se apropia mai repede de 
„fântâna cu cumpănă grea, ca toate fântânile 
vieții.”

Mâna ei ușoară ca fluturele pe care abia 
dacă îl simte floarea se cuibărise tandru în 
căușul palmei lui și pentru o clipă, pe care 
poeții o doresc eternă, a simțit cum iubirea 
calcă ferm alături de ei.

Privesc la cumpăna înaltă, la ciutura grea, 
din trunchi cioplit, atârnând ca o speranță de 
zarea cerului și râd. Râd ca doi copii scăpați 

teferi dintr-o 
bos tănă r i e . 
R â d .  R â d , 

și el nu se 
mai  sa tu ră 
p r i v i n d u - o 
c u m  e a 

momește cu genele lungi razele soarelui de 
mai. Era frumoasă…

Vorbe ale vecinelor ei: „Că e frumoasă, 
treacă-meargă, au mai fost și altele frumoase, 
dar asta își poartă frumusețea ca un patrafir.” 
Și vorbele ajunseseră la urechile lui. Fericite 
vecine, gândi el, pentru că frumusețea 
este o binecuvântare și pentru că nu-l lasă 
niciodată pe cel care se bucură de vederea ei 
să îmbătrânească.

În drumul spre mare, trec prin pădurea 
Babadagului. Opresc. Un evantai verde, 
asemeni ochilor ei visând, adie deasupra 
drumului. Din frunzișul părăsit și din 
vârfurile copacilor bătrâni tresar, înălțându-
se în geometrice forme, felurite neamuri de 
păsări, deșteptate parcă dintr-un somn mai 
vechi decât arborii care le găzduiesc.

Pășesc încet, prin frunzișul mărginaș, 

ascultând sunetul aripilor când se sprijină 
pe aer. O rază fragilă de soare se strecoară 
anevoie prin desișul copacilor. Demult, 
rădvane trase de telegari boierești aduceau 
deseori, pe aici, o parte din lumea bună a 
acestor pământuri.  

La vremea amurgului... marea. Coboară 
trepte vechi, măcinate de vânturi și ploi, și 
departe de locul în care hărmălaia poliglotă 
își târâie viața, ea s-a zgâlțâit brusc de brațul 
lui, întrebându-l:

- Spune-mi, dacă aici și acum te-aș cere de 
bărbat, ce-ai spune?

- Cum să mă ceri tu pe mine de bărbat?
- Așa cum trebuie să ceară cineva care 

trăiește și va trăi în certitudini.
- Și eu în ce trăiesc?      
- În îndoieli.
Dacă există rugăciuni împotriva vicleniei, 

gândi el, atunci trebuie să existe rugăciuni 
și pentru răspunsuri înțelepte. Și alese să 
tacă. Nimic nu o durea mai mult, avea să afle 
ulterior, decât tăcerea care precede răspunsul 
elaborat. Atunci, ochii ei se aprindeau în 

robia mâniei, căpătând acele irizări de granit, 
lupta în așteptarea răspunsului bun sau rău, 
iar umerii lăsați vederii - primul indiciu al 
misticului unei femei - se înroșeau ușor.

O portiță, scârțâind din singura balama de 
care mai atârna, deschidea un drum ascuns 
vederii spre apa mării. Au intrat coborând 
grăbiți spre nisipul fin pe care valurile 
adormite abia îl atingeau. Atunci și acolo, 
pentru întâia dată auzindu-se strigat, el și-a 
simțit numele în siguranță pe buzele ei.

- Și dacă răspunsul meu ar fi da, până 
unde ai merge alături de mine?

- Până la capăt, îi răspunse ea fără să 
clipească. Primești?

- Dacă primesc, aș vrea să știi și de ce…
- Nu vreau!
- Atunci, acel capăt îți va arăta el ceea ce 

acum refuzi să asculți.
- Ce? Întrebă ea cu o curiozitate din care 

răzbătea graba pentru „Da!”
Acel capăt te va convinge definitiv că 

dragostea este eternă atâta cât durează.

Vasile todi


